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I també en aquest número: 
> Les festes de Nadal obliden la pandèmia i tornen a fer-se sentir 
> Cassà no surt escollida Capital Mundial de la Sardana 2025
> Editorial Gavarres organitza una ruta per l'arquitectura urbana de Cassà
> L'ANC de Cassà deixa de convocar les trobades dels dilluns a la Coma
> Presenten el llibre sobre el mestre cassanenc Joan Solà 
> Entrevistes amb:
 > Nosal3, un grup de joves poetes cassanencs 
 > Lacri Isac, una romanesa que fa 18 anys que viu a Cassà
> ...I tota l'actualitat de les entitats de Cassà
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Floristeria

Editorial Opinió

“Millorarem els procediments perquè el ciutadà rebi una resposta ràpida de 
l’administració”. Aquesta era una de les propostes que sortien al programa 
electoral d’una de les candidatures a les eleccions municipals del 2019. Fa qua-
tre anys ja es detectava que calia trobar els mecanismes per aconseguir una 
millor relació entre administració i administrat també a nivell local.

Ara, quatre anys després un es pot preguntar si al nostre poble aquesta 
situació ha millorat o empitjorat en aquests quatre anys. La relació amb l’Ajun-
tament és més adequada ara que fa quatre anys? Poden haver-hi opinions per 
a tots els gustos; però el que sí que està clar és que com a mínim és una mica 
més complicada i burocràticament més embullada. Segurament ara es complei-
xen més bé els tràmits i requisits legals que cal i es garanteix que les condicions 
d’accés als recursos públics de tota la ciutadania són les mateixes en tots els 
àmbits; però segurament força gent coincidirà en el fet que cada cop es dema-
na més tràmits al ciutadà per obtenir un servei i cada cop més l’administració 
troba els camins per dificultar una resposta clara a les peticions dels ciutadans.

Els dos anys de pandèmia van servir per posar a l’abast dels ciutadans una 
sèrie de sistemes de comunicació i de reunions que ben pocs coneixíem i que 
s’han demostrat que eren prou útils per a resoldre situacions quan els contac-
tes humans entre persones eren impossibles. Això no vol dir que, ara un cop su-
perada la pandèmia s’hagin de mantenir els mateixos protocols que eren neces-
saris per temes de salut i que en condicions normals ja no haurien de tenir raó 
de ser. Però com que s’ha vist que serveixen per segons quines gestions s’ha 
anat implementant la solució d’evitar els contactes personals i millor si es pot 
fer tot a través de màquines. Des de les consultes mèdiques a la petició d’un 
certificat o demanar hora per qualsevol gestió... molts de cops has de passar 
per una maquineta per poder avançar en la tramitació. I s’ha passat a aquest 
canvi potser sense pensar en les dificultats que tenen determinats col·lectius, 
la gent gran especialment, per accedir amb una certa facilitat als sistemes de 
comunicació telemàtics, cosa que els fa encara més dependents dels familiars 
o veïns de bona fe que els donin un cop de mà per aconseguir hora al metge 
(afegit, és clar, a la paciència que cal tenir per poder aconseguir que t’agafin el 
telèfon en determinats serveis bàsics locals).

La darrera mostra d’aquestes ganes de posar traves a la relació del ciutadà 
amb l’administració l’hem tinguda a l’Ajuntament de Cassà quan es va decidir 
que per la presentació de denúncies caldria demanar cita prèvia per poder anar 
a la policia local. Tot i que de fet en veure el rebombori aixecat de seguida es 
va intentar explicar que es miraria que la mesura afectés el mínim possible els 
ciutadans la idea de posar-la en marxa ja dona idea de la minsa voluntat de l’ad-
ministració d’afavorir al ciutadà a l’hora de parlar amb els “servidors públics”, un 
nom que en aquest cas no sembla que es correspongui a la realitat.

Si realment el servei de policia local està col·lapsat o no està adequat, no és 
molt millor mirar de posar un servei adequat a la ciutadania i que sàpiguen que 
sempre tornaran un servei a la seva disposició i que serà el primer en atendre’l 
en donar-li respostes a les seves peticions o a les inquietuds o temors? Si a una 
persona li acaben de robar a l’interior del vehicle i per exemple li han sostret el 
mòbil, obligar-la a demanar cita prèvia no deixa de ser una incongruència quan 
el que necessita precisament començar els tràmits per aconseguir un telèfon 
nou. De fet, el primer que hom pensa quan ha estat víctima d’algun delicte és 
en acudir a la policia i no pas en demanar hora; i si la policia local no pot donar 
aquest servei, anem malament...

Un altre tema seria el de la cessió dels cobraments a Xaloc que si bé segu-
rament ha repercutit en un major benefici, ja que s’ha incrementat la recapta-
ció, també ha complicat a situació al ciutadà que no té personal de referència 
proper quan ha de resoldre alguna incidència. En resum, fa la sensació que 
emparant-se en una major eficàcia l’administració el que busca és allunyar-se 
del ciutadà.

Ara que tornen a acostar-se les eleccions municipals a veure si hi ha alguna 
candidatura que promet als ciutadans que tornarà a acostar l’Ajuntament al 
poble, que traurà les cites prèvies, que establirà a uns sistemes de pregunta/
resposta immediata entre administrat i administració i realment treballarà per 
posar  l’Ajuntament al servei de la ciutadania, que, al cap i a la fi, és qui paga el 
servei, cosa que sembla que a vegades s’oblida.

Al costat de la 
ciutadania
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

ODA A LA CORAL BELL RESSÒ

Glòria als cantaires de la Coral Bell 
Ressò

que per sempre siguin estels del 
firmament,

perquè a tots els cors hi neixi una 
cançó  

que ens porti la pau i l’esperança 
novament.        

Honor al poble que ens ofereix el 
més bo     

de la seva cultura popular sense 
defalliment.

Cassà terra de músics, dins el teu 
horitzó

sembla ben bé que cantes, si parles 
dolçament.

Tendres melodies van sonant           
 que floreixen de nou el seu camí,

es canten de tot cor i amb valentia,
per fer de petits dolls, un gran 

cabdal.

Joiosos entonen tradicionals can-
çons,    

que ressonen a l’Església Parroquial 
tant en el concert de primavera com 

el de Nadal.

Vells records de les Festes Nadalen-
ques,

balades de bressol, plenes d’il-
lusions

per compartir amb tothom alegre-
ment.

                              
 Enric Albertí Mias

Cassà brut?... 
No! CassàNET

Cassà és un poble brut, molt brut; 
no ens enganyem. És més, en perío-
des de sequera com el que vivim des 
de fa més d'un any, fins i tot fa una 
olor desagradable. No soc jo sola qui 

ho diu: també me n'han fet l'obser-
vació altres persones que feia temps 
que no visitaven el nostre municipi. 
La proliferació de pixarades de gos 
pels carrers del centre no ajuda gai-
re a crear una atmosfera agradable, 
però de gossos i, sobretot dels seus 
propietaris (col·lectiu en el qual m'in-
cloc des de fa quinze anys) en podrí-
em escriure per omplir un número 
sencer d'aquesta revista... i ara no 
toca... Deixeu-me fer només dos 
apunts. Per als amos: sisplau, no 
costa res portar una ampolla d'aigua 
i abocar-la sobre el pipí acabat de 
fer; us garanteixo que, un cop eixut, 
ni fa pudor ni queda taca. Per a les 
víctimes que cada dia per altre us 
trobeu la pixarada a la façana o fins 
i tot a la porta de casa vostra: no 
hi tireu lleixiu, que encara els atrau; 
tireu-hi vinagre o llimona: els gossos 
no ho suporten.

Dit això, el que de veritat fa pu-
dor, encara que els cassanencs no 
la sentim (potser perquè en tenim el 
nas ben ple) és la brutícia humana. 

No em serveix que em diguin que 
això passa arreu. És cert que vivim 
una degradació general en els cos-
tums i que els hàbits adquirits durant 
la pandèmia han accelerat aquesta 
deriva. La mala decisió política de 
tancar els establiments d'oci només 
va aconseguir estendre i normalit-
zar els “botellones”, i després d'uns 
mesos enclaustrats a casa ens vam 
llançar com esperitats a destrossar 
i degradar platges i boscos. En tan 
sols un parell d'anys els nostres po-
bles i ciutats s'han embrutit a la ma-
teixa velocitat en què desapareixen 
el respecte, l'educació i els valors 
més bàsics. Em faig gran i repapi-
ejo? No ho nego... Però Cassà és 
brut, alarmantment brut, força més 
que la mitjana dels pobles veïns, i la 
causa, encara que no ho vulguem 
reconèixer, és que algú l'embruta. 
Les llaunes, paperots, burilles de ci-
garreta, mascaretes brutes, bosses 
de patates i fins i tot compreses, no 
cauen del cel. Per regla general, la 

  
         

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com

brossa és generada per éssers hu-
mans..., i habitualment aquests són 
els mateixos que se'n riuen de la 
gent que neteja. 

L'entitat ciutadana CASSANET ini-
cia aquest 2023 el seu tercer any 
d'activitat i renova el seu compromís 
de conscienciar la gent sobre la im-
portància de viure en un municipi net 
i cuidat. Perquè accions tan senzilles 
com reciclar correctament, mirar 
de generar menys deixalles o donar 
el que no fem servir suposen molt 
poc esforç, però, segons l'ONU són 
suficients per transformar el món.

Les actuacions de recollida set-
manal que va iniciar l'Anna Maria 
Figueras arran del confinament, de 
forma totalment espontània, ja són 
una realitat consolidada. La constàn-
cia dels voluntaris inicials ha aconse-
guit que el grup s'engrandeixi, que 
s'hi vagi afegint gent de mica en 
mica. L'ajut puntual dels industrials 
i comerciants, la implicació d'algu-
nes associacions ciutadanes, dels 
nens i joves del municipi són un bon 
combustible per seguir endavant i 
per encarar els objectius fixats per 
a aquest any que encetem: consci-
enciar-nos sobre els nostres drets 
socials, sí, però també sobre els 
nostres deures i responsabilitats, 
educar en el respecte al medi i exigir 
a les autoritats el càstig dels com-
portaments incívics.

M'agrada el missatge de CASSA-
NET perquè molesta; perquè toca 
voravius i trepitja ulls de poll, que és 
quelcom d'agrair en aquesta època 
d'infantilisme figaflor que ens toca 
viure. És molt bonic parlar de l'aspi-
ració col·lectiva a un medi ambient 
sa mentre ens desentenem de la 
brutícia urbana que nosaltres ma-
teixos generem, oblidant que la fita 
d'assolir una bona convivència és 
una responsabilitat col·lectiva. A mi, 
particularment, no m'avergonyeix 
ajupir-me de tant en tant per reco-
llir un paper de terra: qui s'hauria 
d'avergonyir és qui el llença, qui se 
sent còmode vivint en un poble brut 
i qui es riu dels voluntaris que nete-
gen. 

El voluntariat mediambiental és 
ben agraït. Accions molt petites po-
den tenir una repercussió grandiosa 
i, en qualsevol cas, més útil que em-
pastifar museus. CASSANET agraeix 
qualsevol tipus de col·laboració en 
les campanyes de neteja o en les 
accions de conscienciació, pedagò-
giques i de denúncia de l'incivisme. 

Com més serem, més feina farem, 
i SI ETS INTEL·LIGENT TINDRÀS 
CURA DEL MEDI AMBIENT!

Marta Puig Vilardell. Voluntària de 
CASSANET
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Diuen els lectors Opinió
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XXXIV Gran Concert 
de Nadal de la Coral 

Bell Ressò
La pandèmia ens va arruïnar els plans 
dels últims dos anys i teníem moltes 
ganes de tornar a celebrar el concert 
de Nadal. Tornem amb forces renova-
des i més desigs que mai de cantar, 
d’encantar i encomanar l’esperit de 
Nadal.

Vam tenir l’honor de comptar amb 
l'alcalde de Cassà, Robert Mundet, la 
regidora d’educació i d’escola de mú-
sica, Sílvia Martí, i el regidor de gover-
nació, Marià Montsunyer.

Volem agrair al Sr. Rector Enric 
Plantés per oferir-nos cada any la 
possibilitat de celebrar els nostres 
concerts a la Parròquia, amb aquest  
bonic entorn històric i familiar.

Va ser un plaer la presència  de fa-
miliars, convidats, amics i veïns que 
ens vàreu acompanyar i escoltar el so 
de Nadal. 

Un Nadal màgic per tothom, quan 
amb prou dificultat vam sortir d’una 
pandèmia, ara tenim una guerra a 
les portes d’Europa i veïns despla-
çats forçosos i famílies que han per-
dut éssers estimats. Ara necessitem 
màgia, esperança i per això tenim el 

Nadal, que ens obri el cor, ens faci 
traspassar el temps i l’espai per sen-
tir de nou les emocions de la infante-
sa, la unió de les llars, els vespres en 
família, quan només necessitàvem un 
somriure i una nadala per encomanar 
l’esperit nadalenc.

Com sempre, vam tenir la col-
laboració de  la Jove Orquestra de 
Cassà JOC dirigida per Albert Bosch. 
Ens van acompanyar la Coral Porta 
Ferrada del Monestir de Sant Feliu 
de Guíxols, sota la direcció de Josep 
M. Garcia Platja i la Coral de Montili-

vi de Girona dirigida pel director Dani 
Mancebo. I la Coral Bell Ressò sota la 
direcció de Joan Barranca Masvidal.

Primer vam fer les actuacions indi-
viduals i finalment el cant comú tots 
junts, com es veu a les imatges ad-
juntes.

Com cada any, participem en la re-
collida de donatius per la Marató de 
TV3, que enguany  destinarà els fons 
recollits a la cura de les malalties car-
diovasculars. La recaptació va ser de  
510,60 euros.  Volem donar les grà-
cies a tothom.
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Opinió Diuen els lectors

Relats de cinema

Missió: impossible
L’Ivan Sans és un dels dotze mem-
bres de l’equip d’espionatge creat per 
l’Assessor a finals del 2019. La seva 
principal missió és retirar els símbols 
catalanistes de la via pública del poble 
per garantir la convivència dels veïns. 

   Però avui, les nou del vespre del 
24 de desembre, l’objectiu de l’Ivan és 
fer el pessebre, una tradició que van 
començar els seus pares trenta-tres 
anys enrere, quan ell encara dormia 
al bressol. Sempre es muntava per la 
Nit de Nadal, l’endemà havia d'estar 
a punt. La mare havia comprat les fi-
gures de plàstic en una botiga de “Tot 
a cent” del carrer del Molí; ella afir-
mava que la cara del nen Jesús era 
clavada a la del nounat. Per a l’Ivan 
el pessebre és el símbol màxim de la 
unitat indiscutible i sagrada de la fa-
mília. Però un “mal lleig”, com es deia 
aleshores, es va endur la mare quan 
ell començava primer d’ESO. Encara 
no havia acabat el curs que la matei-
xa malura es va endur el pare. L’Ivan 
va anar a viure amb els únics parents 
que li quedaven, uns tiets del Firal de-
vots del futbol, que el van acceptar a 
contracor.

   Qui sap si aquí es va originar la 
seva hipersensibilitat sensorial: des 
d’aquell moment que la majoria de 

fresses i d’olors li feien bullir la sang, 
li costava estar quiet a classe, al pati 
no parava de xutar contra una por-
teria pintada a la paret, apartat de 
la resta de nens… El taekwondo es 
va convertir en la solució per vèncer 
tantes pors que el tenallaven i tantes 
inseguretats que el neguitejaven; i jun-
tament amb un curs d’escalada supe-
rat amb èxit, l’Ivan es va convertir en 
un jove ambiciós i valent, encara que 
poc sociable. L’Assessor el va clissar 
en un campionat de Catalunya d’arts 
marcials de la categoria cadet i el 
va fitxar per a formar part de l’equip 
d’espies. 

   L’Ivan treu les peces del pessebre 
d’una capsa de vambes i les col·loca 
sobre el trinxant del menjador. Neteja 
els trossos de molsa agafats al bosc 
de darrere l’institut la nit de diumen-
ge, aprofitant que pels carrers no 
passejava ni Déu. Quan situa l’infant 
entre Sant Josep i la Verge Maria no 
pot evitar mirar les cares de tots tres 
i recordar els Nadals amb els pares. 
La representació acaba amb l’àngel 
penjat al sostre de poliuretà de l’es-
tablia.

   Ho repassa tot: les peces al lloc 
que els pertoca, les casetes fetes 
amb peces de Lego sobre la munta-

nya de molsa, la il·luminació la justa…
Aleshores arrufa el nas i capgira i sac-
seja la capsa;  escorcolla, nerviosa-
ment, els calaixos del trinxant; mira 
el rellotge amb els ulls esbatanats: ja 
són les onze! Truca en Jordi, el com-
pany de feina en qui més confia.

   —Encara sou a taula?
   —La mainada ha fet cagar el tió 

i ja dormen. I la dona acaba de co-
mençar una novel·la històrica de nou-
centes pàgines…

  —Millor —si fos una videotrucada 
potser l’Ivan no hauria pogut dissimu-
lar un somriure generós—. Recordes 
que l’Assessor ens va demanar, a tu i 
a mi, prendre la reproducció del penó 
de l’Orfeó Catalunya exposat a l’esglé-
sia passat festes? Què et sembla si 
avancem la missió i ens hi acostem 
ara mateix? La setmana vinent prou 
feina tindrem a despenjar l’estelada 
de la façana de Can Nadal. Qui sap 
si el gener ens donaran uns dies de 
vacances —afegeix amb un sospir.

    —Espero que sí! D’aquí a finals de 
maig que no pararem…

   Sabia que en Jordi no el fallaria. 
L’Assessor confia cegament en ells 
dos, sobretot des que sospita de 
l’existència d’un infiltrat a l’organitza-
ció. En Jordi també és un amant des 

Xon Vilahur, 
guardonada als premis 

literaris de 
Sant Andreu de la Barca

A la 23a edició del Premi de Poesia, 
Relat Curt i microrelat Ciutat de Sant 
Andreu de la Barca la cassanenca Xon 
Vilahur ha aconseguit el primer premi 
de miorcorelat. Al concurs s’havien 
presentat 351 obres, un rècord de 
participació que supera les xifres dels 
anys anteriors.  El certamen literari el 
convoca l’Ajuntament de Sant Andreu 
de la Barca amb la col·laboració del 
Fòrum Cultural Gaspar de Preses.

Les obres guanyadores del 2022  
han estat:

POESIA: “Bosc endins” d’Albert Gar-
cia Elena.

RELAT CURT: Ex aquo a: “La muerte 
final”  de Miguel Angel González i “Viat-
ge a la lluna”  de Laura Tañá.

MICRORELAT: “Gravat a  la memò-
ria” de Xon Vilahur. Xon Vilahur, la segona per la dreta, juntament amb altres guardonats del certamen de Sant Andreu 

de la Barca.
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esports, i als últims pressupostos 
participatius va votar a favor de la 
construcció d’un rocòdrom en forma 
de tap de suro. Però el que més va-
lora d’ell és la seva sang freda i una 
gran fermesa davant les adversitats.

   Arriben a un quart de dotze al car-
rer dels Gitanos. S’enfilen per la paret 
de l’ala nord de l’església. Una vegada 
a dalt, l’Ivan es lliga una soga gruixu-
da al voltant dels peus i comença a 
descendre per la cúpula de la capella 
dels Dolors, mentre en Jordi es que-
da al teulat aguantant la corda. L’Ivan 
Sans baixa a poc a poc, envoltat d’un 
silenci i d’una foscor que el relaxen: 
com li agrada treballar de nits! Està 
content perquè aquest any podrà veu-
re la Cavalcada dels Reis d’Orient a 
l’”espai tranquil” de la Rambla, pensat 
per a persones hipersensibles. “Ja 
era hora”, pensa.

   Continua abaixant fins que s’ado-
na que unes línies finíssimes de llum 
s’escampen entre els objectes del 
nou espai expositiu acabat d’estrenar 
a la capella. Es tracta d’una alarma 
per protegir les “joies de l’església”, 
tal com se les anomena? O potser és 
algú que els ha denunciat? “Para!”, 
crida a en Jordi. Penjat cap per avall 
i amb els braços oberts, es fixa en la 
cara del santcrist de davant i en la 
sang que li brolla del cap cobert amb 
la corona d’espines. L’Ivan nota com 
una gota de suor li surt del front, llisca 
per la pestanya dreta, baixa pel nas…I 
si l’alarma conté un sensor? Treu la 
llengua i aconsegueix empassar-se 
la partícula del líquid. Torna mirar la 
figura de Jesús i es planteja qui pot 
ser el judes de l‘equip: potser el to-
cacampanes d’en Mateu, sempre tan 
obsessionat en portar la veu cantant?

   Observa els raigs de llum i s’ado-
na que provenen de les escletxes de 
la porta de l’entrada petita, la matei-
xa per la que van entrar els fèretres 
dels pares. “Veus massa pel·lícules, 
fill meu!”, recorda com li repetien en 
vida. Mana en Jordi perquè continuïi 
afluixant la corda. Per primer cop 
sent la incomoditat del silenci com a 
resposta. Es fixa en la sang que corre 
pel cos de la imatge de Crist. I si és 
en Jordi, el traïdor? A vegades el nota 
gelós per les seves iniciatives, els 
canvis oportuns que proposa durant 
l’execució de les missions i la venera-
ció dels companys. I quan ell parla, no 
el mira mai als ulls.

   —Jordi?...
   (...)
   —Jordiii!
   Sent com algú corre pel teulat. 
   —Perdona, és que no estic acos-

tumat a menjar torrons de xocolata 
blanca amb plàtan i…

   L’Ivan respira quan per fi toca de 
peus a terra.

  Obre la llanterna del mòbil i con-

templa fascinat la recreació de com 
devia ser la portalada romànica del 
segle XII, i també els dibuixos originals 
de Joan Gener i Roca de com inter-
pretava aquesta portalada. Examina 
atentament la maqueta del retaule 
barroc de l’altar principal, cremat en 
temps de la Guerra Civil. Les guer-
res! Maleïdes siguin totes les idees 
supremacistes i reduccionistes que 
en són l’orígen, exclama. No oblidarà 
mai les paraules de l’Assessor quan el 
va contractar: “La diversitat enriqueix 
la nostra societat. Totes i tots som 
diferents, però iguals, iguals però di-
ferents”. Tant costa que la gent ho 
entengui? 

   L’Ivan es fixa ara en la còpia del 
penó de l’Orfeó Catalunya i en les qua-
tre barres de la bandera catalana que 
omplen la insígnia. Fotografia amb 
precisió la cúpula i la capella, somriu 
i es dirigeix apressat cap a l’altar ma-
jor. Ell és un home fidel al líder: si li 
encomana prendre aquesta bandera 
després de les festes de Nadal, ho 
farà sense protestar. Ara ja sap com 
arribar-hi. 

   Travessa bona part de la nau 
central i s’atura a la capella de Santa 
Margarida. Als peus d’una pintura de 
Josep Lloveras que representa el cos 
sense vida de Jesús, tacat de sang i 
amb un colom que sobrevola el cap, 
contempla l’enorme pessebre que 
ocupa gairebé tot l’espai: els diferents 
paisatges formats per elements natu-
rals; les nombroses construccions de 
suro i fusta; la gran quantitat i varietat 
de personatges…; a l’Ivan Sans el que 
més l’atrau és la patrulla de l’exèrcit 
d’ocupació romà a l’altura de la casa 
del ferrer. Potser l’any vinent la com-
prarà als “xinos” el matí del dia d’avui i  
la incorporarà al seu pessebre.

   I amb la llum tènue de la llanterna 
busca pels racons de cada diorama; 
falta ben poc perquè siguin les dotze. 
“On coi l’han col·locat?”. Ara la llum es 
torna més tremolosa i crispada. Fins 
que veu un colomar discret i delicat 
i al costat la figura que li faltava: el 
caganer.

Josep Ferrer
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Economia d’estar per casa (145)

1923/2023 Punt i seguit
Tanquem un altre any de difícil tràn-
sit. Semblava que després de la crisi 
financera i la pandèmia començaríem 
a remuntar, però no ha estat així, el 
2022 se'n va amb un rècord de ca-
lor, una sequera extrema, una crisi 
energètica (provocada, però real), un 
índex d'inflació desbocat, i una guerra 
més, aquesta prou a prop i de conse-
qüències imprevisibles.

No és nou, si donem un cop d'ull, 
ara fa cent anys, la situació tampoc 
era engrescadora. Acabada la gran 
guerra amb la destrucció de l'Euro-
pa central, amb milions de morts, 
amb Alemanya sotmesa i enfonsada 
econòmicament, amb el govern de 
la República de Weimar, grinyolant, 
amb índex d'inflació del deu mil per 
cent. A Itàlia, Mussolini ja era al cap 
del govern, a Espanya un cop d'estat 
donaria el poder al general Primo de 
Rivera, que posaria fi a tot rastre de 
llibertat i autogovern per als catalans. 
A Grècia, Polònia, Iugoslàvia i Hon-
gria, règims militars imposaven les 
seves dictadures de tarannà feixista. 
Als estats units la davallada econò-
mica mundial produïda pel final de la 
guerra, i el fet que el seu territori, 
quedes intacte, va propiciar una èpo-
ca de creixement (fictici) que acabaria 
esclatant el 1929 en el gran crac de 
la borsa, i que ja no es refaria sinó 
amb l'altra guerra mundial.

I amb tot això podem dir que hi ha 
paral·lelismes? Certament, el grau de 
desenvolupament d'altres països no 

és suficient per a equilibrar aquesta 
polarització. Però alguns factors són 
preocupants. A Europa, la locomoto-
ra alemanya s'ha quedat sense gas, 
error estratègic de molt nivell haver 
confiat exclusivament en el subminis-
trament rus. Per altra banda, el lide-
ratge exercir per la Sra. Merkel, s'ha 
esvaït com fum amb la seva retirada. 
França, malgrat els intents desespe-
rats d'assumir aquest lideratge, no 
té potencial econòmic per estirar els 
29 vagons de la Unió Europea, alguns 
dels quals van amb rodes quadrades i 
d'altres amb el fre de mà posat.

Els Estats Units, centrats en la seva 
lluita amb la Xina per l'hegemonia tec-
nològica i militar ,amb uns dirigents 
de pa sucat amb oli, naveguen a cavall 
de la seva màquina imparable de fer 
dòlars tot estirant la corda posada al 
coll d'Europa i incrementant descara-
dament la seva dependència estratè-
gica, militar i energètica.

Els elevats percentatges d'inflació, 
produïts per les mancances energè-
tiques, l'especulació sense escrúpols 
de les multinacionals i els mercats 
que dominen els subministraments 
de matèries primeres i dels produc-
tes alimentaris, sotmesos, aquests, 
a unes cadenes de distribució que no 
han dubtat a espoliar als clients em-
parant-se en unes mancances sovint 
inexistents (recordeu l'oli de gira-sol) 
i que han absorbit totes les rebaixes 
d'impostos i ajuts que hagi pogut arbi-
trar el govern de cada país.

El lliure mercat no és això, quan els 
oligopolis tenen la clau de l'economia, 
qualsevol intervenció governamental, 
sempre modesta, no solament no 
contribueix a la regulació del mercat 
(i en aquest cas a la contenció dels 
preus), sinó que va directa al calaix 
dels qui l'han provocada.

Només hem de veure l'ostentació 
que fan dels resultats obtinguts per 
les entitats financeres, elèctriques, 
gasistes, petrolieres i grans corpora-
cions industrials vinculades al sector 
alimentari.

Fet que no s'ha traduït en benefici 
dels productors del sector primari, 
és a dir els qui realment produeixen 
els aliments. Ans al contrari, amb un 
any dolent per la calor, la sequera i les 
glaçades han tingut davallades pro-
ductives que, si bé han suposat una 
lleugera alça de preus, no han fet més 
que fer més gran la bretxa entre pro-
ductor i consumidor.

El 1923 se'ns presenta ara molt 
llunyà, sovint es recorda pel "feliços 
vint", però darrere d'aquesta etique-
ta hi havia el germen del feixisme, el 
nacionalsocialisme i l'estalinisme més 
cruel, que no deixarien de créixer amb 
el resultat que tots coneixem.

Cent anys només ens separen i 
sembla que no hem après gairebé 
res. Malgrat tot el desig d'un any nou 
millor.

 
J. H.

Feliços 
94, M. 
Dolors!
A la imatge, 
la família cele-
brant els 94 
de la mare, 
àvia i besàvia 
M. Dolors Go-
doy Rotllens. 

A la nostra 
col·laboradora 
de Llumiguia 
li desitgem 
molta felicitat 
i per molts 
anys!
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Encetem un nou any amb moltes espe-
rances, incerteses i nous reptes. Espe-
rança, per què es trobi alguna solució 
a la guerra, que dura des del febrer de 
l’any passat, provocada per l’atac i in-
vasió Russa a Ucraïna. Veiem cada dia 
a través dels mitjans de comunicació 
les terribles conseqüències que provo-
ca. Fets lamentables que han sacsejat 
tota Europa, amb milers de desplaçats 
i amb uns efectes devastadors a la 
població ucraïnesa. Sols podem dema-
nar que la pau arribi aviat i s’acabi tan 
aquesta com les altres guerres que hi 
ha al món. Volem un món en pau i ho 
hem de fer possible. També haurem 
de fer front a algunes incerteses. Els 
efectes de l’augment desmesurat de 
l’energia i la inflació, amb la consegüent 
puja del cost de vida, ens afecta a tots 
i ens preocupa cada vegada més. Pas-
sen els mesos i l’economia familiar se’n 
ressent. Confiem que s’estabilitzi la situ-
ació i es prenguin les mesures adients 
per corregir-la. I per últim els reptes. Hi 
ha reptes personals nous, plens de de-
sitjos i objectius per aquest proper any. 
Amb l’esperança de que les coses vagin 
bé a la família i als més propers. Però 
també reptes de país i de poble. De 
país per què continuem ferms amb la 
voluntat d’aconseguir un reconeixement 
com a nació. I com a poble, per que el 
proper maig hi haurà noves eleccions 
municipals. Com a grup polític al govern 
municipal estem preparats i preparant 
un nou projecte per continuar fent avan-
çar el poble amb el mateix compromís i 
dedicació que el primer dia. 

Volem desitjar-vos de tot cor molta 
salut i prosperitat per a totes i tots.

ACLARIM TEMES, QUE 
ENS VOLEN DISTREURE
Sembla que ja ha començat la campanya 
electoral i per tant els grans titulars han 
d’aparèixer i els discursos es repeteixen 
com un mantra sense solta ni volta.  Tot-
hom pot tenir el criteri i la visió personal 
de qualsevol tema però quan toca aclarir, 
per no caure en males interpretacions 
i/o enganys, cal fer-ho sense embuts.

L’equip de govern de Junts, des del 
primer dia, s’ha compromès a treballar 
pel poble de Cassà i per la seva gent de 
manera honesta i assenyada. No hem 
passat bons moments (amb les destros-
ses del temporal Glòria i els efectes de 
la COVID) però hem donat la cara i hem 
donat resposta a les necessitats que ur-
gien. I ho hem fet amb rigor i responsabi-
litat. Rigor, per què no hem compromès 
en cap moment l’economia municipal, no 
com en altres legislatures que es va arri-
bar a un 110% d’endeutament i els que 
van anar al darrera van patir de valent 
per aixecar el cap. Durant aquests quasi 
quatre anys hem portat a terme una polí-
tica molt seriosa d’anar eliminant els con-
tractes recurrents i licitar (treure a con-

curs públic) els serveis importants que 
es donen als ciutadans: jardineria, zona 
blava, aigua potable (estem en la fase 
final), escola de música, energia elèctri-
ca, gas, manteniment enllumenat públic, 
assegurances, el nou servei de recollida 
d’escombraries porta a porta, etc. Por-
tem quasi 90 licitacions (tan d’inversions 
com de serveis) i això sí que és feina ben 
feta i rigor.  En la mateixa línia de treball 
hem gestionat els pressupostos munici-
pals. Hem gestionat el que tocava i quan 
tocava. Al llarg d’aquesta legislatura hem 
demanat 3 crèdits al banc, un dels quals 
està lligat a dues subvencions per liqui-
dar-lo, i els hem anat reduint des del pri-
mer dia. Del tancament pressupostari del 
2019 fins la previsió que s’ha fet fins a 
finals de 2023 l’amortització dels crèdits 
amb les entitats bancàries serà de més 
de 2.000.000€, quan el que realment 
s’ha pressupostat en els diferents pres-
supostos era de 1.493.258,04€. Més 
de 500.000€ amortitzats de més que 
no s’hi comptava. L’esforç és més que 
evident i la seriositat i rigor en la gestió 
hi torna a ser.

Rigor també alhora de fer les inversi-
ons que vam anunciar que treballaríem 
per fer realitat: l’aparcament del Passeig 
Ferrocarril  (156.603,99€); l’endega-
ment de la riera pel seu pas pel polígon 
industrial (fase 1: 171.215€ + fase 2: 
383.151,74€ ); canvi de llums per led 
a diferents carrers del poble (Provincial 
110.732,20€ + c/ Marina 55.403,02€ 
+ 16 carrers més 53.580,74€); nova 
pista esportiva (30.370,38€); la remo-
delació dels carrers Indústria i la Bisbal 
(480.494,06€); la nova Via Verda que 
creua el poble i que enllaça amb els po-
bles veïns (400.000€); la compra i la 
remodelació de la finca de can Parera 
per augmentar les places d’aparcament 
en el centre del poble (compra i obres 
415.863€. Recordem que la compra 
de can Frigola va ser per 378.750€ 
sense saber què s’hi volia fer, ni com es 
pagarien les obres, ni cap projecte de 
viabilitat, ni quan es podria començar a 
utilitzar com a equipament. Això és ac-
tuar amb responsabilitat?); la caldera de 
biomassa de la Residencia Geriàtrica i 
l’escola Puig d’Arques (373.067,97€); 
les 90 plaques solars a la Residen-
cia Geriàtrica (37.206,80€); els 44 
nous llits pels residents  de la Residen-
cia Geriàtrica (54.020,45€); l’ampli-
ació de la sala d’estar de la Residència 
Geriàtrica (159.777,73€, ja han co-
mençat les obres); el camp de futbol 7 
(486.953,23€, a punt per acabar); la re-
modelació de can Trinxeria (335.367,34 
€, en fase d’acabament); etc. Per dir-ne 
unes quantes. D’això se’n diu feina ben 
feta.

I d’on treuen que l’ajuntament no es pot 
endeutar? Per què posen en dubte la ca-
pacitat econòmica que hi ha actualment 
si estem lluny d’endeutaments perillosos. 

Els pressupostos són previsions i per 
contra, no s’han demanat els crèdits que 
s’anunciaven i s’ha amortitzat més del 
que es deia. Per tant, no barregem els 
conceptes. Volem deixar clar que a 31 
de desembre de 2019 el rati del deute 
viu era de 20,55 % i el previst per a fi-
nals del 2023 serà del 17,40%. Per tant 
serà molt menys del que vam trobar a 
l’entrar en aquesta legislatura. Les parau-
les se les emporta el vent, els números 
són ben evidents.

Pel que fa a la responsabilitat, també 
la demanaríem alhora de fer depèn de 
quin titulars o afirmacions. Si els sous del 
personal de l’Ajuntament s’han apujat és 
únicament per donar compliment a la llei 
de pressupostos de l’Estat que aprova el 
govern de torn, amb els vots d’alguns al-
tres partits que li fan de crossa. La puja 
dels sous del personal de l’administració 
els determina el govern de l’Estat i no 
l’Ajuntament. No tenim aquesta potes-
tat. El que sí tenim obligació és de com-
plir-ho i fer-ho efectiu. Valdria més que es 
queixessin de la pèrdua d’aquests diners 
que s’han d’invertir en sous i no en ser-
veis, sense rebre per part de l’Estat una 
compensació econòmica per equilibrar 
l’esforç econòmic per dur a terme aques-
ta despesa. Volem fer memòria que en 
els primers pressupostos que vam ges-
tionar, el del 2020 vam haver d’apujar 
els sous dels treballadors un 2,5%, en 
el pressupost del 2021 un 0,9%, en el 
2022 un 3,5% i pel 2023 un 2,5%, que 
es pot veure augmentat previsiblement 
en el segon semestre. I el que sí hem 
fet és consolidar les diferents àrees de 
l’Ajuntament a través de concurs públic 
(comunicació, ensenyament, informàtica 
i promoció econòmica per exemple) que 
funcionaven amb personal a precari o 
amb personal extern. S’ha de poder do-
nar resposta a les necessitats dels ciuta-
dans de la millor manera i definint bé les 
àrees de treball es pot fer una planificació 
molt més acurada.

ELECCIONS MUNICIPALS DEL 28 
DE MAIG 
Estem enllestint el programa electoral i 
necessitem la teva col·laboració

Estem enllestint l’equip que presenta-
rem a les properes eleccions i el pro-
grama que defensarem durant la cam-
panya amb la voluntat d’executar-lo en 
la propera legislatura. Per això dema-
nem el teu suport, consell o idea que 
creus que hauríem de tenir en compte. 
Ho podeu fer en les properes sessions 
que ja anunciarem o ja mateix a través 
de les xarxes socials: Instagram junts-
percassa; Facebook juntspercassa; 
Juntspercassa@gmail.com; Juntsper-
cassa.com.

Gràcies pel vostre suport.

Junts per Cassà

La Veu dels Partits / JxC Opinió

Us desitgem un bon any 2023
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Opinió La Veu dels Partits / ERC

UN ANY MÉS A CASA VOSTRA 
AMB EL CALENDARI D’ESQUER-
RA CASSÀ
Com és tradició, cada any, la secció 
local d’Esquerra Cassà fem el calenda-
ri que repartim per totes les cases i 
comerços del nostre poble.

Enguany el motiu del calendari són 
tradicions o noms històrics del nostre 
poble, per donar-los a conèixer, con-
servar-los i compartir-los entre tots i 
totes per tal que no caiguin en l’oblit.

Esperem que a hores d’ara ja el tin-
gueu tots a casa vostra i que us pu-
guem acompanyar, des del lloc on el 
tingueu penjat, al llarg de tot aquest 
any 2023 que esperem que estigui 
ple de bones notícies, feina, i salut, 
envoltats de les persones que més es-
timem.

MÉS DE CINC ANYS DE MOBI-
LITZACIÓ PERMANENT DE L’ANC 
DE CASSÀ DE LA SELVA:
Des del grup d’Esquerra Cassà volem 
expressar el nostre reconeixement i 
agraïment a l’ANC Cassà de la Selva 
pels més de cinc anys de mobilització 
amb les concentracions setmanals 
dels dilluns a la plaça de la Coma.

La tasca de l’ANC ha estat imprescin-
dible per tal que el nostre poble mos-
trés el seu compromís per la llibertat 
dels presos i preses polítics, el retorn 
dels exiliats i exiliades, la lluita contra la 
repressió de l’Estat Espanyol contra el 
moviment independentista català, i la 
independència de Catalunya.

Estem segurs que l’entitat seguirà, 
com ha fet des de la seva creació, mo-
bilitzada i treballant dia a dia des del 
nostre municipi per aconseguir la inde-
pendència del nostre país. Per aquest 
motiu, després que el dia 27 de de-
sembre es celebrés la darrera concen-
tració setmanal, volem agrair-los de 
nou tota la feina feta i esperonar-los a 
seguir endavant.

Moltes gràcies!

RECONEIXEMENT AL GRUP 
DE RECERCA I ESTUDIS 
CASSANENCS:
El mes de desembre el GREC va pre-
sentar els primers resultats dels tre-
balls que ha estat realitzant a l’església 
de Cassà de la Selva, recuperant diver-
ses peces i elements patrimonials molt 
destacats, entre ells el més significatiu 
la recuperació d’una bona part de les 
peces que conformaven la portalada 
de l’antiga església romànica sobre la 
qual es va edificar l’església actual.

Gràcies a l’esforç del GREC, con-
juntament amb els privats que desin-
teressadament han cedit peces, les 
administracions públiques i l’aportació 

d’empreses s’ha pogut realitzar una 
primera fase d’actuacions que ha per-
mès recuperar una quantitat significa-
tiva de la portalada romànica de l’anti-
ga església de Cassà.

Creiem que és important destacar 
la importància de les troballes, ja que 
el mateix departament de cultura de 
la Generalitat de Catalunya va anunci-
ar que iniciaria els tràmits per tal que 
aquest conjunt es considerés Bé Cultu-
ral d’Interès Nacional.

Aquest fet ens mostra per una ban-
da, l’excepcionalitat i qualitat de les tro-
balles fetes fins ara, i obre la porta a 
aconseguir nous recursos per seguir 
investigant, descobrint i conservant 
aquest important patrimoni històric del 
nostre poble.

És una bona ocasió per reconèixer 
la tasca que ha fet el GREC des de fa 
molts anys al nostre poble per conser-
var, descobrir i fer arribar a tothom la 
història de Cassà de la Selva.

Si es confirma la declaració de Bé 
Cultural d’Interès Nacional d’aquest 
conjunt, serà el segon del nostre po-
ble, juntament amb el conjunt de Can 
Frigola i Torre Selvana.

Esperem que tots aquests descobri-
ments serveixin perquè l’ajuntament 
renovi l’interès per la protecció i reha-
bilitació d’aquests elements històrics 
i patrimonials del nostre poble, i que 
es decideixi a realitzar els projectes 
necessaris per tal de poder accedir a 
les convocatòries d’ajuts i subvencions 
existents, amb quantitats que poden 
finançar fins al cent per cent de les 
actuacions, i que no segueixi la tendèn-
cia que ha fet aquesta legislatura en la 
qual JxCat i el PSC no han mostrat el 
mínim interès per conservar, rehabili-
tar, i crear un projecte per obrir Can 
Frigola a la ciutadania i el poble. 

MODIFICACIONS A LA 
CARRETERA D’ENTRADA A 
CASSÀ. QUINES I QUAN
Fa mesos que expressem la nostra 
preocupació, deixant de banda la im-
provisació evident en l’execució de les 
obres i la infinitat de canvis en la roton-
da de la Sardana, pels canvis en la car-
retera d’entrada de Girona a Cassà.

Amb el canvi de traçat de la via ver-
da per sobre la calçada de la carretera 
ha quedat una carretera més estreta, 
sense vorals, amb unes pilones de ci-
ment intermitents, i ha desaparegut la 
illeta que donava accés i facilitava la 
sortida al veïnat de Matamala.

Sense entrar en els aspectes estè-
tics que creiem que haurien de ser 
importants ja que es tracta d’una de 
les principals entrades al nostre poble, 
l’actuació té un aspecte de provisiona-

litat, al qual s’hi suma l’informe de la 
Policia Local que posava de manifest 
que es generaven nous punts de perill 
pel trànsit.

Malgrat els diversos suggeriments 
fets per Esquerra Cassà per tal de 
tenir en compte aquests aspectes i 
intentar posar-hi solució, ara per ara 
no s’ha fet cap canvi i van passant els 
mesos sense albirar les possibles so-
lucions a un problema que creiem que 
preocupa a la ciutadania i empreses 
del nostre poble.

LA PROPOSTA DE MODIFICACIÓ 
DEL POUM DE LES SERRES EN 
ESPERA
Al llarg d’aquesta legislatura el grup 
d’Esquerra Cassà hem votat a favor 
de totes les propostes de modificació 
del Pla d’Ordenació Urbanística Munici-
pal, entenent que eren necessàries pel 
nostre municipi, al mateix temps que 
donaven resposta a les necessitats del 
nostre poble i afavorien l’interès ge-
neral dels diversos veïns i propietaris 
afectats. 

En la modificació del POUM de les 
Serres, hem expressat des del primer 
moment el nostre desacord per haver 
impulsat una proposta de modificació 
sense el consens dels veïns que tal 
com han expressat, i amb un ampli 
suport, aposten per convertir aquest 
espai en zona predominantment resi-
dencial tot respectant la indústria ac-
tual existent. 

Es va portar al ple de maig del 2022 
i després de més de mig any, el pro-
cés de participació ciutadana encara 
està obert, segons manifesta el re-
gidor d’urbanisme al darrer ple, i els 
ciutadans encara estan esperant una 
resposta de l’equip de govern.

Creiem que el govern de JxCat i el 
PSC hauria de resoldre aquesta situ-
ació d’incertesa en la que ha deixat 
veïns, empreses i propietaris afectats. 

NETEJA VIÀRIA I RECOLLIDA 
DE RESIDUS. CANVIS, PERÒ 
QUAN?
Un dels altres aspectes que cal millo-
rar del nostre municipi és la neteja vià-
ria i la recollida de residus.

Fa mesos que es va aprovar avançar 
cap el model de recollida porta a porta. 
El govern de JxCat i el PSC va obtenir 
el nostre vot a favor després que Es-
querra Cassà hem estat aquests dar-
rers 4 anys posant-ho reiteradament 
sobre la taula, mentre que la majoria 
de municipis del Gironès ja tenen im-
plantat el nou sistema de recollida de 
residus, i amb bons resultats, a Cassà 
hem anat tard i a dia d’avui no sabem 
ni data d’implantació ni els detalls con-

Any nou amb qüestions pendents del 2022

10    Llumiguia · núm. 839 · gener 2023 



E S  L L O G A 
P À R Q U I N G 
D E  C O T X E
Zona Església, bon accés.

Interessats, truqueu al: 670 900 926

La Veu dels Partits / ERC Opinió
crets del funcionament.

Tot apunta que això no passarà dins 
d’aquesta legislatura i que haurem dei-
xat passar 4 anys amb un tema tant 
important.

El mateix passa amb la neteja viària, 
un dels aspectes sobre els quals hi 
ha un consens elevat que cal millorar, 
malgrat aprovar per ple l’inici dels trà-
mits per fer la licitació, i poder-ho fer 
legalment a partir de l’1 de gener del 
2023, hem arribat al 2023 sense un 
nou servei de neteja dels carrers i pla-
ces, de fet ni tan sols s’ha fet la licita-
ció. *Un altre aspecte, molt important 
que queda de moment a l’aire, en el 
qual després de 4 anys de legislatura 
de JxCat i el PSC no hi ha hagut ni un 
sol canvi.

EL DRET A L’HABITATGE, UN ÀM-
BIT AMB MOLTA FEINA PER FER
La legislatura 2015-2019 amb el go-
vern d’Esquerra Cassà es va crear l’ofi-
cina d’habitatge amb la col·laboració 
del Consell Comarcal i la Generalitat. 
Al llarg dels anys que va estar en fun-
cionament es va donar suport a la ciu-
tadania en matèria d’habitatge: ajudes 
per pagar lloguer, ajudes d’especial 
urgència, intermediació hipotecària, 
registre d’habitatges de protecció ofici-
al, o mediació comunitària entre molts 
altres serveis.

Els tècnics de l’ajuntament van fer 
una cerca i catalogació de tots els 
pisos buits dels grans tenidors i dels 
particulars. 

Es va fer una campanya a favor de 
l’habitatge social entre els particulars 
(els grans tenidors ni abans ni ara han 
donat un sol pis en lloguer social) i es 
va aconseguir un habitatge privat per 
lloguer social. 

De tota aquesta feina es va donar 
informació periòdicament als plens 
municipals, assabentant a tots el regi-
dors de l’ajuntament. Molta d’aquesta 
feina s’ha comentat a diversos plens 
d’aquesta legislatura.

L'equip de govern actual ha seguit 
treballant en la matèria d’habitatge 
contractant una empresa especialitza-
da, i nosaltres hem donat suport a to-
tes les iniciatives en matèria d’habitat-
ge fins al darrer ple, on vam demanar 
seguir incrementant progressivament 
la partida pressupostària destinada a 
habitatge. 

Al 2023, però, ha baixat el pressu-
post del Servei d’habitatge de 31.000 
a 24.000 euros. 

Ens sorprenen de nou les afirmaci-
ons de l’alcalde i la regidora de l’àrea 
dient que a l’anterior legislatura “no 
s’havia fet res” en habitatge, fins al 
punt que al darrer ple la regidora de 
serveis socials i habitatge explica que 
ella no estava assabentada de la fei-
na que s’havia fet al llarg de la darrera 
legislatura, després de més de tres 

anys i mig d’ostentar aquesta respon-
sabilitat ens semblen unes afirmacions 
preocupants. 

SENSE INCREMENT EN LES PAR-
TIDES D’AJUDA DIRECTA A LES 
FAMÍLIES MÉS DESFAVORIDES 
AL PRESSUPOST DELS SERVEIS 
SOCIALS DEL 2023
Malgrat les diverses retallades pressu-
postàries al pressupost de l’any 2023 
fruit d’una gestió poc rigorosa dels 
recursos públics per part del govern 
de JxCat i el PSC han repetit reitera-
dament que augmenten les partides 
relacionades amb els serveis socials. 
Anem a veure però si això és realment 
així:

La partida pressupostària que l’ajun-
tament dedica als serveis socials és 
especialment important aquests dar-
rers anys per la repercussió que ha 
tingut la pandèmia i la crisi econòmica 
actual sobre les famílies més desfavo-
rides. 

Quan revisem les partides de l’àrea 
de serveis socials des del 2019 fins 
l’actualitat veiem com algunes de les 
ajudes directes a la ciutadania no han 
augmentat si no que han anat decrei-
xent progressivament: les subvencions 
a famílies en risc d’exclusió social, les 
ajudes socioeducatives, els ajuts d’ur-
gència social, els ajuts per pobresa 
energètica, les subvencions per ajuda 
a famílies monoparentals i jubilats, les 
subvencions per ajudes als usuaris del 
geriàtric, totes elles han anat dismi-
nuint, en un moment o altre, des del 
2019.

Al pressupost d’aquest 2023 l'equip 
de govern inclou a l’àrea de serveis so-
cials els sous de tècnics d’altres àre-
es, malgrat que el ple de pressupostos 
van reiterar diverses vegades que això 
no era així,  traspassa el pla d’ocupació 
local des d’una altra àrea fent créixer 
“artificialment” el pressupost d’aques-
ta àrea per acabar dient que han fet 
un esforç important per fer créixer les 

ajudes a la gent socialment desfavori-
da quan en realitat les partides d’ajuda 
directa, tal com hem comentat, global-
ment segueixen a la baixa. 

Aquest fet el venim denunciant des 
del principi d’aquesta legislatura ente-
nent que les diverses crisis sanitàries 
i econòmiques han castigat especial-
ment a les famílies socialment vulnera-
bles del nostre poble i no solament no 
es poden reduir o mantenir aquestes 
partides si no que haurien d’augmen-
tar de manera progressiva en èpoques 
de crisi.

A efectes pràctics l’únic increment 
destacable que s’experimenta en 
aquesta àrea és l’augment, absoluta-
ment necessari, de la subvenció a Cà-
ritas en aquest pressupost del 2023, 
per la seva tasca de suport a les per-
sones i families més desafavorides.

NOUS APARCAMENTS DE ZONA 
BLAVA AL CARRER PUIGCUGUL
Malgrat que les recomanacions del pla 
de mobilitat, aprovat per unanimitat 
dels grups de l’ajuntament de Cassà, 
no recomanen ampliar la zona blava 
als voltants del Passeig Vilaret, a la 
zona del carrer Puigcugul hem vist 
com darrerament s’han convertit 14 
places d’aparcament fins ara lliures, a 
14 places d’aparcament en zona bla-
va.

En conseqüència aquestes 14 places 
que durant el dia era d’utilització sense 
pagament des de fa pocs mesos han 
esdevingut places de pagament.

Al nostre parer, aquesta actuació 
no afavoreix el comerç local ni millo-
ra l’aparcament al centre del poble, 
ja que igual com passa en les recents 
inaugurades places de zona blava de 
Can Parera, de dia la majoria de pla-
ces estan buides, excepte els dies de 
mercat, perdent d’aquesta manera 
unes places lliures que fins al moment 
s’havien pogut utilitzar.

Secció Local d’Esquerra Cassà
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Cassà al dia Ple Municipal

Amb els millors desitjos de cara a les 
festes nadalenques si l’any 2023 es 
va tancar el darrer ple ordinari de 
l’any 2022, celebrat el 22 de desem-
bre passat. Potser per la proximitat 

de les festes, el ple va ser  ràpid, 
sense temes de transcendència i es 
va enllestir sense grans debats entre 
tots els regidors. Queden cinc mesos 
per les noves eleccions municipals i 

de moment no s’ha iniciat la precam-
panya, com a mínim si es té en comp-
te el que va passar en el ple.

Els temes que es van portar a l’or-
dre del dia ja es preveia que no serien 

gaire conflictius, ja que en 
la majoria de casos eren 
qüestions urbanístiques 
que ja s’havien tractat en 
altres sessions i que en el 
ple anaven seguint la seva 
tramitació ordinària; per 
això es van aprovar per 
unanimitat. També en el 
ple es va acordar l’inici 
del procés per adjudicar 
dos habitatges  per a 
persones amb necessitat 
a través d’un contracte 
d’arrendament. En aquest 
punt  des de l’oposició es 
va recordar que quan Es-
querra governava ja s’ha-
via posat en marca l’ofici-
na d’habitatge a Cassà i 
que s havia fet força feina 
en aquest àmbit. L’exalcal-
de Martí Vallès va remar-
car que ells havien fet un 
treball per conèixer l’estat 
de tots els pisos que eren 

Un ple amb 'esperit nadalenc' 
per tancar l'any 2022

Una de les votacions unànimes en el ple del mes de desembre.
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Ple Municipal Cassà al dia

Els temes del ple de desembre
Relació de temes tractats en el ple celebrat el 22 de desem-
bre de 2022
1.- Aprovar l'acta del Ple municipal ordinari de 24/11/2022. 
Aprovada per unanimitat
 2.- Aprovar l'acta dels Plens municipals extraordinaris de 
30/11/2022 i 02/12/2022. Aprovades per unanimitat
 3.- Retre compte dels decrets d'alcaldia núm. 2022/2523 
a 2022/2655. Es ret compte
 4.- Aprovació de la modificació de la relació de Llocs de 
Treball de l’Ajuntament de Cassà de la Selva per l’any 2023. 
Aprovada amb el nou vots a favor de JxC i el PSC i set 
abstencions dels regidors d’ERC 
5.- Aprovar la compatibilitat de la tècnica auxiliar de cultura. 
Aprovada per unanimitat
6.- Extinció del contracte i reversió de béns per la finalitza-
ció del Contracte de Gestió dels Serveis Públics Municipals 
d’Aparcament en Superfície de diversos carrers de Cassà de 
la Selva, en règim de concessió administrativa. Aprovada 
per unanimitat
7.- Aprovació del Pla d’Obres de Manteniment i Millora del 
Cementiri Municipal i Tanatori, corresponent a l’any 2022, 
presentat per Funus Girona, SLU. Aprovat per unanimitat
8.- Verificació del text refós modificació puntual número 11 
del POUM de Cassà de la Selva, de regularització dels límits i 
ordenació bàsica del PMU B02; límits dels PMU A08, PMU 

A09 I PMU B01; i alienacions dels carrers Conill, Verneda i 
Folch i Torres. Aprovada per unanimitat
9.- Aprovació inicial de la modificació puntual número 15 del 
POUM de Cassà de la Selva, de modificació del Pla d’Ac-
tuació Urbanística Municipal i de l’article VI.3.7. Condicions 
de formulació dels plans. Programació temporal i indicadors. 
Aprovada per unanimitat
10.- Aprovació inicial de la modificació puntual número 23 del 
POUM de Cassà de la Selva per a l’intercanvi de qualificació 
de dues parcel·les de sòl privat lliure d’edificació i zona verda 
i millores en la vialitat al carrer Metall de Cassà de la Selva. 
Aprovada per unanimitat
11.- Incoació del procediment d’adjudicació de dos habitat-
ges cedits mitjançant contracte de mandat a l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva, amb caràcter de béns patrimonials, 
per a ser ocupats per persones amb necessitats d’habitatge 
mitjançant contracte d’arrendament. Aprovada per unani-
mitat
12.- Declaració de concurrència de bonificacions ICIO de de-
sembre 2022. Aprovada per unanimitat
13.- Reconeixement extrajudicial de crèdit. Aprovada amb 
el nou vots a favor de JxC i el PSC i vuit abstencions dels 
regidors d’ERC
14.- Informes d'alcaldia i regidors.
 15.- Precs i preguntes.

propietat de grans tenidors de caraa 
negociar la seva cesió per a lloguer so-
cial. El 2019 a Cassà hi havia 165 pi-
sos propietat d’aquests bancs o grans 
tenidors (i 160 més de particulars) va 
recordar Vallès i l’objectiu seria que hi 
haguera cessions per poder aprofitar 
aquests pisos buits. L’actual regidora 
d’habitatge, Núria Salvans, que havia 
expressat la dificultat de poder nego-
ciar amb els grans tenidors, va mani-
festar que quan ella va entrar a l’Ajun-
tament ningú no li va dir que s’havia 
fet aquesta feina abans i que havien 
començat des de zero; Vallès va re-
cordar que “els tècnics segur que ho 
sabien i no sé per què no li van passar 
la informació”.

En el torn obert de paraules, es va 
informar que Cassà no havia estat es-
collida Capital Mundial de la Sardana 

per al 2025, en benefici d'Olot; des de 
l’oposició es va preguntar a l’equip de 
govern quan s’haurien fet els arranja-
ments de la rodona de la carretera de 
Caldes, conflictiva pel que fa a la cir-
culació de bicicletes i es va informar 
que les obres iniciades a finals d’any 
estarien enllestides i es posaria fi al 
problema; tot i aixòm es va recordar 
que encara quedaven alguns sectors 
amb pintades a l’asfalt que induïen a 
confusió als ciclistes i que caldria se-
nyalitzar-ho correctament.

En relació a la consulta als veïns de 
les Serres sobre la modificació urba-
nística del sector, des de l’equip de 
govern es va informar que continuava 
obert el procés de consulta als afec-
tats d’aquest veïnat.

Ja en la recta final de les felicitaci-
ons de Nadal, des d’Esquerra, Martí 

Vallès va fer esment que un cop su-
perada l’etapa de la Covid-19 aques-
tes tornaven a ser unes celebracions 
normals i va desitjar bones festes i 
salut per a tothom; des del PSC, el 
seu regidor, Marià Montsuñer, va  es-
tendre el desig de felicitat a tots els 
que celebrin les diades siguin laiques 
o religioses  repetint el seu missatge 
tradicional “iguals, però diferents; di-
ferents, però iguals”.

 Finalment, l’alcalde Robert Mundet 
va llegir la seva felicitació a tots els 
cassanencs amb un missatge d’espe-
rança i confiança en què entre tots 
serem capaços de tirar endavant el 
poble, ja que depèn de nosaltres fer-
ho; va concloure el ple  amb un desig 
de pau i felicitat per a tothom.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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Cassà al dia Entrevista

La Trini i l'Esteve: adeu a 
38 anys del Bar La Coma

“Sembla que era ahir; però ja han 
passat 38 anys”; la Trini i l’Esteve 
van obrir el Bar La Coma el febrer de 
1985 i aquest mes de gener, la vigília 
de Reis van tancar les portes definiti-
vament després d’una colla de mesos 
anunciant que es volia traspassar el 
negoci. “De moment no ha aparegut 
ningú; hi ha unes quantes persones 
que s’han mostrat interessades; 
però no hi ha res confirmat. Per 
a nosaltres ja n’hi ha prou i hem 
decidit plegar; ja ens toca”.

Parlem amb l’Esteve Fullà i la Trini 
Àlvarez  a l’interior del Bar La Coma, 
el “BarLa” com s’ha posat de moda en 
els darrers anys, per parlar de la his-
tòria d’aquest bar i de la parella que 
n’ha estat l’esperit des que el febrer 
del 1985 van fer el pas de posar en 
marxa  un altre bar a la plaça de la 
Coma.
Vosaltres estàveu al Centre Recre-
atiu i vau passar a obrir aquest bar 
com va anar això?
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Entrevista Cassà al dia

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

Al “Centru” hi portàvem quatre anys i la junta, per 
dir-ho clar, ja no ens hi volia i ens posaven unes 
condicions que no podíem assumir, sense tenir 
en compte l’esforç i el treball que hi havíem dei-
xat; quan vam entrar al Centre, era una societat 
que només tenia 125 socis -la majoria dels quals 
d’edat avançada- i nosaltres vam  aconseguir que 
quatre anys després n’hi haguera més de dos-
cents; la clientela que estava feta de gent molt 
gran que només anava a fer el cafè i a llegir el 
diari tota la tarda  es va anar rejovenint i nosaltres 
vam aconseguir que els joves comencessin a anar 
al Centre; és clar això volia dir deixar de tancar a 
les vuit del vespre i aguantar fins a la matinada si 
calia, però ho vam fer. Però tot això no es va tenir 
en compte i com que al Centre no ens volien vam 
pensar a obrir un altre bar a l’altra banda de la 
plaça.

Ja feia temps que teníem clissat aquest local, que era  
un aparcament de cotxes i vam fer gestions que van donar 
bon fruit i quan vam plegar del Centre, el 1984,  al cap 
d’un any obríem el Bar la Coma.
Teníeu algun tipus de formació en l’àmbit d’hostaleria?
 EF: La que ens dona la vida; jo, a catorze anys vaig co-
mençar a treballar en aquest ram; el meu pare tenia un 
hotel a Tossa i als estius hi anava a treballar; em van dir: 
vols continuar estudiant o vols treballar; vaig triar anar 
a treballar i així vaig entrar en el sector i vaig començar 
d’ajudant, vaig seguir de mig cambrer i després a cambrer 
sencer, com era habitual en aquells anys; no hi havia es-
coles d’hostaleria, era l’escola de la vida. A la tardor fèiem  
temporada a Benidorm i als estius a Tossa...
TA: jo vaig baixar de Viana (Navarra) i vaig estar uns me-
sos treballant a Tossa, on vaig conèixer l’Esteve i tot el que 
he après ha estat de l’experiència, de la família i del que a 
mi m’agrada experimentar. Sempre m’ha agradat cuinar i 
no  m’ha fet por treballar o sigui que la idea del bar em va 
il·lusionar, ja que seria una cosa nostra que podíem tirar 
endavant nosaltres mateixos...
Tu, Trini, ets de Navarra, com vas anar a parar a Ca-
talunya?
Vaig  baixar una vegada a Tossa amb uns familiars i vaig de-
cidir que ja no tornava a Viana; no ho podia suportar... no 
és que la ciutat sigui lletja, però l’ambient no m’agradava i 
aquí m’hi vaig trobar molt bé; i fins avui...
Com vau entrar de conserges del Centre Recreatiu?
EF: La junta que hi havia coneixia la meva família i em van 
dir si m’interessava. Jo era  fora de Cassà, però no m’ho 
vaig pensar gaire i vaig dir que sí. I el primer dia va ser un 
fracàs perquè es va rebentar la cafetera i va quedar tot ple 
d’aigua... I els clients que volien el cafè ben de pressa van 
quedar una mica insatisfets... Però després tot va anar 
molt millor.
I al cap de quatre anys obriu el Bar la Coma; va ser 
arribar i moldre?
No; va costar molt perquè la gent no canvia de bar d’un dia 
per l’altre; al cap d’uns mesos ja pensàvem que hauríem 
de tancar; no teníem terrassa i quan va arribar l’estiu la 
gent s’ofegava aquí dins el local, sense aire condicionat,  i 
no hi podien entrar: a més tenien una terrassa a l’altre 
costat de plaça que els hi anava molt millor i s’hi estava 
fresca  als vespres d’estiu. Vam veure clar que havíem de 
posar terrassa i així vam resoldre el tema. 

Vam anar fent i a poc a poc el jovent va descobrir que 

tenia un bar on podien sentir-s’hi a gust i vam anar fent 
clientela que ens ha acompanyat fins avui.
Al  voltant del Bar La Coma certament es va crear 
un ambient juvenil amb una rellevància especial a la 
nostra vila, ja que va ser punt de trobada i de creació 
de la Penya Xilimbes o de les Verdulaires, que van ser 
colles amb molta repercussió en el jovent local. Com 
va ser que passés això?
TA: Jo recordava que allà a Navarra era habitual que es 
fessin ‘Peñas’ de gent jove que organitzaven actes, es tro-
baven per fer xefles... A mi me va estranyar que aquí no 

En aquesta pàgina i l'anterior, l'Esteve Fullà i la Trini Àlvarez 
a l'interior i a la porta del Bar la Coma, que van crear i han 

regentat durant els darrers 38 anys.
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Bar l’Escuma
El Bar L’Escuma us recomana 

-només faltaria!- les especialitats 
l latines o un plat típic de casa 

nostra. 
Som al carrer del Raval,   55.

 Tel.  972 46 30 75.

Gràcies per la vostra confiança!

es fes i ho vaig comentar a un grup 
de joves que  sempre es reunien al 
bar, comentant-los la possibilitat de 
fer una cosa semblant.. En Tupi, en 
Duch, en Casanova, en Martí, en Salvi 
i uns quants més sempre es troba-
ven aquí i van decidir crear la Penya 
Xilimbes que tenia al Bar el seu local 
social. 
EF: va ser un grup molt actiu, que va 
organitzar diverses activitats no no-
més per a ells (arrossades, sopars, 
balls...) sinó també actes per la mai-
nada de Cassà, col·laborar en la Fes-
ta Major i  amb  fites molt importants 
com quan van participar i guanyar al 
programa Dit i Fet de TV3 a finals dels 
anys 80. Al Bar la Coma s’hi trobaven 
a gust, ja que no era només un lloc 
on beure o menjar sinó un local on 
podien trobar-s’hi a gust.  Nosaltres 
també ens sentíem joves i compartí-
em els seus mateixos interessos i això 
va ser clau perquè es formés un grup 
tan ben collat... Ara ja no puc  com-
partir el mateix esperit amb els joves 
d’ara; em saluden i la fem petar, però 
veig que ja no tenim els mateixos in-
teressos... Els temps han canviat i els 
anys hi són... aviat en faré 73!
Al bar també hi ha hagut al llarg 
dels anys altres  propostes lúdi-
ques com billar, un cibercafè..
EF: Sí; de billars en tenia dos d’aquests 
de forats (“snooker”) i vam organitzar 
un campionat que va tenir més de 
tres-cents participants; el fabricant 
de billars fins i tot va venir un dia a 
veure  què passava i com era possible 
que en un poble tan petit com Cassà 
hi hagués aquesta afició; després vaig 
posar-hi un futbolí, i quan encara no 
hi havia internet, vam posar un ciber-
cafè que servia per jugar, treballar, fer 
deures...
TA: el Bar La Coma molts de cops dic 
que era com la guarderia de molts 
adolescents de Cassà. Sortien de l’es-
cola o l’institut amb setze anys i sa-
bien que al bar podien estar bé i les 
famílies estaven tranquil·les sabent on 
eren els seus fills.
Però suposo que algun problema 

devia sorgir al llarg dels anys amb 
tanta diversitat de situacions...
Una cosa que sempre hem rebutjat 
de manera enèrgica és el consum de 

drogues i si algú tenia la temptació de 
fer un porro el fèiem fora de seguida, 
ja que ho teníem sagrat. A vegades hi 
havia consumidors d’altres substànci-

Dues generacions de joves amb trenta anys de distància lligats pel Bar La Coma; a dalt, la Penya Xilimbes quan va 
guanyar el concurs Dit i fet;  a sota, sopar de comiat del Bar La Coma el 5 de gener passat.
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es que aprofitaven per anar al lavabo per fotre’s 
alguna ratlla, però teníem sistemes per evitar-ho i 
sempre hem procurat que el local estigués net de 
droga.
Amb el pas dels anys la clientela també deu 
haver anat canviant, no?
Sí, és clar i hi ha hagut moments en què els nos-
tres clients no eren els que voldríem; a vegades 
t’equivoques  i crees un ambient al local que no és 
el millor; això ens va passar  i vam haver de treba-
llar per tornar a recuperar la imatge de bar obert 
a tothom i no només a un col·lectiu determinat... 
Alguns ens acusaren de racistes, però el que no 
podia ser és que el bar estigués tancat a determi-
nades persones pel fet que hi havia un col·lectiu 
específic majoritari. Van ser moments complicats 
per a nosaltres i altres bars a Cassà, però ara la 
situació ja s’ha normalitzat..
Al llarg dels anys deveu haver tingut clients 
amb peticions una mica estranyes...
TA: n’hi va haver un que va venir i em va demanar un en-
trepà de cloïsses (almejas)! I jo li vaig dir que d’això no en 
fèiem que no li prepararia pas. I em va demanar: doncs 
una tapa; després em va dir que no tenia diners per pagar, 
amb tot la cara; després, em van dir que el mateix sub-
jecte estava al Centre convidant els amics i el vaig anar a 
arreplegar a demanar-li que pagués el que ens devia.
EF: Clients amb hàbits curiosos n’havia uns quants com 
aquell que demanava un llet i cafè, una aigua i mig en-
trepà de truita. Vaig portar-li l’aigua i l’entrepà, pensant 
que el cafè el voldria per postres; però me’l va demanar 
al començament i li vaig portar; vaig quedar astorat quan 
vaig veure que sucava l’entrepà al llet i cafè... O aquell que 
sempre pren un cafè americà i una tapa d’olives farcides, 
o l’entrepà de seitons amb olives farcides... Cadascú de-
mana el que li agrada i no passa res encara que a mi de 
vegades em sorprèn.
I quin és el menjar que més  ha triomfat?
EF: La truita de patates, que a la Trini li surt molt bona.
I quin és el secret?
TA: Fer-la amb molt de carinyo... També agraden molt les 
pilotilles, o els seitons, o els musclos en tomàquet...
Ben segur que els gustos per les begudes han canviat 
molt en aquests prop de 40 anys...
Quan vam obrir encara estava oberta la discoteca Sir Tho-
ma’s i era tradició el Cuba Libre, és a dir rom amb Coca 
Cola o fins i tot whisky amb Coca Cola; ara, en canvi, el 
Gintònic és el rei dels combinats això sí amb ginebres de di-
ferents marques i estils. I la cervesa que sempre ha estat 
la beguda més sol·licitada ja sigui amb canya o mitjanes... 
el quinto es beu poc. I hi ha begudes que al principi es 
demanaven molt i ara són residuals, com el carajillo que 
ha desaparegut del mapa o el conyac, que pràcticament 
ja no beu ningú; de joves, cap; algun de més de 50 anys 
potser...
Els horaris deu ser un dels temes que us han portat a  
fer el tancament definitiu...
Al bar tens una feina que et deixa molt lligat gairebé cada 
dia; al Centre obríem set dies a la setmana; al Bar La 
Coma tancàvem un dia a la setmana, primer el dimecres i 
després els dimarts. Però són moltes hores i algun extra.. 
. 
EF: Un any per la Festa Major ens van venir a veure els 
de la comissió a veure si en vèiem en cor de tenir obert 
tota la nit  de dissabte i ho vam fer;  vaig tenir obert fins 
a les nou del matí de diumenge; una hora per netejar i a 
les deu ja tornàvem  a tenir obert... jo deia: aguantaré fins 

que sigui capaç d’aguantar la safata amb el braç; i ara la 
safata encara l’aguanto amb el braç; el que no tiren són 
les cames; amb això no hi havia pensat.
Una de les coses que sempre ha cridat l’atenció de 
la decoració del bar ha estat els puzles que decoren 
les parets i també les col·leccions d’anells de puros 
havans (‘vitolas’)...
La col·lecció d’anells fa molts anys que la faig; a Benidorm 
com que jo parlava francès  podia establir contactes amb 
els turistes belgues que venien en aquells anys de turisme 
en els que poca gent parlava  el seu idioma; com que jo 
els podia tractar i atendre en allò que necessitaven els 
demanava anells de puros i me’n donaven fins i tot  d’un 
any per l’altre me’n portaven  perquè havien tingut un bon 
record i me’ls guardaven. També faig col·leccions de xapes 
de cava; en tinc 34.000 (veiessis com està la cuina, plena 
de xapes per tot arreu, diu la Trini) i monedes... Sempre 
m’ha agradat col·leccionar coses... I els puzles, doncs és 
una distracció que sempre he trobat temps per anar fent i 
ara que estic jubilat en tinc uns quants per anar fent.
De quantes peces?
De nou i deu mil... en tinc per estona!

Segur que sí! Bona jubilació!

Text i fotos: Joan Carles Codolà

L'Esteve i la Trini, darrere la barra del bar on han passat més de 
la meitat de la seva vida.
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Coneixent els constructors 
del paisatge urbà de Cassà

Editorial Gavarres organitza una ruta sobre arquitectura local

A vegades no ens n’adonem, però el 
paisatge urbà de Cassà està ple d’ele-
ments interessants que  es mereixen 
posar-hi una mica d’atenció, ja que a 
banda de complir funcions purament 
estructures molts de cops són ele-
ments de decoració que  al llarg dels 
anys han anat definint el paisatge urbà 
de Cassà.  La revista Gavarres en el 
seu últim número va fer un dossier 
dedicat als paletes i metres d’obres 
i aquesta va ser “l’excusa” per prepa-
rar una vista guiada pels carrers de la 
vila per conèixer més de prop alguns 
detalls dels edificis més rellevants de 
Cassà, especialment aquells cons-
truïts entre els segles XIX i inicis del 
XX que per la seva  personalitat val 
la pena de tenir en compte i valorar 

adequadament.
La visita, sota l’acurada direcció de 

l’arquitecte Joan Riera i el paleta Lluís 
Maymí, va esdevenir una  ruta  que 
va permetre descobrir  edificis amb 
valors  mig amagats i per reivindicar 
també la necessitat d’intentar preser-
var aquells elements arquitectònics lo-
cals de valor que estan desaprofitats 
o corren perill de desaparèixer. Men-
tre Joan Riera anava fent una mica 
de resum de com s’havia desenvolu-
pat urbanísticament el nucli urbà de 
Cassà de la Selva al llarg dels anys, 
Lluís Maymí anava aportant dades i 
anècdotes relacionades  amb el nos-
tre poble com ara per saber quin era 
el punt més alt de Cassà (un pati del 
carrer Puigcugul), o el més baix (al 

carrer del Sud), o la casa més estre-
ta (a la carretera Provincial), així com 
aquelles circumstàncies constructives 
que  a vegades donaven sorpreses als 
paletes a l’hora de fer alguna reforma 
en un edifici més o menys antic.

A més dels grans edificis ben cone-
guts de la nostra vila (can Nadal, Can 
Trinxeria, l’església, can Frigola...) du-
rant la visita es van remarcar els que 
es van anar construint marcant el rit-
me de creixement de la vila i que en al-
guna època van fer evident el progrés 
econòmic de Cassà sobretot gràcies 
al bon moment de la indústria del 
suro. També al llarg de la ruta es va 
explicar que  l’existència d’arquitectes 
com a màxims responsables de les 
obres és un fet relativament recent, ja 

Lluís Maymí i Joan Riera davant 
de Can Nadal; a la foto del cos-
tat, Arcadi Pla.
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que  abans els mestres d’obres eren 
els responsables de les construccions 
i en aquest sentit es va recordar la 
figura de Josep Pla, en Cubó,  (el seu 
net Arcadi Pla  va seguir la visita), un 
dels constructors més prolífics de 
Cassà i de l’arquitecte Isidre Bosch, 
que fou també arquitecte municipal, 
com a uns dels principals responsa-
bles d’obres  de cases a la nostra vila.

Per arrodonir la visita celebrada 
el dissabte 7 de gener, a migdia, es 
va oferir uns tastets d’alguna de les 
copetes  de mescles de licors que  
fa uns anys eren tradicionals  entre 
determinats grups d’obrers com ara 
els paletes que en bars i tavernes de 

Cassà bevien les tradicionals ”barre-
ges” d’anís amb moscatell, garnatxa, 
conyac...

Text i fotos: Joan Carles Codolà

En aquestes pàgines diverses fotografies de 
la visita a  alguns dels espais arquitectònics 

destacats de Cassà acompanyats de Lluís Maymí 
i Joan Riera. 
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El 27 de desembre de l'any passat a 
dos quarts de vuit del vespre es va dur 
a terme la darrera de les trobades ciu-
tadanes que des de fa més de cinc anys 
es feien a la plaça de la Coma de Cassà 
reivindicant els drets nacionals del país.

Una cinquantena de persones van 
assistir a la darrera concentració en 
la qual es va exposar que tot i no con-
tinuar-se amb aquesta convocatòria, 
l'ANC continuarà organitzant activitats 
a Cassà per ampliar la mobilització en 
favor dels objectius de llibertat nacional 
de Catalunya. 

En la trobada del dia 27 (dimarts, per 
no coincidir en festa nadalenca) es van 
llegir diferents poemes i reflexions so-
bre la situació al país i rs van  interpre-
tar diverses cançons, amb el cant final 
dels Segadors i un brou repartit entre 
els assistents. La pancarta en defensa 
del català que l'Ajuntament de Cassà es 
nega a penjar al balcó de l'antic edifici 
consistorial va presidir de manera sim-
bòlica l'acte que posava fi a més cinc 
anys de concentracions. 

MANIFEST DE L'ANC
El manifest de l'ANC de Cassà sobre 
aquestes concentracions deia el se-
güent:

"Fa poc més de 5 anys que es dur a 
terme aquesta concentració. Hi heu es-
tat -hi hem estat- cada dilluns, en dies 
festius, amb inclemències del temps, 
amb moments polítics complicats o 
decebedors, amb la repressió i amb la 
pandèmia. Cada setmana hem estat 
aquí, contra la repressió i per la inde-
pendència. Sense defallir, hem perseve-
rat i hem sigut el fil conductor del mo-
viment des de l'octubre del 17 fins ara.

Però fent una mica d'autocrítica -que 
no va malament de tant en tant- i aixe-
cant una mica la vista, cal dir que les 
concentracions dels dilluns - sobretot 
en el seu inici- van ser purament reac-
tives als empresonaments i a l'exili, va 
ser un moment en el que vam deixar de 
portar la iniciativa, com havíem fet fins 
a l'octubre del 2017, i vam començar 
a lamentar-nos per la repressió i a quei-
xar-nos per la situació. L'època de les 

concentracions i marxes a les presons 
i dels llaços grocs potser la necessità-
vem per expressar el dol, però hem de 
reconèixer que ens va fer frenar en el 
procés cap a la independència perquè 
ens vam centrar en la llibertat de pre-
sos i exiliats i vam deixar de banda el 
nostre objectiu, la independència. I en 
aquest sentit cal dir que la repressió va 
tenir el seu efecte, l'Estat espanyol va 
guanyar.

Aquest 11 de Setembre hem sortit 
al carrer amb forces renovades i hem 
tornat a marcar l'agenda política i així 
hem de continuar. I això ha sigut pos-
sible, entre d'altres coses, perquè hi 
ha hagut un grup d'activistes que s'han 
mantingut actius i al carrer, setmana 
rere setmana, portant, durant aquests 
5 anys, el testimoni de la Declaració 
d'Independència del 27 d'octubre.

Des de l'ANC de Cassà considerem 
que en aquests moments, en què els 
partits independentistes fan polítiques 
purament autonomistes, el que hem de 
fer tant des de l'Assemblea i com des 

Punt final a les convocatòries 
dels dilluns a la Coma

L'ANC clou les trobades per la independència de Catalunya

Un moment de la concentració del 27 de desembre passat.
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 Han passat dues-centes seixanta-tres setmanes (és a dir, 
l’equivalent a cinc anys i tres setmanes) des que des de 
l’ANC vam promoure sortir cada dilluns al carrer, a la plaça, 
per denunciar l’empresonament dels nostres presos i pre-
ses polítiques, exigint la seva llibertat i el retorn del Govern 
que va haver de marxar a l’exili. Es evident que en tant de 
temps s’han generat múltiples situacions, incidències, anèc-
dotes que podríem explicar. 

Un fotimer d’escrits llegits, de peces musicals interpre-
tades, d’un munt de poemes declamats tot sovint amb la 
sensibilitat a flor de pell de qui el llegia. Però sempre amb 
el denominador comú de la presència de la gent. El motor 
necessari perquè tot tirés endavant. Sabíem, des de l’ANC, 
que la repercussió a nivell de País que podria tenir aquesta 
manifestació setmana rere setmana seria mínima, per no 
dir nul·la. Però el valor que des de la nostra Entitat donem 
a aquesta iniciativa és la d’haver provocat, esperem, que la 
pena, la ràbia, la tristesa provocades per l’empresonament 
i l’exili, i per la repressió que es va iniciar contra tot aquell i 
aquella que hagués sortit a manifestar-se a favor dels drets 
humans més bàsics atacats, no ens fes oblidar que valia la 
pena continuar amb la lluita, que no ens podíem rendir, en 
cap cas. Creiem que aquesta ha estat la raó per la qual, la 
gent sempre ha respost a la nostra convocatòria. 

Com dèiem anteriorment, durant aquests anys s’hi haurà 
llegit centenars d’escrits, participant-hi un munt de perso-
nes amb ganes de col·laboració desinteressada; s’hi han in-
terpretat centenars de peces musicals interpretades per la 
nostra ja eternament estimada Filharmònica d’Esclet, acom-
panyada per cada cop més la nostra Coral 1 d’Octubre. Tot 
això amb un comú denominador. Quin? Ja ho sabeu, la gent. 
La nostra gent. 

La Plaça de la Coma ha observat, impassible, com al llarg 
d’aquest període de temps hem ocupat pacíficament i reivin-
dicativa el seu territori. Ens ha acollit de vegades amb pluja, 
de vegades fins i tot amb una calamarsada que ens feia 

pensar que no podríem dur a terme l’acte. També hi hem 
patit la forta calor dels estius, la dolçor de la tardor i hem 
pogut gaudir, també, durant els períodes nadalencs, de la 
companyia serena i il·luminada de l’arbre de Nadal. 

També cal fer notar que en algunes ocasions hem rebut 
la visita d’algú que, a més a més de no combregar amb 
el que allà hi estàvem fent (res a dir, absolutament lícit), 
s’ha atrevit a insultar-nos greument i arribar, gairebé, a les 
mans. Nosaltres, la gent, hem respost de l’única manera 
que sabem. Amb calma, sense ser gens ni mica agressius 
i esperant poder reprendre l’acte tan bon punt fos lluny de 
nosaltres. 

I de mica en mica, pas a pas, lectura rere lectura, hem 
cregut arribat el moment de vestir aquest període amb la 
millor de les robes que cadascú hagi guardat al seu armari 
i endreçar-lo. De reservar cadascú un espai per petit que 
sigui al cor per tal de no oblidar-se’n mai del que hem es-
tat capaços de fer junts durant aquests cinc anys de les 
nostres respectives vides, i buscar altres maneres, altres 
formes i complicitats per defensar el que sempre ha estat 
la idea bàsica de tot el nostre treball: lluitar per la INDEPEN-
DÈNCIA del nostre Petit País. 

I així ho vàrem fer; el dia 27/12/22 vam donar per aca-
bada aquesta experiència, i la vàrem acabar acompanyats 
d’un nombrós grup de gent i encoratjats per l’escalfor pro-
porcionada pel brou que a manera de comiat es va servir a 
tots els assistents. No hi havia millor metàfora que aquesta 
per acabar la feina: ànims freds per la tristor encomanada 
en veure que la nostra feina s’acabava, però amb el cor 
calent, gairebé bullint, i amb ganes de continuar la lluita 
iniciada un dia de novembre de 2017. 

I a ben segur que, gràcies una altra vegada a la gent, la 
continuarem. 

Visca Catalunya!

AT de L’ANC a Cassà de la Selva

de la societat civil és liderar un canvi en 
la situació política -com ja hem comen-
çat a fer des de la manifestació de la 
Diada- recuperant la iniciativa. Hem de 
treballar per una renovació dels líders 
del moviment i hem d'impulsar una nova 
manera de fer política que deixi enrere 
l'autonomisme (i la gestió impossible 
del mentrestant) i s'encari únicament 
a fer efectiva la Declaració de Indepen-
dència del 27 d'octubre de 2017. Des 
de l'Assemblea s'està preparant una 
Conferència Nacional del Moviment 
Civil Independentista, amb l'objectiu de 
propiciar una nova embranzida social i 
institucional que ens permeti fer efec-
tiva, desplegar, defensar i sostenir en 
el temps la declaració d'independència. 
També s'està estudiant com bé sabeu, 
l'impuls d'una Llista Cívica de cara a les 
properes eleccions.

És per tot  això que us hem explicat, 
que creiem que ha arribat el moment 
de tancar aquesta etapa (la de les con-
centracions dels dilluns) i reprendre'n 
una de nova que comenci a concretar 
els passos a seguir per fer efectiva la 
Declaració de Independència.

A tots els que heu participat en les 

concentracions dels dilluns us agraïm 
la fermesa, la perseverança i genero-
sitat de tots aquests anys i us animem 
-animem a tothom que ho vulgui- a for-
mar part de les noves accions que ens 
ajudaran a definir conjuntament quines 

són les actuacions que caldrà dur a ter-
me i quins són els compromisos que 
plegats hem d'assumir per fer-les reali-
tat, tenint clar que només amb esforç, 
sacrifici, lluita i unitat aconseguirem la 
independència".

Dues-centes seixanta-tres setmanes

Imatge d'una de les trobades a la plaça de la Coma, corresponent al mes d'abril de 2018.
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Amb la Lacri tal com es fa dir, ens vam conèixer el dimarts 
dia 1 de novembre de l'any passat al Parc del Migdia de 
Girona escoltant l'Orquestra la Selvatana; la teníem al cos-
tat i ella va comentar que vivia a Cassà i d'aquesta manera 
vàrem començar un diàleg. Le vaig anar a veure un dia de 
cada dia a casa seva (al barri vell) a Cassà i li vaig proposar 
fer una entrevista per la nostra revista cassanenca Lllumi-
guia, que, per cert, ja llegeix cada mes.

La Lacramioara Isac va nàixer el  25 de juliol del 1974 a 
Dorohoi, Botosani (Romania)
Per què vens a Catalunya?
Vaig venir a buscar feina per tres mesos i ja fa divuit anys 
vivint a Cassà de la Selva.
Vas haver de deixar la teva família?
A casa meva som tres germans: dues germanes i un ger-
mà. Tots els comiats són difícils, però l'esperança que tot 
anirà bé, no m'ho podia treure ningú i vaig decidir marxar 
de Romania encara que m'allunyés d'ells. Estem en contac-
te, tot i que m'agradaria poder anar a veure'ls més sovint. I 
aquí, també formem una família de tres, el meu fill, la meva 
filla i jo. Ells estan a la universitat i estic orgullosa d'ells.
Quines aficions tens?
Llegir, però ho practico poc; i m'agradaria poder fer-ho 
més sovint tot i que quan s'apropa l'estiu i ja es pot anar 
a la platja sempre porto a la bossa algun llibre. M'agrada 
anar a la platja i també gaudeixo anant a la muntanya, 
suposo que això depèn de l'època de l'any. A Romania no-
més podia triar una  cosa, la muntanya. Per poder anar 
a veure el Mar Negre primer necessitaves diners i eren 
difícils d'aconseguir igual o més que ara. I podríem dir que 
era més aviat un luxe.

Quan era jove ballava en un grup de ball popular del meu 
país. Era una cosa que m'encantava i inclús ara vaig de 
tant en tant a sales de ball, però no és el mateix. Per fer 
una similitud, són com aquí les sardanes. L'ambient que 
genera veure tanta gent ballant i sentir que som orgullosos 
d'allò que són és meravellós; a mi se'm posen els pèls de 
punta.
Parles molt bé el català; com el vares aprendre?
Una senyora em va aconsellar que aprengués el català, 

'Vaig venir-hi per tres mesos 
i ja porto divuit anys a Cassà'

Nouvingudes a Cassà: Lacri Isac, de Romania

perquè això m'obriria moltes portes i vaig decidir fer un 
curs bàsic de català (els mateixos que ara estan fent des 
del Consorci del Consell Comarcal del Gironès) a la Salle.
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Quines feines has fet o tens?
Vaig començar netejant domicilis; 
després vaig tenir l'oportunitat de 
poder treballar de dependenta en 
una fleca durant cinc anys. Pos-
teriorment, vaig continuar treba-
llant de dependenta i ara treballo 
per una empresa de neteja.
Quines coses positives i nega-
tives hi trobes a Cassà de la 
Selva?
En els anys 2006-2007 hi va 
haver una gran immigració a tot 
Espanya en general... Cassà ha 
sigut un municipi que va acollir a 
aquesta gent de fora i va ajudar a 
la integració d'aquests a la socie-
tat. Pel que fa als meus fills per 
exemple, l'ajuntament tenia un 
programa de reforç per als nens 
immigrants on aquests anaven a 
les tardes i se'ls ajudava a fer els 
deures, a conèixer els costums, 
etc.

Els reptes que hem tingut, no 
només jo com a individu, sinó com 
a col·lectiu de romanesos immi-
grants ha sigut l'acceptació i el re-
coneixement de la feina ben feta. 
Sabia i s'ha de continuar lluitant 
perquè la gent deixi els prejudicis i 
comprenguin que tots som perso-
nes amb els mateixos deures i les 
mateixes obligacions, i que com-
partim moltes més coses de les 
coses que ens diferencien.

T'agraden els costums de 
Cassà?

Una de les coses que més em 
va sorprendre quan vaig venir 
aquí va ser les grans cercaviles 
que es fan per la Festa Major. 
Em recordaven a uns espec-
tacles que es feien en el meu 
poble per Nadal, on apareixien 
nens amb  uns cavalls, un os i 
altres homes disfressats. Vaig 
començar a acostumar-me a 
veure aquests espectacles més 
sovint i no només per Nadal. 
La veritat és que la festa major 
uneix a tot el poble i tothom està 
content i l'espera amb ganes.
Unes paraules per tancar 
l'entrevista...?
M'agradaria agrair a totes les 
persones que m'han ajudat al 
llarg d'aquests 18 anys.

Acabem l'entrevista passant 
per la Plaça Petita i a les esca-
les de l'església per fer les fotos 
que il·lustren aquesta entrevis-
ta. La Lacri és un exemple clar 
de les persones que venen de 
fora i fan mans i mànigues per 
la integració del nostre país, Ca-
talunya. Ens acomiadem, i li de-
sitjo molta sort en la seva vida i 
fins a una altra!

Xavier Carrera Bosch
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El grup poètic cassanenc Nosal3 va 
presentar, el passat divendres 9 de 
desembre a la Biblioteca, el seu pri-
mer llibre “3 veus i un so”, escrit per 
l’Abril Masferrer, l’Iván López Gil i la 
Paula Amores. Volem conèixer millor 
aquests tres joves, que actualment 
tenen 14 i 15 anys i que estan estudi-
ant tercer i quart d’ESO.
Bon dia! Per qui no us conegui... 
Què és Nosal3? Qui sou?
Som l’Iván, la Paula i l’Abril; tenim en-
tre 14 i 15 anys i ens agrada la músi-
ca i el món de les lletres.

Nosal3 és un grup poètic juvenil de 
Cassà. Som tres veus diferents que 
juntes creem un sol so, d’aquí el títol 
del poemari.
Per què vau començar a escriure 
poesia?
Tots vam començar sent rapsodes, 
però a poc a poc, ens vam anar ani-
mant a fer els nostres propis poe-
mes. Aprofitàvem les temàtiques dels 
recitals de poesia en els que partici-
pàvem, per escriure els nostres pri-
mers poemes. A l’inici els temes eren 
més infantils, podíem escriure sobre 

el Nadal, l’estiu, l’escola… Però amb 
aquests anys hem anat creixent i 
això s’ha vist reflectit en les lletres i 
les temàtiques. També volem que les 
persones que llegeixen els nostres po-
emes i ens escolten, s’ho passin bé, 
perquè la poesia no té per què ser 
avorrida ni feixuga!
Com es va formar Nosal3?
Tots tres formem part dels Joves 
Marxants de Paraules. Aquest grup 
va evolucionar dels Petits Marxants 
de Paraules, que es va iniciar perquè 
l’Iván va veure recitar la seva mare. Va 

Cassà al dia Entrevista

'Volem que la nostra poesia 
no deixi indiferent al lector'

El grup Nosal3 publica el llibre de poemes 3 Veus i un so
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ser la Susana Gil, la mare de l’Iván, qui 
va engegar aquest projecte, fa gaire-
bé vuit anys, i va buscar l’ajuda de la 
Gisela Fernández, que, per qui no la 
conegui, també escriu poesia. I tam-
bé ha col·laborat tots aquests anys 
en aquest grup l’Esther Domínguez, la 
mare de l’Abril.

Tot i que els Petits Marxants era 
un grup que estava obert a tothom, 
i amb els anys va tenir diferents com-
ponents, nosaltres tres hem compar-
tit molts moments i amb el temps 
vam tenir la idea de fer aquest grup 
en paral·lel que és Nosal3.

De fet, ara, als Joves Marxants de 
Paraules tenim una nova integrant, la 
Martina Castro, i som quatre.
Com ha sigut el procés de creació 
del llibre?
Quan participàvem en recitals amb els 
nostres poemes, ens vam adonar que 
molta gent se’ns apropava interessa-
da i ens demanava si teníem alguna 
publicació. D’aquí vam pensar que 
podria ser tota una experiència publi-
car el nostre propi llibre de poesia i 
ens vam animar a tirar-ho endavant, 
sempre amb el suport de les nostres 
famílies! Al llibre trobareu poemes que 
hem escrit individualment, i d’altres 
s’han treballat entre tots tres.

Ens agrada treballar la polipoesia 
com una forma més d’expressió a l’ho-
ra d’escriure, i també de recitar-los.

La Gisela ja havia publicat un llibre 
amb Edicions Forment i va ser ella qui 
ens va posar en contacte amb la Mar-
ta Forment, editora del poemari.
Les il·lustracions també són vos-
tres?
No. Per a les il·lustracions vam voler 
comptar amb l’ajuda d’unes amigues, 
l’Elma, la Júlia i la Sónia. I, hi ha un 
dibuix que és especialment emotiu per 
a nosaltres perquè el va fer el pare de 
la Paula sense que ell sabés que es 
publicaria al llibre. La Paula li va voler 
fer una petita sorpresa! Veureu que 
són dibuixos que complementen molt 
bé els nostres escrits i que han ajudat 
a donar més vida a aquest projecte.
Com definiríeu “3 veus i un so”?
Definitivament, quan llegiu els nos-
tres poemes ens trobareu a nosaltres 
tres, perquè escrivim sobre tot allò 
que sentim i sobre aquelles coses que 
ens passen.

Esperem que els nostres poemes 
no us deixin indiferents!
Com va anar la presentació?
Hem de confessar que els dies abans 
de la presentació estàvem molt nervi-
osos! Encara no havíem vist el nostre 
llibre ni tampoc sabíem quina acollida 
tindria.

Però va anar molt i molt bé! Sabí-

Entrevista Cassà al dia

em que un divendres de pont era una 
data complicada, però tot i això va ve-
nir molta gent.

Durant la presentació ens vam sen-
tir molt còmodes i recolzats en tot 
moment. La Marta Forment i la Gise-
la Fernández, que presentaven l’acte, 
ens ho van fer tot molt fàcil i, a més, 
vam tenir el suport del nostre profes-
sor de combo, en Robert Gázquez que 
ens va acompanyar tocant el piano.
Com es pot aconseguir el llibre?
Si voleu comprar el nostre poemari, 
podeu parlar amb nosaltres personal-
ment o anar a la Sala Galà. Esperem 
ben aviat tenir més punts de distribu-
ció. També podeu contactar amb nos-
altres a través de les XXSS. Com a Jo-
ves Marxants disposem d’un compte 
d’Instagram (@jovesmarxants) i d’un 
correu electrònic (jovesmarxants@
gmail.com), on ens podeu seguir la 

pista i contactar amb nosaltres.
Quin feedback heu rebut?
Per ara pensem que ha estat posi-
tiu. Sorprèn a molta gent que joves 
de la nostra edat s’animin a escriu-
re i publicar un llibre. Hem d'agrair a 
l’Ajuntament de Cassà que ens donés 
l’oportunitat de muntar una parada de 
venda de llibres pel Fum, Fum, Fum! 
on moltes persones se’ns van apropar 
per felicitar-nos per aquesta iniciativa.
Quins plans de futur teniu?
Com a grup poètic ens agradaria po-
der fer més presentacions i seguir 
participant en recitals. I també poder 
seguir avançant i creixent com a grup. 
Tot dependrà de com es presentin les 
coses, perquè volem gaudir del camí i 
anar sense pressa.

Xènia Carreras

A les imatges d'aquestes pàgines, els tres autors, 
uns exemplars del llibre i un moment de la 

presentació a la biblioteca de Cassà.
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La normalitat i la programació habi-
tual amb una nombrosa presència de 
ciutadans i ciutadanes va ser l'evidèn-
cia que els temps de pandèmia han 
quedat definitivament enrere i les 
celebracions nadalenques de Cassà 
tornar a ser un esclat de participació 

en les diverses convocatòries.

ENCESA DE LLUMS
El divendres dos de desembre, la Tin-
xeta va sortir de casa seva, de Can 
Trinxeria, per il·luminar, una vegada 
més, els carrers del nostre poble. Ella 

és l’encarregada d’encendre i apagar 
els llums que guien als Tres Reis d’Ori-
ent a casa nostra amb el seu fanalet 
màgic.

L’encesa dels llums va donar el tret 
de sortida de l’època més màgica de 
l’any, que culmina amb l’arribada de 

El gran ambient torna a les 
festes de Nadal de Cassà

Tres estampes del Nadal a Cassà: l'arribada els Tres Reis, la quina de la UD 
Cassà (amb el Grup de Teatre Cassanenc) i el cagatió gegant a la plaça de 
la Coma.
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Ses Majestats el 5 de gener. La festa va començar a les sis, 
quan ja sonaven les primeres nadales a la plaça de la Coma, 
i al cap d’una estona, s’hi va sumar la xocolata que es va 
repartir a tothom que havia vingut a acompanyar la Trinxeta.

A tres quarts de set, les gralles i les caixes de la colla 
gegantera de Cassà van tocar algunes de les nadales més 
conegudes per posar música al moment en què l’arbre del 
mig de la plaça es va encendre un any més.

La Trinxeta va tornar a rebre l’escalf de tots els infants 
del poble, que l’esperaven amb moltes ganes.

EL FUM, FUM, FUM
Aquest, però, no va ser l’únic acte que es va celebrar al llarg 
de les festes de Nadal. El cap de setmana del 17 i 18 de 
desembre, va tenir lloc el Fum, Fum, Fum!, la festa familiar 
de Nadal de Cassà. Hi va haver moltes activitats, tallers i 

Els actes del Fum, Fum, Fum obrien les celebracions nadalenques 
al nostre poble.
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espectacles per a totes les edats, fins 
i tot, uns quatre-cents nens i nenes es 
va fer cagar el tió del poble!

El 30 de desembre, Cassà ja co-
mençava a fer olor de màgia, i vam 
rebre els patges i patgesses reials 
per fer l’entrega de cartes. Els jardins 
de Can Nadal es van transformar en 
un lloc màgic per parlar amb patges, 
escriure la carta i entregar-la perquè 
Ses Majestats ho tinguessin tot pre-
parat per a la nit del 5 de gener.

31 DE DESEMBRE: DONA DELS 
NASSOS I CONCURSOS NADA-
LENCS
El dia 31 va sortir la Dona dels Nas-
sos a passejar pel poble, coincidint 
amb l'acte de lliurament dels premis 
als guanyadors i guanyadores del 
Concurs de Pessebres i Nadales de 
2022 organitzat per l'Ajuntament. La 
passejada de la Dona dels Nassos va 
anar acompanyada de la música i les 

cançons de la Filharmònica d'Esclet i 
el grup Virolailo, que van portar els 
sons nadalencs als carrers i places 
de la vila.

L'alcalde de Cassà, Robert Mundet i 
el regidor de cultura, Joan Casabó van 
fer el lliurament de premis a la plaça 
de la Coma. L'Ajuntament va agrair la 
participació dels membres dels dos 
jurats, que en el cas del Concurs de 
Nadales estava format per: Àngela 
Bohigas, Dolors Pedraza, Alba Abuli i 
Marta Carreté. Aquest any es poden 
eure alguns dibuixos guanyadors del 
concurs de Nadales a la Sala Galà. 
A continuació esmentem els guanya-
dors i guanyadores:

P3
Sameepta Kaur - Puig d’Arques
Puig d’Arques Iker Palomo - Aldric
P4
Odeth Gómez - Puig d’Arques
Pau Sánchez - Aldric

P5
Machaela Martín - La Salle
Isabel M. Arévalo - La Salle
Cicle Inicial
Álex Arqueros - Puig d’Arques
Lucía Carrillo - Aldric
Salimatu Terera - Puig d’Arques
Cicle Mitjà
Iu Bayó - Aldric
Damián Moreno - Aldric
Martina Ruiz - La Salle
Cicle Superior
Edurne Fernández - Aldric
Noé Pintor - Aldric
Anna Teixidó - Puig d’Arques
Primer d'ESO
Ivet Comas - La Salle
Mariona Parra - La Salle
Yasmín Cao - La Salle
El jurat del Concurs de Pessebres 

estava  format per: Quim Massa, Cati 
Planella, Ció Abellí i Marta Carreté. En 
el Concurs de Pessebres els guanya-
dors i guanyadores de les diferents 

El 31 de desembre va sortir a passejar la Dona dels Nassos, que va amenitzar el lliurament de premis als guardonats en els concursos nadalencs i va estar 
acompanyada de les nadales cantades pels Virolailos.
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categories han estat:
Cicle inicial:
Abril Costas Rodríguez
Cicle mitjà:
Ona i Jana Cruanyes Brugué
Cicle superior:
Laia Arjona Piña
Adults:
Jack Martínez
Menció especial:
A Vicens i Denís Borrell per la seva iniciativa el pessebre 

a la capella de Santa Margarida de l'església parroquial de 
Cassà de la Selva.

Des de l'organització i jurats es va fera arribar una cordi-
al felcitació als guanyadors i guanyadores i a tots els parti-
cipants d'aquesta edició dels concursos nadalencs.

Molta concurrència a la quina de Nadal de la UD Cassà.
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CURSA DE SANT SILVESTRE
Amb poc més d'un centenar de participants en les dife-
rents categories, el 31 de desembre al vespre es va dis-
putar la 22a edició de la cursa de Sant Silvestre de Cassà, 
organitzada per la Colla Excursionista Cassanenca i la seva 
secció d'atletisme. 
El triomf final en la categoria absoluta va ser per a Jordi 
Rabionet que va ser el primer en completar els prop de 
set quilòmetres de la cursa que es disputava pels carrers 
de la vila. 
En absoluts, Anna Quílez va ser la vencedora femenina i 
els millors cassanencs  foren Joan Abulí i Queralt Rutllan.

Classificacions en les diferents categories:
De 0 a 8 anys:
1 Biel Morales Baulida, 2:30, H

2 Marc Brugué Menció, 2:40, H
3  Magí Ruiz Colomer, 2: 41, H
4 Blai Rutllant Peracuals, 2:42, H
5 Biel Frigola Vidal, 2:43, H
6 Bru Blanquet Canyet, 2: 44
7 Ona Duran Riera, 2: 45, D
8 Joan Pagès Mundet, 2:46
9 Clara Lçópez Llombart, 3:;05, D
10 Lluc Domingo Sabench, 3: 43, H
11 Marc Oliver llombart, 3:44, H
12 Bruna Campmakor Mendoz, 3:55, D
13 Irene Delgado Tarragona, 4:21, D
 
 De 9 a 12 anys
1    CONDORI FERRINO, DAN,  5:40 H
2   RUTLLANT PERACAULA, NÚRIA,  6:08 D
3    CUMPLIDO VILAGRAN, NIL  6:19 H
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4    ISONA LÓPEZ SELLÉS  6:32 D
5   SISCART TRESSERRES, JORDI  6:34 H
6   EXPOSITO ULRIC, RAFA  6:40 H
7    JOFRE RUIZ COLOMER  7:17 H
8    SANCHEZ GAFAROT FRAN  7:19H
9    ANGLADA MASCORT, JOFRE  7:20 H
10    DELGADO TARRAGONA, VALENTINA  7:20 D
11    CONDORI FERRUFINO, SAUL  7:25 H
12    VALLES GISPERT, CÈLIA  9:30 D
13    BRUGUÉ MENCIÓ, JANA  9:45D
14    CRUAÑAS ARADES, ONA  -
15    CAMPMAJOR MENDOZA, GUILLEM  -

Sènior
1  RABIONET JORDÀ, JORDI   21:57 H
2  BOSCH MARTINEZ, IVAN   22:03 H
3  OMAR PALMA BASTERO   22:08 H
4  CARRASCO GUIRALDEZ; OSCAR 22:22 H
5  BUSQUETS SALA, ROBERT   23:27 H

6  CLADELLAS MAJO, LLUÍ   23:42 H
7  ESPEJO MORENO, ANTONIO   24:04 H
8   FUSTÉ VALENTÍ, MARC   24:22 H
9  ABULI, JOAN   24:31 H
10  RIERA GARCÍA MARTÍ   24:45 H
11  QUILEZ RIBERA, ANNA   25:06 D
12  MUÑOZ MORA MIQUEL  25:19 H
13  HIDALGO NOGUÉ, MARIA   25:23 D
14  RIERA CAPELLA FRANCESC   25:29 H
15  MENDOZA FERNÁNDEZ, OSCAR  25:43 H
16  LLOVERAS BRUJATS, JOSEP M. 25:48 H
17  GALÍ PLA, JOAN   26:11 H
18  MENDOZA CACERES, OSCAR A. 26:15 H
19  GARANGOU BRUGUÉS, ALBERT 26:17 H
20  VICTOR   26:35 H
21  RASET RABASSEDA, EDUARD   26:39 H
22  RUTLLANT PERACAULA, QUERALT 26:47 D
23  DOMINGO DILMER, CARLES  26:51 H
24   CASAMPERA CASADESÚS, DAVID 26:53
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25  ORTIZ BONET, ANDREU   27:34 H
 26  BARBA GIRÓ CARLES  27:45 H
27  CORIS BELL.LLOCH, ROGER  28:57 H
28  CARRERAS MASLLORENS; SALVI 29:01 H
29  BARBIERI, NICOLAS  29:23 Ho
30  CARBÓ TEIXIDOR, GUILLEM  30:03 H
31  ESPARCH , ORIOL  30:09 H
32  CALPE ARLANDIS, JOSEP  30:24 H
33  JUANALS FUSTER, ANDREU  30: 30 H
34   BORRELL MARTIN , JOSEP  30: 34 H
35  GUILLAMET BUSQUETS, GERARD 30: 37 H
36  WALA  30: 39 Do
37  BETLLOCH, FERRAN  30: 46 Ho
38  RINCON RAMOS, LIDIA28  30: 50 D
39  VADILLO JIMÉNEZ, JORDI  30: 55 H
40  SISCAR GONZALEZ, MARC  31:24 H
41  DURAN TUSET, XESCA  32:01 D
42  PARADELL TERRADAS, LLUIS  32:04 H
43  ROMERO PERALBO,SADURNI  32:12 H

44  JORDÀ BALERI, JOSEP  32:34 H
45  ARQUÉS VILÀ, JANA  33:00 D
46  FONTANILLAS STASKOVA, IANA 33:05 D
47  YAGÜE BRIEL, MONTSE  33:21 D
48  BASART CASELLAS, PAU  33:23 H
49  BOADELLA COLL, GERARD  33:33 H
50  VILA ROURA, ARIADNA  33:42 D
51  JIMENEZ PADILLA,FRANCESC  33:52 H
52  MORRAL FERNANDEZ, ANDREA 33:58 D
53  CASTELLS COLL, ANIOL  34:39 H
54  AIDA BERENGUER  34:50 D
55  BOSCH I DORCA, BERNAT  34:51 H
56  DURAN RIERA, JAN  34:56 H
57  RIERA VILA, LAIA  34:59 d
58  CLARA ESTEBA, PERE  35:03 H
59  SALA, HANS  35:07 H
60  LLOVERAS BRUJATS,JOAN  35:11 H
61  MENDOZA FERNÁNDEZ, JAVI   37:21 H
62  ONORATO, SERGI                     38:10 H

A dalt, a l'esquerra, el guanyador, Jordi Rabionet, entrant a la meta; a les altres imatges, 
diversos moments de la Cursa de Sant Silvestre que tancava el 2022.
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Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

Els podis amb els guardonats en les diferents categories de la Sant Silvestre 
2022.
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CAVALCADA REIAL
No ens podem oblidar de la resta d'ac-
tes que acompanyen aquestes diades 
a la nostra vila entre els quals el con-
cert de Nadal de la Coral Bell Ressò o 

les quines de la UD Cassà que enguany 
van tenir una sessió especial amb el 
Grup de Teatre Cassanenc, una altra 
amb el discjòquei Santa, i una final amb 
el cantant cassanenc Albert Martínez. 

Finalment, el dia més màgic i especial 
de l’any va arribar! Des de les tres de 
la tarda, la comitiva reial estava instal-
lada al parc de l’Estació i als jardins de 
Can Nadal, i esperaven la cavalcada. 

A dalt dues imatges del campament reial al Parc de l'Estació; a sota, benvinguda a Ses Majestats al balcó de Can Nadal; i l'alcalde, Robert Mundet, en el 
moment de lliurar la clau màgica als Tres Reis de l'Orient, en la recepció a la plaça de la Coma.
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Al campament reial s’hi podia veure 
el vestidor, la cuina reial, carros plens 
de regals, les recollidores de xumets, 
l’escriptora reial... a més de tallers i un 
concert dels Virolailo per fer l’espera 
menys llarga. Ses Majestats, com cada 
any, van anar a fer la visita a la Residèn-
cia Geriàtrica, i amb els tres trets dels 
trabucaires, va començar la cavalcada 
pels carrers de Cassà, que aquest any, 
la novetat era que hi havia un tram tran-
quil, de baixos estímuls, per tots aquells 
infants que ho necessitessin.

En arribar a la plaça de la Coma, 
Melcior, Gaspar i Baltasar van fer el 
tradicional discurs i l’alcalde els hi va 
fer l’entrega de la clau que permet en-
trar a totes les cases del poble. Tot 
seguit, els nens i nenes que volgues-
sin, van poder parlar amb ells, en una 
recepció on no va faltar els caramels 
i molta il·lusió, com en tot el dia, com 
es veu a les imatges d'aquesta pàgin 
i la següent. Va ser un gran colofó a 
unes festes nadalenques que van dei-
xar enrere dos anys de restriccions.

Text: Xènia Carreras
Fotos: Eduard Duran, Gerard Arderiu, 

Brauli Gener i J. C. C.
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La cavalcada de Reis, lluïda com en els millors anys.
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El passat divendres 23 de desembre, 
a la Sala del Centre Recreatiu va te-
nir lloc la presentació del llibre sobre 
el mestre i regidor cassanenc Joan 
Solà, amb el teatre ple a vessar de 
curiosos i coneguts del mestre. 

El senyor Solà, com molts el recor-
den, va ser mestre de Les Escoles i 
regidor de cultura i esports del nostre 
poble, i l’any passat, concretament el 
24 de desembre, en fa cinquanta que 
va morir. Fa formar part d’una gene-
ració de mestres implicats i va ajudar 
a millorar la imatge de l’escola públi-
ca a Cassà. A la presentació del llibre 
hi van assistir la directora de l’escola 
Puig d’Arques, Isabel Carbó; la regido-
ra d’ensenyament, Sílvia Martí i l’alcal-
de, Robert Mundet. També van partici-
par-hi alguns dels familiars del conegut 
mestre: Coral Sabater i Albert Solà, 
nets, i Núria i Miquel Solà, fills. El llibre 
que homenatja al senyor Solà, a part 
de fer un viatge per la seva vida, també 
compta amb els testimonis d’amics i 
exalumnes seus, que demostren, que 
Solà va ser una persona molt estimada 
pels veïns de Cassà. És un llibre publi-
cat per Editorial Gavarres.

La idea de fer el llibre va sorgir l’any 
2014, quan la Coral va fer un taller 
a una exalumna seva. En aquest mo-
ment es fa moltes preguntes: qui era 
el seu avi? Per què tothom l’estima-
va? Què volia dir ser un bon mestre?

Entre el 2014 i el 2016, la Coral 
va fer xerrades amb amics del seu 
avi, però va veure que sola no podia 
i va deixar el projecte. Fa dos o tres 
anys, es va tornar a recuperar amb 
l’ajuda d’altres familiars, del seu pare 
i la seva tia, la Núria i en Miquel Solà.

Després de les llargues converses, 
la Coral troba les quatre claus per ser 
un bon mestre: fer sentir bé als alum-
nes, tenir habilitats comunicatives, 
saber veure el millor de cada persona 
i creure en els seus alumnes. El mes-
tre Solà les complia totes.

La Isabel Carbó va explicar les dife-
rències entre l’escola d’abans i la d’ara: 
el Puig d’Arques es va idear durant la 
República, però el mestre d’aleshores 
i l’actual també ha canviat.

Carbó va afegir que cada grup 
d’alumnes està marcat per un pro-
fessor i que, mentre es parlava amb 
exalumnes per fer el llibre del 75è 
aniversari, van poder comprovar que 
Solà n’havia marcat a molts.

El record del mestre Joan 
Solà continua viu a Cassà

Es presenta un llibre sobre el pedagog i regidor cassanenc

Joan Solà s’estimava molt Cassà, va 
fer molt pel poble. Va ser elegit com 
a regidor per les entitats cassanen-
ques. A més, les seves aficions eren 
les sardanes, el futbol i el ciclisme.

La regidora Sílvia Martí fa un repàs 
de la seva vida política, que va anar 
des del 1966 al 1972. Va crear una 
escola de formació professional, va 
organitzar la cavalcada de Ses Majes-
tats, la Diada Tardoral...

Finalment, l’alcalde, en Robert Mun-
det, explica que “el professor és qui 

ensenya, i el mestre, de qui aprens” i, 
va afegir, que el llibre del Mestre Solà 
és per gaudir-ne.

Joan Solà va morir el 24 de desem-
bre de 1975, sense que els fills se'n 
poguessin acomiadar. Aquell setem-
bre ja no havia pogut tornar a l’escola, 
la malaltia li va impedir, però ell con-
tinua present a la memòria d’aquells 
qui van tenir la sort de conèixer-lo.

Text: Xènia Carreras
Foto: Brauli Gener

La mesa presidencial de l'acte, celebrat a la Sala del Centre Recreatiu.

Notícies Cassà al dia
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Promoció Econòmica

Durant l’any 2022, el servei Espai Fei-
na – Borsa de treball de l’Àrea de Pro-
moció Econòmica de l’Ajuntament de 
Cassà de la Selva, en conveni amb el 
Consell Comarcal del Gironès, ha re-
gistrat 51 persones usuàries menys 
en relació a l’any 2021. Aquest des-
cens de persones usuàries del servei 
s’atribueix a la recuperació que poc a 
poc ha experimentat el mercat laboral 
després de la pandèmia. De fet, la da-
vallada de la taxa d’atur de Cassà de 
la Selva és evident, ja que l’any 2020, 
moment àlgid de la pandèmia, la taxa 
d’atur es va situar en el 10,64% i el 
mes de novembre de 2022 ha dismi-
nuït fins el 7,29%. De les persones 
ateses al servei l’any 2022 gairebé un 
60% són dones. 

Des de la borsa de treball munici-
pal, durant l’any 2022 s’han inserit al 
mercat laboral 68 persones que es-
taven inscrites a la borsa de treball 
municipal i s’han tramitat 31 ofertes 
de feina a Cassà de la Selva. Durant 
el procés de gestió de les ofertes de 
feina es fa la preselecció de candida-
tures de persones usuàries inscrites 
a la borsa de treball municipal i es fa 
el seguiment de l’oferta fins a la con-
tractació. 

Pel que fa al nivell formatiu de les 

persones ateses al servei durant 
l’anualitat 2022, un 27,3% (53 per-
sones) tenien acabada l’Educació Se-
cundària Obligatòria (ESO); un 18,7% 
estudis de Batxillerat i un 16,4% es-
tudis universitaris. 

 
RESUM DEL SERVEI ESPAI – 
BORSA DE TREBALL DE CASSÀ 
DE LA SELVA 2022 
• Nombre de persones ateses al ser-
vei Espai Feina – Borsa de treball: 
195 persones 

• Nombre de sessions d’orientació: 
374 sessions (hi ha persones que ne-
cessiten més d’una sessió)

• Derivació al Programa de suport 
a les dones en l’àmbit rural i urbà: 3 
dones.

• Procedència de les persones ate-
ses: 

o 90% Cassà de la Selva
o 7%  Llagostera, Caldes de Mala-

vella i Riudellots de la Selva
o 3% altres procedències 
• Gènere de les persones ateses: 

79 homes i 116 dones
• Insercions al mercat laboral de 

persones inscrites a la borsa de tre-
ball: 68 persones

• Insercions laborals a per sectors: 

• 4 sector neteja
• 3 sector restauració i turisme
• 2 sector oficis (paleta, pintor, fer-

rer)
• 10 sector alimentació
• 9 sector administratiu
• 18 sector fàbrica
• 4 empreses de transport
• 7 sector sòciosanitari
• 5 administració pública
• 3 emprenedoria
• 4 altres sectors
31 ofertes de feina gestionades 

d’empreses de Cassà: 31 ofertes. Ti-
pologia: 

• 5 operari/ària
• 2 mosso de magatzem 
• 2 lampista 
• 2 administratiu/va
• 2 dependent/a
• 1 cambrer
• 3 xofer repartidor/a
• 1 perruquer/a
• 1 cuidador/a
• 4 peó agrícola
• 1 frigorista
• 1 gerocultor/a
• 2 comercial 
• 1 soldador/a
• 1 treballador/a de la llar
• 1 professor/a d’anglès
• 1 varis

PRIMER TORNEIG “CREMATORRONS” DE VÒLEI
El passat diumenge, 8 de gener va tenir lloc el primer tor-
neig de vòlei “Crematorrons” 4x4. Aquest torneig mixt va 
tenir molts inscrits, i fins i tot es van exhaurir les places i 

alguns equips van quedar-hi fora. El torneig es va celebrar 
durant tot el dia amb la participació de més de 100 juga-
dors a les instal·lacions del PAV3.

La borsa de treball de Cassà ha 
atès 195 persones l’any 2022

Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 
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Medi Ambient

Les petites explotacions 
agrícoles, ramaderes i silví-
coles poden tornar a cremar 
els residus vegetals que es 
generin a l'entorn agrari i sil-
vícola amb l'anterior procedi-
ment de comunicació de cre-
ma. Les persones en l’àmbit 
particular, segueixen sense 
permisos per fer cremes 
agrícoles. Aquest canvi es 
produeix a causa de l'entra-
da en vigor d'una nova norma 
estatal. 

El passat 24 de desem-
bre es va publicar al BOE la 
Llei 30/2022 de 23, per la 
qual es regula el sistema de 
gestió de la PAC. Aquesta 
llei modifica diversos diver-
ses normes i en particular la 
tan esperada modificació de 
la Llei 7/2022 de residus 
(crema de restes agrícoles), 
en concret la disposició final 
onzena, 2.3. 

“Con carácter general, no está per-
mitida la quema de residuos vegeta-
les generados en el entorno agrario 
o silvícola. No obstante, de acuerdo 
con la letra C de la parte 2 del anexo 
III y con el considerando 22, ambos 
de la Directiva (UE) 2016/2284 del 
Parlamento Europeo y del Consejo, 
de 14 de diciembre de 2016, rela-
tiva a la reducción de las emisiones 
nacionales de determinados contami-
nantes atmosféricos, por la que se 
modifica la Directiva 2003/35/CE y 
se deroga la Directiva 2001/81/CE, 
las pequeñas y las microexplotaciones 
agrarias quedan dispensadas de esta 
regulación”.

Així, a partir del dia 2 de gener, 

queden exemptes d’aquesta obligació 
totes les petites i microexplotacions, 
que podran cremar restes vegetals 
sense cap autorització excepcional 
fins al 14 de març. Els mitjans per 
presentar el tràmit per a comunicació 
de cremes vegetals són:

1.- A través de la pàgina web del 
Departament d’Acció Climàtica, Ali-
mentació i Agenda Rural del tràmit 
per a comunicació de cremes vege-
tals pertinent.

2.- A través de la petició genèrica 
en el web de la Generalitat de Cata-
lunya. 

3. De forma presencial a les Oficines 
Comarcals, com ja es feia abans de 
l’entrada en vigor de la Ley 7/2022

Està previst que a partir del dia 11 

de gener, també es pugui 
tramitar a través dels ajun-
taments que donin aquest 
servei a la ciutadania. 

Cal deixar reposar les 
cendres abans de llen-
çar-les al contenidor de 
rebuig i tenir les xemeneies 
netes

Cada any per aquestes 
dates, les xemeneies bru-
tes i cendres les mal apa-
gades de les llars de foc, 
estufes i calderes, ocasio-
nen incendis i contenidors 
cremats en el municipi.

Si les cendres estan en-
ceses o calentes,  s’inicia 
un procés de combustió 
que pot durar hores i que 
culmina amb l’incendi del 
contenidor. Aquests incen-
dis, poden ocasionar danys 
als contenidors, vehicles 
aparcats, arbres  i mobiliari 

de la via pública, amb el cost material 
que això suposa.

Enguany ja hi ha hagut diferents 
contenidors que s’han cremat i han 
quedat inservibles  a causa de les 
cendres calentes.

Quan retirem les cendres:
• Cal tenir la precaució de guar-

dar-les a casa i quan siguin ben fredes 
posar-les en una bossa de plàstic.

• Llençar-les al contenidor 
sempre dins d’una bossa tancada per 
evitar escampar-les al carrer en el 
moment de buidar-les.

• Les cendres sempre han 
d’anar dins el contenidor de REBUIG 
(CONTENIDOR GRIS)

COMENÇA LA PODA DE L’ARBRAT AL MUNICIPI
Aquest any la poda s'ha endarrerit a causa de la situació 
climatològica, les altes temperatures han fet que s'hagi 
hagut d'esperar al moment oportú, quan els arbres aturen 
la seva activitat per iniciar els treballs de poda.

L'ajuntament duu a terme aquesta activitat a tot el mu-
nicipi, que comença al desembre i s'allargarà fins al març. 
Els treballs els realitza la brigada municipal i la Fundació 
Ramón Noguera.

La poda es fa prioritzant la seguretat de veïns i veïnes 
del municipi, aquest any, a més, l'objectiu és garantir una 
major superfície d'ombra verda als mesos de calor més 
intensa per afavorir una reducció de les temperatures als 
carrers. En els darrers anys les temperatures han aug-
mentat durant tot l'any amb una especial incidència en els 
mesos d'estiu a causa del canvi climàtic i per aquest motiu 
la poda es farà afavorint que els arbres puguin donar més 
superfície d'ombra.

Flexibilitat en la restricció de cremes agrícoles
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Urbanisme i Via pública

La primera setmana de gener han començat els treballs 
per fer l’ampliació de la galeria de la residència geriàtrica 
Sant Josep.

Aquestes obres afectaran a l’actual espai que ara ocupa 
el pati tal i com es pot veure als plànols i això ampliarà la 
sala comú. Amb aquestes obres també es canviarà el pavi-
ment del pati. Es preveu que aquestes obres durin uns nou 

TREBALLS DE NETEJA ALS TUBS DE DESGUÀS, 
D’ACCÉS A LES PARCEL·LES DELS REFUGIS DE 
LES GAVARRES
A finals de desembre es van dur a terme els treballs de 
neteja dels tubs de desaigües de les diferents parcel-
les dels refugis de les Gavarres, concretament els que 
estan situats a les cunetes.

Amb el pas del temps molts d'aquests tubs es taponen 
de sorra i terra de la mateixa cuneta i no deixen que l'ai-
gua circuli, provocant reguerons a la calçada i dificultant 
l'accés dels vehicles. Amb aquesta millora s’evitarà el 
desgast del ferm del camí principal, que s’ha asfaltat fa 
poc. També es demana als propietaris que tinguin cura 
de mantenir net el tub de l’accés a les seves parcel·les 
per evitar que els marges quedin malmesos.

Comencen les obres de l’ampliació de 
la sala de la Residència Geriàtrica

mesos, per tant s’estima que a finals d’estiu ja es podrà 
fer ús d’aquests espais.

OBRES DE REMODELACIÓ A L’ESCOLA PUIG D’AR-
QUES
Aquest mes de gener també s’han fet les obres per re-
formar els lavabos del pati de la zona d’educació infantil. 
Amb aquests treballs s’han tret uns envans que feien de 
separadors amb els lavabos al pati (foto inferior), també 
s’ha canviat el fals sostre i s’ha fet una porta d’accés que 
dona accés al jardí de davant, per a facilitar el pas per als 
més petits.
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Joventut

La nit de Reis és una de les nits més 
esperades de l’any i a Cassà de la Sel-
va ja fa dies que els patges reials han 
començat a treballar-hi per tenir-ho 
tot a punt. Aquest any ens han prepa-
rat diferents novetats i alguns canvis 
en el recorregut de Ses Majestats.
Novetats a la cavalcada: Una de 
les principals novetats de la cavalca-
da de Cassà, és que es va adaptar 
una franja horària del campament 
reial, i un tram del recorregut, a les 
persones hipersensibilitat sensorial 
i/o diversitat funcional. Aquestes per-
sones són molt sensibles al soroll i a 
la il·luminació, ja que perceben qual-
sevol soroll d’una forma amplificada i 
qualsevol classe d’il·luminació els pot 
provocar enlluernament i altres alte-
racions com migranyes i mal de cap.
Campament reial: El dijous dia 5, a 
partir de les 15 h, es va obrir el cam-
pament reial al parc de l’Estació, per-
què els infants que van voler, pogues-
sin deixar la seva carta, o a demanar 
els seus desitjos als patges dels Reis 
de l’Orient.  El campament va estar 
obert fins a les 18 h que s’esperava 
l’arribada de Ses Majestats, la salu-
tació des del balcó de l’Ajuntament i 
l’inici del recorregut.  

Aquest any, de les 15 fins a les 
15.30 h, es va fer  un “campament 
tranquil”, sense música ni llums per 
afavorir la inclusió de les persones 
amb hipersensibilitat sensorial i/o di-
versitat funcional.

Recorregut de la cavalcada: A 
partir de les 18.30 h els trets dels 
Trabucaires de Cassà van avisar de 
l’arribada de Ses Majestats i de l’ini-
ci  de la cercavila, amb la sortida des 
del campament reial del parc de l’Es-
tació. Van seguir per la rambla Onze 
de Setembre, carrer Marina, passeig 
Vilaret, carrer Barraquetes i l’arriba-
da a la plaça de la Coma on l’alcalde 
de Cassà va rebre els Tres Reis i els 
va fer entrega de la nova clau màgica 
que els va permetre entrar a tots els 
habitatges del municipi.

A la cavalcada també es va adapta-
run “tram tranquil”, des de davant del 
camp de futbol fins a l’encreuament 
amb el carrer de Cervantes.  Aquest 
tram va ser sense música i amb 
menys il·luminació, creant un entorn 
de baixos estímuls per afavorir la inclu-
sió de les persones amb hipersensibi-
litat sensorial i/o diversitat funcional.
Visita dels Reis als infants malalts: 
Després de la cavalcada de Reis, les 
famílies que tenien infants malalts van 
poder  rebre la visita dels Reis a casa 
mateix.

La cavalcada de Reis de Cassà de 
la Selva més sensible i inclusiva

Ha començat un nou cicle del "Racó del joc"
El passat dissabte 14 de gener va començar un nou cicle del "Racó del 
Joc",  que es farà durant tres dissabtes al Casal dels Jubilats. Enguany, 
la sessió del 28 de gener és, exclusivament, de jocs de taula en català.

El Racó del Joc és una activitat de jocs de taula amb família que busca 
enfortir i potenciar les relacions familiars a través del lleure i la diversió. 
També vol ser un espai de trobada entre diverses famílies del municipi 
i, per tant, un espai de relació intergeneracional i de cohesió social dels 
habitants de Cassà de la Selva. Així doncs, aquest espai de relació i de joc 
familiar i ciutadà vol promoure tots els aspectes positius que pot aportar 
el joc en general, i els jocs de taula en concret, sobretot, als infants i als 
adolescents

Aquesta activitat compta amb professionals dinamitzadors que orienten 
i expliquen les diverses possibilitats de cada joc, sempre prioritzant l'auto-
nomia de les famílies a l'hora d'organitzar el seu propi joc. 

• Destinataris: famílies amb infants a partir dels 4 anys i adolescents.
• Dates: els dissabtes 14 i 28 de gener i 11 de febrer.
• Horari: de 10 a 13 h.
• Lloc: Casal dels Jubilats de Cassà de la Selva.
 L’activitat és gratuïta i no cal inscripció prèvia. L’aforament és limitat.

Educació
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Protecció Civil

El passat 21 de desembre es 
va celebrar la Diada de la Policia 
Local, on es van entregar els re-
coneixements pels anys de servei 
dels agents, a més de fer entre-
ga de les felicitacions per les in-
tervencions policials més meritò-
ries i destacades de l'any 2022.

L'acte el va presidir l'alcalde, 
Robert Mundet, acompanyat del 
regidor de governació, Marià 
Montsunyer i del cap de la Poli-
cia Local en funcions, el sergent 
Josep Lara, a més també hi van 
assistir altres regidors i regido-
res del govern i l'oposició a més 
de les entitats i persones del mu-
nicipi que també van rebre un re-
coneixement.

Per primera vegada es va fer 
un reconeixement a l'antiguitat 
dels agents, en aquest cas es va 
fer entrega de la medalla de per-
manència pels 15 anys de servei 
policial local a Cassà de la Selva 
a:

• Sotsinspector Alfons Serrano 
i Garcia

• Sergent Josep Lara i Duran
• Caporal Josep Antoni Pérez 

Muñoz
• Caporal Antoni Planes i Sala
• Caporal Joaquim Plan-

tés i Casadevall
• Agent Imma Muñoz i Liébana
• Agent Joan Gómez i Cañadas
• Agent Josep Gómez i Caña-

das
• Agent Joan Manel Jiménez i 

Ocaña
• Agent Ricard Gruart i Soler
• Agent Francisco Jiménez 

Sánchez
Es va concedir la medalla de 

permanència als 25 anys de ser-
vei a:

• Sotsinspector Alfons Serrano 
i Garcia

• Sergent Josep Lara i Duran
• Caporal Josep Antoni Pérez 

Muñoz
• Caporal Antoni Planes i Sala
• Agent Imma Muñoz i Liébana
Es va concedir la medalla de perma-

nència als 30 anys de servei a:
• Sotsinspector Alfons Serrano i 

Garcia
• Sergent Josep Lara i Duran
• Caporal Josep Antoni Pérez 

Muñoz
Després de l'entrega de les me-

dalles a la permanència, es va fer 
el lliurament de les felicitacions pels 
serveis realitzats, en aquest cas s'han 

reconegut les accions destacades 
pels serveis que s'han fet d'atenció 
als ciutadans en casos d'emergència 
i també en els casos d'intervencions 
que podien suposar un perill per als 
veïns i veïnes del municipi, els agents 
que han rebut la felicitació pels ser-
veis realitzats són:

• Agent Carles Flores Lara
• Agent Josep Montsant Espígol
• Agent Josep Gómez i Cañadas

• Agent Maria Dolors Vargas i Bono
• Caporal Josep Antoni Pérez 

Muñoz
• Agent Juan Manuel Jiménez 

Ocaña
• Agent Pablo Hernando Sastre
• Agent Francisco Sánchez Jiménez
• Agent Abel Velasco García
• Agent Marta Rosado Blanes
• Agent Sergi Guillem Buenavida
També es va fer un reconeixement 

Diada de la Policia Local 
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L’AJUNTAMENT DE CASSÀ DENUNCIA UN ACTE VANDÀLIC
La passada nit de Reis i per tercera vegada en poc temps, s’han robat 
les banderes i pancartes que l’Ajuntament de Cassà tenia penjades en 
els balcons de l’edifici.

Tal com va succeir fa unes setmanes, aquesta nit el consistori ha 
tornat a patir el que considera “un acte vandàlic i una mostra d’intole-
rància”.

Algunes persones han entrat a l’espai exterior que envolta l’Ajunta-
ment de Cassà i han arrencat les banderes i pancartes que hi ha habitu-
alment en aquests llocs. Segons sembla, s’han enfilat per les columnes i 
balcons de l’edifici i han arrancat les banderes i pancartes.

La Policia Local està investigant els fets per localitzar els responsables 
d’aquest acte.

a la dedicació del sergent Josep Lara 
i Duran, pel seu compromís al cap-
davant de la Policia Local els darrers 
mesos.

A banda de destacar la feina del cos 
de la Policia Local, també es va fer 
entrega de diferents diplomes i felici-
tacions a les entitats i persones del 
municipi que han col·laborat amb el 
cos. En aquest cas, la presidenta de 
l'entitat Càritas, la Sra. Maria Dolors 
Saura i Baleri ha recollit el reconeixe-
ment per la tasca diària de l'entitat a 
les persones vulnerables del municipi. 
La presidenta de l'entitat ha anunciat 

que aviat cedirà la presidència de l'en-
titat a la Sra. Maria Carme Xifra que 
la rellevarà en aquesta tasca.

També es va fer entrega d'un re-
coneixement al Sr. Jordi Cabarrocas 
Ribas, per la col·laboració i dedicació 
en els diferents actes que tenen lloc 
al municipi.

El Sr. Josep Maria Gallardo, tam-
bé ha rebut un reconeixement per la 
seva intervenció i assistència per re-
animar a un veí que va patir una atu-
rada cardíaca a la Sala Centre Recre-
atiu aquest passat mes de setembre.

Finalment, es va fer entrega de 

diferents reconeixements al cos de 
Bombers de la Generalitat, el cos 
de Mossos d'Esquadra i als ADF de 
Cassà per la seva col·laboració amb 
el cos de la Policia Local així com al 
cap de la Policia Local de Caldes de 
Malavella, i de la Policia Local de Lla-
gostera pel treball conjunt que fan des 
de la signatura del conveni de les tres 
policies locals.

L'acte va acabar amb unes parau-
les d'agraïment de l'alcalde, Robert 
Mundet cap al conjunt d'agents de la 
Policia Local de Cassà.

El Grup de Recerca i Estudis Cassanencs ha finalitzat el 
projecte que va començar fa tres anys i que ha aconseguit 
reunir en un mateix espai d'exposició a l'església de Sant 
Martí les peces recuperades de l'antiga portalada romàni-
ca del segle XII, la campana de 1644 i el rellotge que data 
de 1544. També s'ha recreat la imatge de la portalada 
antiga amb la composició de les peces que s'han trobat 
a la darrera intervenció, una cinquantena de pedres ro-
màniques que formaven part de les parets interiors del 
campanar.

Han participat en la inauguració d’aquest espai: l'Imma 
Brull, de l'estudi 4Restaura, que s'ha encarregat de recu-
perar i restaurar les pedres; d'en Jordi Sagrera, que ha 
explicat el procés d'interpretació de les pedres per obtenir 
una reproducció dibuixada de la portalada; i d'en Josep 
Lluís Òdena, encarregat del projecte museístic.

L'acte ha comptat amb la presènciai les intervencions 
del mossèn Enric Plantes, rector de la Parròquia, el regi-
dor de Cultura de l'ajuntament de Cassà, Joan Casabó, el 
director Territorial de Cultura a Girona, Josep Calatayud, 
el vicepresident de la Diputació de Girona Pau Presas, i 
l'alcalde de Cassà, Robert Mundet.

A la seva intervenció, el director Territorial de Cultura a 
Girona, Josep Calatayud, ha confirmat que la Generalitat 
de Catalunya iniciarà els tràmits per a declarar-ho com a 
“Bé Cultural, d’Interès Nacional”

LA RECUPERACIÓ DE L'ANTIGA PORTALADA, UNA 
TROBALLA QUE COMENÇA L'ANY 1926
L'any 1926 es van obrir els finestrals actuals i es van tro-
bar disset peces de la portalada que estaven guardades a 
la rectoria, amb els treballs dels darrers mesos se n’han 
recuperat fins a 58. Per les peces que s'han trobat, el 
conjunt comptava amb columnes amb capitells esculpits 
amb motius florals i formes geomètriques que sostenien 
un porxo d'arcades de mig punt també decorades d'estil 
romànic.

El resultat del treball de recuperació de les pedres de 
l'antiga portalada romànica de l'església ha superat les ex-
pectatives del Grup de Recerca i Estudis Cassanencs, el 
projecte pretenia recuperar onze pedres, les que es cal-
culava que estaven integrades a les parets del campanar 
i després de les feines d'arqueologia que han dut a terme 
l'equip de tècniques restauradores, Imma Brull i Núria del 
Toro, s'han acabat recuperant quaranta-una peces que 
formaven la portalada original. L'església romànica data 
del segle XI, l'entrada estava al mateix lloc que l'actual, 
però era d'unes dimensions més reduïdes, la portalada 
donava l'entrada a una sola nau amb els absis d'influència 
llombarda.

El projecte de "recuperació de les joies perdudes de Cas-
sà" ha comptat amb la col·laboració de donacions particu-
lars i d'empreses de Cassà a més del Bisbat de Girona, la 
Diputació de Girona i l'Ajuntament de Cassà.

Arxiu Municipal

S'ha inaugurat l'exposició 
"Les joies de l'església de Cassà"
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Ciutadania / Serveis Socials / Salut

El passat 20 de desembre, l'alcalde, 
Robert Mundet, la Núria Salvans, re-
gidora de Serveis Socials i en Marià 
Monsunyer, regidor de Governació, 
com a repre-sentants de l'Ajuntament 
i el president de l'empresa Sumar, en 
Josep M. Vidal, van anar a la Residèn-
cia Geriàtrica Sant Josep de Cassà 
per desitjar unes bones festes i por-
tar-los un detall a tots els residents i 
els treballadors i les treballadores del 
centre.

Van agrair els esforços fets als resi-
dents per adaptar-se a les contínues 
normati-ves i canvis durant aquests 
dos últims anys i al personal pel seu 
gran esforç i compromís vers els resi-
dents. Dues de les residents, la Conxi-
ta Casadevall i la Imelda Ros van llegir 
un fragment del poema de Nadal de 
Josep M. De Segarra i en acabat han 
cantat nadales. Per acabar es va ser-
vir un vermut als residents per cele-
brar l'inici de les festes nadalenques.

EL PLE APROVA LES BASES PER 
ADJUDICAR DOS HABITATGES 
PER LLOGUER SOCIAL A CASSÀ
En el darrer ple de l'any a Cassà es 
van aprovar les bases que regulen 
l'accés al lloguer social de dos habitat-
ges que pertanyen a dos particulars. 
Aquesta me-sura aprova el reglament 
en què per primera vegada hi haurà 
l'accés a l'arren-dament social de dos 
habitatges per a les famílies i perso-
nes amb aquesta necessitat.

Aquesta regulació contempla els in-
gressos mínims i màxims de les famí-
lies, si tenen fills a càrrec a més de 
contemplar les situacions de depen-

dència o les circumstàncies d'assetja-
ment immobiliari entre altres.

La iniciativa aprovada avui se suma 
a altres mesures que s'han pres en els 
dar-rers mesos pel consistori, com la 
compra per part de l'ajuntament d'un 
habitatge destinat a emergències so-
cials. L'ajuntament també està perse-
guint la penalització de grans tenidors 
que tinguin habitatges buits amb un 
increment del 50% de recàrrec en 
l'IBI, si es dona la circumstància que 
l'habitatge està sense ocupar com a 
mínim durant dos anys.

Per arribar a aprovar aquest regla-
ment, el consistori primer va haver 
de fer l'aprovació de L'establiment 
del Servei d'Habitatge, després va 
aprovar el contracte de cessió dels 
habitatges entre l'ajuntament i els 
propietaris d'aquests. També va lici-
tar el servei de l'oficina d'habitatge 
de Cassà de la Selva que 
va guanyar l'em-presa Ètic 
Habitatge i finalment ha aca-
bat aprovant el Reglament 
d'adjudicació d'habitatges 
de propietat privada cedits a 
l'Ajuntament destinats a polí-
tiques socials.

DONEM LES GRÀCIES 
ALS CASSANENCS I 
CASSANENQUES PER 
LA COL·LABORACIÓ 
AMB LA DONACIÓ DE 
JOGUINES
Per segon any consecutiu, 
la campanya de recollida 
de joguines organitzada per 

l'Ajuntament ha tingut una molt bona 
acollida entre els cassanencs i cassa-
nen-ques.

Enguany s'han pogut repartir un 
gran nombre de joguines i llibres, que 
s'han classificat per edats i tipologies 
per distribuir-ho a 37 famílies que es-
tan en situa-ció vulnerable a Cassà. 
L'equip de ciutadania i serveis socials 
valoren molt posi-tivament el resultat 
d'aquesta iniciativa, que un cop més 
ha aconseguit recollir un gran volum 
de joguines i llibres.

Donem les gràcies a tots els cassa-
nencs i cassanenques que han parti-
cipat en aquesta recollida, a més de 
l'empresa Dibosch, que han aportat 
les joguines que recullen entre els 
seus treballadors i treballadores i que 
han volgut col·laborar amb la campa-
nya a Cassà.

Acte de celebració de les festes de 
Nadal a la Residència Geriàtrica
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Biblioteca Municipal

Aquest mes 
de desembre...

PRESENTACIÓ DEL LLIBRE “3 
VEUS I UN SO”
El dia 9 de desembre vam acollir la 
presentació del llibre “3 veus i un so” 
dels Joves Marxants de Paraules, edi-
tat per Edicions Forment. L’Ivan, l’Abril 
i la Paula van recitar alguns dels seus 
poemes i en Robert Gázquez va acom-
panyar la vetllada amb el seu piano.  
Va ser un plaer poder acompanyar 
aquests joves poetes en la presenta-
ció del seu primer recull de poemes. 
Enhorabona i que aquests sigui el pri-
mer de molts projectes. 

EXPOSICIÓ DE CAVALL FORT
Durant el mes de desembre hem po-
gut gaudir de l’exposició “Cavall Fort 
celebra 60 anys”, una exposició on 
hem pogut endinsar-nos a la redac-
ció, al plató, al taller artístic, etc. i així 
conèixer una mica més què s’ama-
ga rere aquesta revista que ens ha 
acompanyat durant tota la nostra in-
fantesa. 

FESTA FAMILIAR FUM, FUM, 
FUM
El dia 18 de desembre vam participar 
a la festa familiar del Fum Fum Fum. 
Al matí la companyia Creixent amb Art 
va fer el seu espectacle “Va de tions”, 
centrat en una de les figures més es-
pecials i estimades pels nens i nenes 
del nostre país: el tió de Nadal. Per 

Nadal arriba el tió a cada casa. Però 
on va el tió quan no és Nadal? I més 
important encara, què cal fer perquè 
cagui moltes llaminadures i regals?

També vam portar a terme un reci-
tal de poesia. Marxants de paraules i 
Joves Marxants van recitar diferents 
poemes, acompanyats de la música 
dels alumnes de l’escola Pere Merca-
der. 

A la tarda vam fer el ja tradicional 
taller de xapes. Petits i grans van po-
der pintar el seu personatge preferit i 
emportar-se una xapa de record. 

Recomanacions
Els nens són reis de Delphi-

ne de Vigan, d’Edicions 62. 
La Mélanie, que va créixer en 

el culte als realities, només té 
una idea fixa al cap: fer-se fa-
mosa. Quan és mare crea a 
YouTube el canal Happy Récré, 
on exhibeix el dia a dia dels seus 
dos fills. Ben aviat la segueixen 
milions de subscriptors, La vida 
de la Clara, en canvi, ha estat 
marcada per la pèrdua brutal 
dels pares, fins i tot ara que 
s’acaba d’incorporar a la Briga-
da Criminal. Quan la filla de la 
Mélanie desapareix, els camins 
d’aquestes dues dones s’encreuen.

Una novel·la que fa reflexionar sobre l'ús de les xarxes 
socials i la necessitat que tenen algunes persones de mos-
trar la seva intimitat i la dels seus fills, que en són els 
reis... i les víctimes. Un retrat de la nostra societat i que 
posa en un primer terme la renuncia a la intimitat i els 
abusos que pateixen molts infants. 

Ghost de Jason 
Reynolds, editat per Sem-
bra Llibres

En Ghost vol ser el cor-
redor més ràpid. Tot va 
començar quan era petit 
i el pare el va perseguir, 
a ell i a la mare, apun-
tant-los amb una pisto-
la per tot el barri. Des 
d’aleshores, en Ghost 
ha crescut esquivant els 
cops de la vida que l’han 
volgut frenar. Fins que 
l’entrenador Brodyveu en 
ell un autèntic diamant 
en brut. I ara, aconsegui-
rà guanyar la cursa per a 
la qual es prepara? 

O el vencerà el seu passat?
Jason Reynolds ens presenta en Ghost, un jove impulsiu 

que no ha tingut una vida gens fàcil, i que ens fa patir i 
riure a parts iguals. Una novel·la que parla sobre les addi-
cions, els abusos, la violència en un barri on els joves es 
refugien en l’esport per sobreviure. 
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Uns dies de molta activitat 
Els Reis vénen…els Reis se’n van… comença el mes de 
gener i si mirem enrere ens quedem glaçats que en només 
els trenta dies que ens separen del darrer article hagin 
passat tantes coses…

El passat -i tant proper- mes de desembre vam prepa-
rar-nos de la mà dels més petits per l’entrada d’aquests 
dies tan emocionants per a ells en que els ulls se'ls hi om-
plen d’il·lusió i en que la seva impaciència sembla que ens 
empeny una mica a recobrar, també, aquells moments en 
que vam creure i crear tants instants màgics.

Així que seguint amb els cursos habituals hem arribat 
plegats al moment de compartir uns acollidors tallers de 
Nadal amb els menuts en els quals han pogut fer teatre, 
manualitats i cançons, però on també hem pogut compar-
tir estones amb les representants de les escoles: La Salle, 
Puig d’Arques i Aldric que van ser ser part imprescindible 
del jurat i amb qui també vam fer entrega dels premis del 
concurs de Nadales a la Plaça de la Coma. Aquell assole-
llat matí 31 de desembre i a la mateixa Plaça, de la mà 
de l’Alcalde i del jurat de Pessebres, també vam poder 
entregar els trofeus a tots i totes les guanyadores del 43è 
Concurs de Pessebres acompanyades per la entranyable 
Dona dels Nassos (foto inferior de la dreta).

Ja només ens quedava una cosa a fer per a rematar la 
sortida d’un any i l’arrencada de l’altre…anar a rebre als 
Reis d’Orient amb un fanalet a una mà i a l’altra la caixeta 
màgica per als caramels que els nens van poder decorar 
al taller de l’Escola al Campament Reial.

Així doncs, hem acabat l’any de la millor manera possi-
ble. Dolça, musical, creativa i de colors! 

A les imatges superiors diferents imatges del casal de 
Nadal de l'Escola d'Art.

Us desitgem un 2023 immillorable i us agraïm a totes 
i tots la vostra participació d’una o altra manera. Infants i 
joves, jurats i amics, formadores, famílies… Que aquesta 
nova pàgina de calendari que arrenquem ho puguem se-
guir fent junts i juntes!

Marta Carreté / Coordinadora de l’Escola d’Art Josep Lloveras

Escola d'Art Josep Lloveras
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Escola de Música Pere Mercader

Activitats de Nadal i del nou any
El mes de gener a l’escola de música Pere Mercader es 

preparen els exàmens de llenguatge musical i algun exa-
men d’instrument, per alumnes que porten matèria avan-
çada o pendent.  També, després de les proves a principis 
de febrer, tot l’alumnat rebrà el butlletí de notes que per-
tany al primer quadrimestre del curs. 

Desitjem a tothom bon any 2023 i us deixem en aques-
ta pàgina unes quantes fotografies de les últimes col-
laboracions i actes de l’escola de música del passat de-
sembre (audicions dels alumnes i actuacions al Fum, Fum, 
Fum).

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina
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Pluja durant l'any 2022
 gener febrer març abril  maig  juny  juliol agost setem octub novem desem TOTAL
 6,80 2,60 136 71,1 17,5 11,8 3,6 32,8 107,3 68,4 28,4 32 518,3
Mitjana: 51,72 45,25 56,58 60,79 59,74 43,92 26,20 52,55 73,89 97,58 62,35 59,36 689,91

Temperatures mitjanes 2022             
 gener febrer març abril  maig  juny  juliol agost setem octub novem desem MITJA
 6,80 8,24 10 12,05 18,30 23,10 24,98 24,59 20,80 17,83 11,90 9,20 15,65
Mitjana: 7,17 8,18 10,51 12,68 16,44 20,65 23,52 23,59 20,09 15,93 10,65 7,74 14,76

Aquest any 2022 ha estat un any molt sec, ja que han 
caigut quasi 172 litres per sota de la mitjana; tot i això 

Resum meteorològic del 2022: 
un any molt sec i calorós

Tres mesos amb rècord de temperatures altes

hi ha hagut un parell de mesos especialment plujosos, el 
març, amb 136 litres i el setembre amb 107 i aquests han 
minvat en part una sequera que hagués estat excepcional. 

Pel que fa a les temperatures ha seguit la tònica d'anys 
anteriors i s’han enfilat un grau de la mitjana. La nota més 
destacada és que hi ha hagut rècords en tres mesos: el 
mes de maig amb 35,7º el dia 22, el juny, amb 38,6º el 
dia 17 i el desembre, amb 23º el dia de Nadal. 

El mes més fred ha sigut el gener i el més calorós l'agost. 
Per a senyalar els dos extrems direm que la temperatura 

més alta de l’any es va enregistrar el dia 15 de juliol a 2/4 
i 11 minuts de les onze del matí amb 39º. La mínima va 
ser el dia 7 de gener amb -5,3º a les 8 i tretze minuts del 
matí.

La ràfega més forta de vent va ser 50,8 Km/h d’OSO 
(Xaloc) el dia 23 d’abril a ¼ menys 1 minut de la 1 del 
migdia: 50,8 Km/h.

Les dades de l’any queden reflectides en els quadres i 
gràfica superior.

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30

48    Llumiguia · núm. 839 · gener 2023 



Meteorològiques

DESEMBRE 2022

Temperatures:
Mitjana del mes: 9,20º C  La mitjana 
dels mesos de desembre de Cassà és 
de 7,71º ( +1,49º)

Màxima absoluta: 23ºC el dia 25 a 
2/4 quarts i 5 minuts de les 2 del mig-
dia. 

Mínima absoluta:  - 1,1 el dia 5  a 
2/4 i 8 minuts de les 8 del matí.

Mitjana de les màximes: 15,70ºC
Mitjana de les mínimes:  4,37 ºC
Hi ha hagut una mica de gelada (molt 

poca) quatre dies: 1, 3, 5 i 11. 

Pluges:
Ha plogut una mica en set dies:

Dia 4:  5    litres
Dia 8:  2,6 litres
Dia 12: 4,4 litres
Dia 13: 3,3 litres
Dia 14: 6,1 litres
Dia 15: 7,6 litres
Dia 21:   0,6 litres
Precipitació total: 32 litres; (la mitja-

na global de tots els mesos de desem-
bre és de 59,68 litres).
Vent dominant:  Gregal (NNE) durant 
11 dies. Ràfega més forta de vent: 
30,2 Km/h d’ OSO (Garbí),el dia 19 a 
la una i 13 minuts del migdia.

(Dates tretes del Meteocat)

Policia Local

ACCIDENTS MES DE 
DESEMBRE DE 2022

Accidentes amb danys mate-
rials:

Dia 29: C/ Bonavista amb 
C/ Puigcugul  Vehicles im-
plicats: Hyundai Tucson i                                                                                                     
Toyota Auris

Meteorològiques / Policia Local Cassà al dia
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Màximes, mínimes i pluges de DESEMBRE 2022
Temp. mitjana :  9,20 º C  Pluja total : 32 litres                                

Pluja Màximes Mínimes

CONTINUEM AMB CALOR I POCA 
PLUJA
Continuem amb la tònica de la major 
part de l’any: temperatures per sobre 
del normal i poca pluja. Ha glaçat po-
quíssim en només quatre i s’han assolit 
temperatures per sobre dels 20 graus. 
Per Nadal es va batre el rècord de la 
temperatura de desembre amb 23º, 
que fins ara era del dia 8 de l’any 1978 
que va ser de 22º. Pel que fa a la pluja 
ha estat més o menys la meitat del que 
sol caure.

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l'observatori de  l'Ajuntament. L'enllaç 
és: cassa.cat/meteo/
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Defuncions

DESEMBRE 2022

Micaela Viñuelas Martínez
Va morir el 30 de novembre de 2022, 
a l’edat de 70 anys. Era casada amb 
Francisco Campaña Jiménez i deixa 
dos fills, Francisco i Cristina. La ceri-
mònia exequial es va celebrar el 2 de 
desembre a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Lluís Arbusé Brugada
Va morir el 6 de desembre de 2022, 
a l’edat de 91 anys. Era vidu de Mer-
cè Subirana Serra i deixa una fila, 
Margarita. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 8 de desembre a la Sala 
de cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.

Maria Vivolas Navarro
Va morir el 8 de desembre de 2022, 
a l’edat de 75 anys. Era casada amb 
Josep Pla Carabús i deixa dos fills, 
Berta i Joan. La cerimònia exequial 
es va celebrar el 10 de desembre a 
la Sala de cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Elisa Vila Carreras
Va morir el 16 de desembre de 
2022, a l’edat de 102 anys. Era vídua 
de Pere Valentí Ribot i deixa dos fills, 
Emili i Josep. La cerimònia exequial 
es va celebrar el 19 de desembre a 
l'església parroquial de Sant Martí de 
Cassà de la Selva.

Maria Brujats Albiol
Va morir el 19 de desembre de 2022, 
a l’edat de 89 anys. Era casada amb 
Pere Gibert Tarrés i deixa tres fills: 
Nuri, Jordi i Miquel (+). 

Rosa Planas Congost
Va morir el 21 de desembre de 
2022, a l’edat de 60 anys. Era casa-
da amb Josep Turró Llinàs i deixa tres 
fills: Imma, Jordi i Sílvia. La cerimònia 
exequial es va celebrar el 21 de de-
sembre a l'església parroquial de Sant 

Martí de Cassà de la Selva.

Dídac Fernández Bort
Va morir el 24 de desembre de 
2022, a l’edat de 51 anys. Deixa tres 
fills: Àlex, Abril i Isaac. La cerimònia 
exequial es va celebrar el 27 de de-
sembre a l'església parroquial de Sant 
Martí de Cassà de la Selva.

Maria Vidal Rovira
Va morir el 25 de desembre de 2022, 
a l’edat de 90 anys. Era vídua de Lluís 
Vilella Maymí i deixa dos fills, Joan i 
Fina. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 27 de desembre a l'església 
de Sant Martí de Cassà de la Selva.

Conxita Noguer Ferrer
Va morir el 25 de desembre de 
2022, a l’edat de 90 anys. Era vídua 
d'Ernest Estrella Peña i deixa dos fills, 
Maria Assumpció i Joan. La cerimò-
nia exequial es va celebrar el 28 de 
desembre a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Juan Hidalgo González
Va morir el 27 de desembre de 2022, 
a l’edat de 88 anys. Deixa dues filles, 
Cristina i Neus. La cerimònia exequial 
es va celebrar el 29 de desembre a 
la Sala de cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Anna Sitjas Casals
Va morir el 30 de desembre de 2022, 
a l’edat de 98 anys. Era vídua de Mi-
quel Boada Subirana i deixa una filla. 
Núria. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 31 de desembre a l'església 
parroquial de Sant Martí de Cassà de 
la Selva.

Antonio Álvarez López
Va morir el 30 de deembre de 2022, 
a l’edat de 67 anys. Era casat amb 
Maria Alcaine García i deixa tres fills: 
José Antonio, Arancha i Meritxell. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 
31 de desembre a la Sala de cerimò-
nies del Tanatori de Cassà de la Selva. 

AGRAÏMENT AL 
CAP DE CASSÀ 
DE LA SELVA
Des d’aquesta revis-
ta del nostre poble 
de Cassà de la Sel-
va, jo i tota la meva 
família volem demos-
trar el nostre enor-
me agraïment als 
metges i infermeres 
del nostre CAP, que 
ens han estat aju-
dant i acompanyant 
en aquests difícils 
moments fins que 
el meu pare ens ha 

deixat.
Volem donar una gran abraçada 

i agraïment al metge Pau Montoya i 
a les meravelloses infermeres Sònia 
i Raquel que venien tots els dies a 
veure com estava el pare i a fer-li les 
cures pertinents.

Moltes gràcies per tractar-lo amb 
tanta cura i amb tant d’amor les seves 
darreres setmanes i per donar-nos, a 
la família, tant de suport i tant d’afec-
te com necessitàvem tot i que, malau-
radament, el meu pare ens va deixar 
el dia 30 de desembre.

Va ser un comiat molt dur per a 
tota la família, però gràcies al vostre 
suport, afecte i paciència, ens ho heu 
fet una mica més  fàcil.

Moltíssimes gràcies per tot el que 
heu fet i per estar tots tres: Pau, Sò-
nia i Raquel, sempre disponibles per 
a nosaltres i per al meu al meu pare.

Us ho agraïm de tot cor tota la fa-
mília.

Arancha Alvarez Alcaide 

AGRAÏMENT
Bon dia! Des d'aquesta revista volia 
donar un gran agraïment al regidor 
de governació Marià Montsuñer Gon-
zález, el qual ha estat de gran ajuda 
per a mi i per al meu home al llarg 
dels últims mesos

El motiu del meu agraïment és 
perquè el senyor Marià Montsunyer 
s'ha implicat i ajudat moltíssim amb 
la malaltia que van diagnosticar al 
meu home. En el moment que li van 
diagnosticar la malaltia em vaig posar 
en contacte amb ell per veure si em 
podia assessorar. No només em va 
assessorar sinó que va atendre totes 
les meves trucades i missatges i, a 
més a més, em va informar de tots 
els passos que havia de seguir perquè 
el meu home pogués accedir a l'Hos-
pital de dia de Cassà quan, a causa 
de la seva malaltia, va ser impossible 
tenir-lo en el nostre domicili familiar.

Tot i l'ajuda del regidor de gover-
nació, el meu home només va poder 
assistir a l'Hospital de dia durant un 
mes perquè la seva malaltia el va fer 
empitjorar molt de pressa, fins al punt 
que, desgraciadament, ens va deixar 
els últims dies del 2022.

Aquesta pèrdua tan recent, m'ha 
fet pensar en totes les persones que 
ens han fet suport en aquests mo-
ments tan durs que hem passat. Per 
aquest motiu, tant la meva família 
com jo necessitem fer públic el nos-
tre agraïment cap al Sr. Montsunyer. 
Gràcies per la seva amabilitat, gràcies 
per la seva empatia i, sobretot, gràci-
es per la seva disposició a ajudar en 
qualsevol moment.

Moltes gràcies de tot cor.

Maria Alcaine Gareta

Cassà al dia Estadística / Necrològiques
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Benvolguts, benvolgudes,
Aquest escrit és per acomiadar-me 

de la presidència de Càritas Cassà. 
Després de 8 anys intensos i profito-
sos tant en l’aspecte personal com 
d’equip, crec que ha arribat el moment 
del relleu. La nova presidenta és la M. 
Carme Xifre Suñer que juntament amb 
la coordinació de la M. Teresa Duch, 
en Sergi Morales, la Montserrat Vall-
llosera i el consiliari mossèn Enric Plan-
tés, hem fet un equip unit en tots els 
moments bons i els no tant i m’he sen-
tit molt acompanyada i valorada.

No m’acomiado perquè continuaré 
col·laborant amb Càritas i amb totes 
les voluntàries i els voluntaris, però faré 
un pas al costat. Gràcies a totes i tots 
per la vostra ajuda. Actualment som 
una seixantena però fa 33 anys que hi 
ha Càritas a Cassà, calculeu quantes 
persones han donat el seu suport i el 
seu temps desinteressadament i sen-
se cobrar “no perquè aquest treball no 
tingui valor, sinó perquè no té preu”. 
Vull recordar que quan vaig començar 
juntament amb la M. Dolors Cassà, els 
nostres pilars van ser la Maria Culu-
bret i la Quimeta Ros, que portaven un 
llarg bagatge. 

Gràcies a Càritas Diocesana de Gi-
rona, sobretot a la directora Dolors 
Puigdevall, a la Vero, a la Laia, a les 
Martes..., que sempre han estat al 
nostre costat. Gràcies a les empreses 
col·laboradores per ajudar-nos econò-
micament quan ha fet falta. Gràcies 
als donants anònims. Gràcies als res-
ponsables dels carrers que han col-
laborat cada any a la festa de Corpus. 
Gràcies als diferents ajuntaments que 
amb les subvencions han contribuït a 
aportar diners per poder pagar la ma-
joria dels aliments que repartim. Grà-
cies als supermercats que ens regalen 

Relleu a Càritas Cassà

les seves minves. Gràcies als col·legis 
de Cassà per les campanyes del quilo i 
a l’institut per ajudar-nos amb alumnes 
voluntaris. Gràcies a les entitats que 
han col·laborat amb nosaltres...

Si repassem la història dels 33 anys 
de Càritas a Cassà, veiem que hem 
augmentat progressivament tots els 
serveis i s’han anat ampliant i innovant 
perquè els nostres beneficiaris esti-
guin ben atesos. Intentem ser solidaris 
i acompanyar-los per garantir el dret 
fonamental de l’alimentació per a tot-
hom i sensibilitzar per poder solucio-
nar les situacions injustes de la nostra 
societat.

Gràcies a tots els que m’heu fet cos-
tat. Deixo el relleu a la M. Carme, que 
continuarà amb molta il·lusió i dedica-
ció, i rebeu el meu agraïment tots els 
que m’heu donat la mà. Espero conti-
nuar amb vosaltres.

M. Dolors Saura Baleri / 
presidenta de Càritas Cassà

SERVEIS DE CÀRITAS
Actualment a Càritas Cassà hi ha 
aquests serveis:

-Servei d’Aliments. Tots els diven-
dres de 2/4 de 4 a les 7 s’atenen 
unes 25 famílies. Un equip de sis per-
sones omple les bosses de fruites i 
verdures i les ordena per poder-les re-
partir a les 5. A les 5, un altre grup, 
sis persones, acompanya els benefici-
aris perquè triïn els aliments que ne-
cessiten cada mes, seguint un barem 
de punts que els hi ha donat Serveis 
Socials depenent del nombre de per-
sones de cada família. I els dimecres, 
els cinc voluntaris del magatzem van 
al Banc d’Aliments a buscar-ne i or-
denen “la botigueta” perquè els diven-
dres estigui ben proveïda.

-Servei de Rober. Els dilluns, un grup 
de cinc voluntàries classifica i ordena 
la roba, i els dimarts un grup de tres 
persones la distribueix, de 6 a 7.

-Servei En Bona Companyia. Des de 
la covid el servei d’acompanyar la gent 
gran es fa a la Residència Geriàtrica. 
Set voluntàries formen aquest grup. Si 
alguna família necessita aquest servei 
per a algun familiar, una vegada a la set-
mana, pot sol·licitar-lo a Càritas Cassà.

-El TALC. És un taller d’acompanya-
ment lingüístic i cultural format per 
cinc voluntaris i voluntàries que aju-
den una trentena de persones nou-
vingudes perquè coneguin i estimin la 
cultura del nostre país.

No cal dir que si voleu col·laborar en 
alguna d’aquestes tasques sereu molt 
benvinguts.

Acabem amb el nostre agraïment 
a totes les persones que fan possible 
aquests serveis amb el seu esforç i 
dedicació i destaquem el valor desin-
teressat del treball en equip.

Gràcies. 

CASAL DE JUBILATS I PENSIONISTES DE CASSÀ DE LA SELVA I
COMARCA.

ACTIVITATS:
 

TOTS ELS DILLUNS,  GIMNÀS, IOGA, TERTÚLIA DE CUINA.                                  
                    

TOTS ELS DIMARTS,  ANGLES, MEMÒRIA, 
                   JOCS DE TAULA I ESCACS, BALL EN LÍNIA.

                  
                

TOTS ELS DIMECRES,  ESCOLTEM-NOS, FRANCÉS, NOVES TECNOLOGIES ( MÒBIL
     I ORDINADOR ) MITJA, I PATCHWORK.

                            .
                   

 TOTS ELS DIJOUS,    FRANCÉS, GIMNÀS I BALL BERENAR.
                               

  TOTS ELS DIVENDRES,  ANGLÉS.
                                             

TOTS ELS DIUMENGES,  PISCOLABIS I BALL.

Parròquia de Cassà Entitats

gener 2023 · núm. 839 · Llumiguia    51



Aquesta vegada la segona part de la 
Diada del Soci d'Amics de la Sardana 
va tenir lloc el dia 11 de desembre amb 
un concert al local del Centre Recrea-
tiu a cura de la cobla Ciutat de Girona 
i una doble ballada de sardanes per la 
tarda al Pavelló polivalent amb la ma-
teixa cobla, acompanyada de l’Osona 
(fotos superiors). Va ser el darrer acte 
sardanista de la temporada a Cassà.

Pel que fa a les colles, Mans Ami-
gues va fer una exhibició de sardanes 
a Calella durant un concert de Nadal 
que hi va haver a càrrec dels Mont-
grins.

UN PESSIC A LA GROSSA
Aquesta vegada, Amics de la Sardana 
va treure un pessic a la grossa de Cap 
d’any d’un euro per butlleta. 

Els talons es pagaran els dissabtes 
de 7 a 8 al gimnàs de l’escola Puig 
d’Arques durant els assajos de les co-
lles i en la celebració del 48è aniver-
sari de l’entitat, el dia 26 de febrer.

PROPERES ACTIVITATS 
Mes de febrer: 

Dissabte 4, a 2/4 de 7 de la tarda, 
a l’escola Puig d’Arques, Assemblea 
General Ordinària de Socis d´Amics 

de la Sardana.
Diumenge, 26, a 2/4 de 5 de la 

tarda, al Pavelló polivalent municipal, 
celebració del  Quaranta-vuitè aniver-
sari d'Amics de la Sardana, hihaurà 
ballada de sardanes i ball  amb la co-
bla-orquestra  LA SELVATANA.                            

Les mans s’enllacen fent una 
rotllana

en un silenci tendre i amical,
cada parella, amb l’altra s’ager-

mana
entorn d’una foguera espirituals 

HA MORT ROSA 
PLANAS, EX-
BALLADORA D'AMICS 
DANSAIRES 
El dia 21 de desembre ens 
va deixar la Rosa Planas, 
que junt amb el seu espòs, 
en Josep, havia ballat du-
rant uns quants anys amb 
la colla veterana Amics dan-
saires. A la foto superior 
podem veure la Rosa amb 
la colla i a la dreta, amb el 
seu espós

Des d’aquestes ratlles ex-
pressem el nostre més sen-
tit condol a tota la família.

Rosa, descansa en pau.

Celebrem la Diada del soci

Entitats Amics de la Sardana
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Casal de Jubilats Entitats

PREMI DE LA PANERA DEL CASAL
En Valentí Gispert i la Carme Molero han guanyat la pa-
nera de Nadal del Casal amb el número 104. Enhora-
bona!

El darrer mes de l’any 2022 el Casal ha estat de celebra-
ció en celebració. El 38è aniversari i la festa de cap d’any 
ens ha fet treballar amb il·lusió per a tots els jubilats i 
pensionistes de Cassà i de fora de Cas-sà.

La bona resposta a les nostres activitats ens emplena 
d’energia per continuar endavant. Per tant comencem 
amb una agraïment a to-thom que ens ha donat aquesta 
empenta per tal de que la Junta continuï treballant.

Hem començat el mes de gener ajudant a l’ajuntament i 
a la comitiva Reial preparant una gran xocolatada popular. 

Creiem que el treball en xarxa és el futur de les entitats 
i,  sempre que ens sigui possible, el Casal donarà un cop 
de mà. 

Us desitgem que tots i cadascun dels dies d’aquest any 
2023 siguin ben tranquils i que la salut ens acompanyi a 
tots.

Al Casal, de celebració en celebració 

Casal de jubilats i pensionistes 
de Cassà de la Selva i comarca.

AGENDA FEBRER 2023
  

Dijous,  2, a  les  17 h: Ball berenar amb els músics 
PEP i M. JOSÉ.
Diumenge, 5, a  les  17 h:  Ball de tarda amb pisco-
labis  i el músic JORDI BRUCH
Dijous, 9, a  les  17 h: Berenar Ball amb el músic 
TONI PUIG VERD
Diumenge,12, a  les  17 h: Ball de tarda amb pisco-
labis  i el músic JORDI BOFILL.
Dijous, 16, a  les  17 h: Berenar i Ball amb el músic 
ANDREU.
Diumenge, 19: Ball de tarda amb piscolabis amb el 
músic QUIM COLL (programes a part al casal).
Dijous, 23, a  les  17 h: Berenar i ball amb el músic 
JORDI BRUCH.  
Diumenge, 26, a  les  17 h: Ball de tarda amb Pis-
colabis i el músic  TONI PUIG VERD.

TERTÚLIA DE CUINA
Dinamitzades per la Núria Vidal, la Tertúlia de Cuina ha 
esdevingut un punt de trobada entre persones que com-
parteixen  receptes culinàries al Casal dels Jubilats. 

Un cop acabat el darrer trimestre del 2022, les tertulianes 
van fer un tastet de diferents receptes fetes per elles matei-
xes. Ens van convidar a provar-ho i hem de dir que són unes 
excel·lents pastisseres, perquè el tastet era ben dolç.
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Entitats Mou-te en Bici

La Via Verda Onyar-Verneda és un itinerari nou, apte per 
fer tant amb bicicleta com a peu i que passa pels termes 
municipals de Cassà, Llambilles, Campllong i Fornells. Va 
quedar plenament operativa a principis del mes de desem-
bre, després de més d’un any de treballs en què es varen 
anar acabant els diferents trams que la formen. Ha estat 

Com és la nova via verda 
Onyar-Verneda? (1a part)

A la dreta, mapa general de la Via Verda amb la localització dels punts comentats. A l'esquerra, a dalt, cartell general de la Via Verda Onyar-Verneda situat a 
la zona de l’aparcament d’autocaravanes; a sota, indicador de can Dalmau. La denominació de la Via Verda Onyar-Verneda pot induir a confusions, perquè 
el nom en el cartell principal no coincideix amb el nom en diversos indicadors que es troben al llarg de la ruta.

executada pel Consorci de les Vies Verdes de la Diputació 
de Girona, i hi han intervingut també els diversos ajunta-
ments. Té una longitud d’uns 25 Km, i un recorregut fàcil, 
planer i agradable. 

Explicarem les característiques de la via en 2 capítols. 
Us podeu baixar el recorregut al mòbil utilitzant l’aplica-
ció Wikiloc i escanejant el codi QR que s’adjunta en les 
il·lustracions. En el mapa, els diferents números van loca-
litzant sobre el terreny les diverses característiques que 
expliquem i que tenen una numeració que va de l’1 al 9. 
En aquest capítol expliquem els números 1 a 4, i en el se-
güent, els 5 números restants.

ASPECTES A COMENTAR
1- La denominació d’aquesta Via Verda és una mica confu-
sa, perquè al plafó indicador general situat a l’aparcament 
d’autocaravanes i a la pàgina web del Consorci de les Vies 
Verdes (on hi figuren una descripció esquelètica i el mapa), 
l’anomenen «Via Verda del Pla Gironès Sud»; però, en canvi, 
als pocs indicadors amb el nom de la ruta que hi ha sobre 
el terreny, l’anomenen «Via Verda Onyar-Verneda». Això no 
és una anècdota, perquè, quan hi ets pel mig, no coneixes 
la zona i trobes entroncaments amb altres vies verdes, pot 
ser greu no saber quina Via Verda estàs seguint en realitat...

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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Mou-te en Bici Entitats

Amb la col·laboració de:

2- La finalitat d’aquesta Via Verda és l’esbarjo. Es 
tracta de «passar» pels pobles de Cassà, Campllong, 
Fornells i Llambilles (sigui pel seu nucli o només pel 
seu terme municipal), tot fent una volta per aquesta 
part del Pla de la Selva que s’estén fins a Girona i el 
Sud de les Gavarres i que administrativament forma 
part de la comarca del Gironès. És per això que són 
xocants les direccions aparentment incongruents que 
assenyalen molts indicadors (per exemple el de la ur-
banització Vi Novell, que indica Campllong i Girona cap 
a Llagostera), ja que la finalitat de la Via és l’esbarjo, 
l’entreteniment i el coneixement, i no pas seguir el 
camí més curt entre aquests pobles. Tot i això, no 
hi ha cap explicació detallada de l’itinerari enlloc (ni 
al web!) ni cap cartell indicador de les curiositats i 
llocs d’interès propers als llocs de pas (com ara el suro i 
el freixe monumentals del Masnou, el pou de glaç de can 
Pou Hostaler, Sant Vicenç d’Esclet, Sant Andreu Salou, la 
Mina-Claveguera de can Dalmau, etc.)

3- Des de Llambilles a Cassà, l’itinerari segueix la Ruta 
del Carrilet, que s’ha variat a l’entrada de Cassà. En els 
indicadors, però, hi ha una deixadesa greu en el punt on 
comença la variació del recorregut, perquè s’hi han deixat 
instal·lats els indicadors que menen els ciclistes cap al Po-
lígon de Cassà, és a dir, cap al recorregut antic. També en 
aquest punt, l’emporlanat pintat de vermell deixa un forat 
al marge del carril que pot ser perillós si no s’està molt 
atent en la conducció de la bicicleta. En el nou recorregut, 
el pas per les rodones de la carretera de Riudellots es fa 
amb seguretat, però el fet que l’itinerari passi pel costat 
del carrer de la Via que té més activitat industrial i comer-
cial dificulta la progressió segura i tranquil·la dels ciclistes, 
ja que, sovint, troben camions i cotxes travessats al mig 
del seu camí, i també molts vianants que travessen sense 
mirar. I això sense comptar que, massa sovint, les escom-
braries caigudes dels contenidors que hi ha al final del 
carrer o abandonades a fora per ciutadans poc civilitzats 
les troben al bell mig del carril bici.

4- Continua (encara!) la perillositat a la rodona del Bon-
preu. Les denúncies i les converses amb l’ajuntament que 
fa més d’un any que duren, encara ara no s’han materia-
litzat en una circulació  assenyada i encaminada a evitar 
possibles morts de ciclistes que es dirigeixen a Girona per 
col·lisió amb altres vehicles que s’incorporen a la rodona 
procedents de la carretera de Caldes de Malavella.

Xavier Viñas i Teixidor / xvinas@
xtec.cat

A les fotos superiors, a l'esquerra, a dalt, indicador de la urbanització Vi Novelli a sota, el de la carretera de Caldes a l’alçada de la riera Verneda. Com que 
la finalitat de la ruta és l’esbarjo, la indicació de la direcció cap els pobles no és la més curta, i per això és incongruent amb el camí més curt que seguiríem 
per arribar-hi. Al centre, indicadors antics que s’han oblidat de treure. A la dreta, escombraries al bell mig de la Via Verda al carrer de la Via de Cassà i ferm 
en mal estat. A la foto inferior, dreta, possible perill, si no s’està molt atent, de caure en el forat.

gener 2023 · núm. 839 · Llumiguia    55



Entitats Escola Puig d'Arques

L’Escola respira ambient de festa i es 
duen a terme un munt d’activitats i ac-
tes on hi participen tots els alumnes. 
Enguany han participat activament en la 
decoració d’hivern de la façana princi-
pal de l’escola, tot omplint-les d’arbres 
a sobre d’un paisatge nevat. Al vestíbul 
també hi trobem un arbre dels desitjos 
majestuós. Han deixat l’escola engala-
nada i impregnada d’un ambient ben 
hivernal. 

De nou aquest any hem volgut pro-

moure la imaginació i la inventiva del 
nostre alumnat mitjançant l’elaboració 
d’un poema de Nadal, entre els alum-
nes més grans, i un dibuix nadalenc en-
tre els alumnes més petits. Felicitem a 
l’Agnès Torrentó de 4t, pel poema tan 
bonic que va escriure i en Pau Desplans 
de 1r pel seu dibuix. Ambdós composi-
cions han format part de la felicitació 
de Nadal de l’escola. A més, tots els 
alumnes han participat en la creació 
d’una postal de Nadal per al concurs 

de l’Hospital. Són tots uns artistes. Fe-
licitats!

A mesura que s’han acostat les da-
tes festives, els alumnes dels diferents 
cursos han assajat una nadala per a 
cantar a un altre grup d’alumnes de 
l’escola. A més, han recitat un poema 
que prèviament havien treballat a l’aula. 
És una experiència agradable perquè 
poden compartir allò que han treba-
llat amb els seus companys. A A més, 
els alumnes d’educació infantil, també 

El Nadal del 2022 
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Escola Puig d'Arques Entitats

CICLE MITJÀ: SORTIDA EN BICI-
CLETA ALS VEÏNATS DE CASSÀ
Els alumnes de quart de l’escola Puig 
d’Arques hem realitzat la nostra sego-
na excursió en bicicleta d’aquest curs 
als veïnats de Cassà, amb l’objectiu 
de seguir treballant  el projecte del 
Geocaching. Aquest cop vam arribar 
fins l’ermita de Sant Vicenç d’Esclet, 
un lloc molt bonic on es poden avis-
tar diferents espècies d’ocells, si el 
dia acompanya. Allà vam esmorzar i 
vam jugar una estona. Després vam 
tornar cap a Cassà per la via verda 
i vam parar a dinar a la urbanització 
Mas Cubell.

De tornada cap a l’escola ens vam 
parar al parc dels bombers on vam po-
der dinar i jugar una estona. i encara 
ens va sobrar temps per anar a circu-
lar una mica per l’skate park de la zona 
esportiva. Cada cop dominem més la 

bici i gaudim d’aquestes sortides a la 
natura.  És divertit buscar els cachés 
mitjançant l’aplicació del geocaching i 

també resulta divertit amagar-los men-
tre fem esport i coneixem altres ca-
mins i zones del nostre poble.

han cantat la seva cançó i recitat el 
poema a les famílies, han vingut molt 
il·lusionades. 

Altres activitats nadalenques que 
s’han dut a terme aquests darrers 
dies han estat cagar el tió i fer l’amic 
invisible. Per una banda, els alumnes 
d’educació infantil i de cicle inicial han 
alimentat el seu tió tots aquests dies 
fins que ha cagat neules i torrons per 
a tothom. D’altra banda, l’alumnat de 

cicle mitjà han realitzat l’amic invisible 
a través d’unes pistes preparades an-
teriorment. Ha estat molt divertit in-
vestigar per descobrir qui s’amagava a 
darrera de les pistes.

També s’han elaborat les cartes als 
Reis d’Orient i, la darrera setmana, 
vam rebre la visita dels patges reials a 
qui van tenir l’oportunitat d’entregar-li 
els seus desitjos per a la nit de reis. 
Agraïm a l’AFA de l’escola la seva dedi-

cació en la decoració de la rebuda de 
Ses Majestats al teatre.

Per acabar, l’últim dia de curs abans 
de les vacances de Nadal, des del grup 
de treball de biblioteca s’ha proposat 
l’activitat de padrins lectors que consis-
teix en una activitat de lectura conjunta 
entre grans i petits. Els padrins han es-
tat preparant amb molta il·lusió el con-
te més adequat pel seu fillol o fillola tot 
tenint en compte els seus interessos.

gener 2023 · núm. 839 · Llumiguia    57



Entitats Escola Puig d'Arques

EDUCACIÓ INFANTIL 
A Educació Infantil són dies d’alegria i fantasia. Els nens i 
nenes han viscut intensament i amb una gran emoció els 
preparatius d’aquestes festes nadalenques. 

Cada dia hem anat descobrint a qui li tocava el Calendari 
d’Advent. Entre tots hem après un poema per poder reci-
tar dalt de la cadira davant la família i amics. Hem obert 

les portes a les famílies en el Tastet de Nadal i hem gau-
dit juntament amb elles. Hem trobat el tió ben amagadet, 
l’hem cuidat molt i ens ha cagat torrons i neules. Amb mol-
ta il.lusió, hem fet un fanalet ben bonic per anar a esperar 
als Reis. Ens ha visitat el patge reial i li hem donat la nostra 
carta pels Reis d’Orient. Els contes i cançons també han 
estat presents entre nosaltres. Grans i petits, hem viscut 
aquests dies amb gran entusiasme i plens de màgia.

CICLE INICIAL: PRIMER
Acabem aquest primer trimestre amb un 
recull del que hem treballat en el projecte  
“Conec el meu cos”.

Un dia el Doctor Neurona ens va demanar 
ajuda perquè havia perdut la memòria. Així 
doncs, primer vam aprendre a identificar 
les principals parts externes del nostre cos, 
després les articulacions i també alguns 
dels principals ossos i òrgans, així com la 
seva funció. Durant aquestes sessions, en 
Manolo, l’esquelet de l’escola ha vingut a la 
classe i  també ens hi ha ajudat.

Per concloure, hem elaborat un lapbook que 
ens ha sigut útil per recopilar tots els nostres 
coneixements. Ens ho hem passat molt bé!

SEGON
Els nens i nenes de 2n som uns veritables 
astronautes. Hem viscut una gran aventura 
espacial descobrint moltes coses sobre el 
nostre sistema solar. Quins grans experts 
en planetes, satèl·lits, asteroides i missions 
espacials ens hem convertit!
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DESCOBRIM L’ORGUE DE L’ESGLÉSIA DE CASSÀ
Els alumnes de quart, el passat 30 de novembre vam anar 
a la parròquia de Cassà on ens esperava en Josep Maria, 
de professió organista i un enamorat de la música, en con-
cret de la música clàssica. Allà ens va descobrir un instru-
ment que no coneixíem, l’orgue de l’església. Un instrument 
de vent enorme, una autèntica obra d’enginyeria formada 
per més de vuit-cents tubs, que fan possible que l’aire que 
passa acabi creant   música. Un instrument que aquest 
proper mes de març del 2023 farà 125 anys i que, tot i te-
nir alguna peça deteriorada degut a la seva antiguitat, vam 
poder comprovar que funciona perfectament quan en Josep 
Maria ens va tocar una peça de música clàssica fent servir 
els teclats amb els dits de les mans, però també tocant un 
altre teclat amb els peus. Entre moltes altres coses interes-
sants, en J. Maria també ens va explicar que gairebé és un 
miracle que aquest orgue tan antic continuï funcionant i que 
aquí a Cassà som uns privilegiats de tenir-lo al nostre poble, 
ja que en queden molt pocs arreu de Catalunya i la majoria 
es van destruir durant la guerra o simplement van desapa-
rèixer.  Vam quedar ben bocabadats  pel seu so i sobretot 
per la seva envergadura.

L’AFA DIU: VISITA DELS PATGES REIALS
Per fi aquest any hem pogut preparar la visita especial 
dels patges reials amb tota normalitat!

Les mares voluntàries de l’AFA vàrem poder preparar 
una gran benvinguda al teatre amb la màgia de sem-
pre, llums i dolçor.

Agraïm com sempre, la bona voluntat dels patges re-
ials, i a tots els membres de l’AFA que han treballat pre-
parant tots els detalls d’aquesta trobada tan especial.

CONTE DE LES ÀVIES 
El dilluns 12 de desembre van venir les mestres àvies 
recuperadores de contes (àvies MARC) a explicar-nos 
uns contes tradicionals molt engrescadors, a través de 
Rosa Sensat. Des de l’escola agraïm l’esforç i implicació 
de la Teresa A, la Cinta, la Teresa R, la Maria Eulàlia, la 
Maria i en Pep.
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HOMENATGE AL MESTRE JOAN SOLÀ BOSCH
El 23 de desembre a les 19h, just el dia abans de commemorar els 
50 anys de la mort del mestre Joan Solà Bosch, la família amb la col.
laboració de l’Ajuntament i l’escola vam retre homenatge al que va ser 
mestre de l'escola Puig d’Arques “Les Escoles” entre els cursos 1965-
66 i 1971-72 amb la sala Centre Recreatiu ben plena. Va ser un acte 
molt emotiu on la seva filla Núria Solà, el seu fill Miquel Solà  i els seus 
nets Albert Solà i Coral Sabater ens van emocionar amb el procés d'ela-
boració del llibre Joan Solà Bosch. Mestre i regidor cassanenc, així com  
amb diferents anècdotes de records dels fills, exalumnes i amics. La 
regidora d’Educació Sílvia Martí  ens va fer partícips de la seva vessant 
política com a regidor de l’Ajuntament. Des de l’escola la directora Isabel 
Carbó va fer un recorregut per  l’escola pública de la dècada del 60-70 
i l’escola d’avui i com els avenços d’aquell moment han configurat escola 
Puig d’Arques actual; va voler destacar les figura del mestre com a peça 
clau en el procés d'ensenyament-aprenentatge de cadascun de nosal-
tres. Va cloure l’acte l’alcalde de Cassà, Robert Mundet.

C. SUPERIOR: MATEMÀTIQUES MANIPULATIVES 
Els i les alumnes de cicle superior estem treballant el tema 
de les fraccions a l’àrea de matemàtiques. Hem après  a 
sumar, restar, multiplicar i  dividir fraccions. També a tro-
bar fraccions equivalents a ordenar fraccions de petites a 
grans o a l’inversa i moltes coses més.

Les sumes i restes de  fraccions amb mateix denomi-
nador són més fàcils però les que tenen un denominador 
diferent són més difícils perquè hem de fer el múltiples 
comuns.

Ho treballem de moltes maneres diferents però amb el 
material manipulatiu es fa molt més divertit i entenedor. 
Vam jugar al joc de l’oca amb fraccions hi ha  fer equiva-
lències amb el material manipulatiu. Aprenem jugant que 
és molt important!!
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A. E. i G. La Claca Entitats

La Llum de la Pau, la flama que s’acosta des de Betlem per 
aquestes dates. Una de les tradicions arrelades en l’imaginari 
dels escoltes i guies. Apropar-se fins a França, on el portador 
de la llum l’entrega per poder-la fer arribar a Catalunya.

L’acte central de la Llum de la Pau es va celebrar el diu-
menge 18 de desembre a Cassà de la Selva i sota el lema 
Siguem artesans per la pau. Des de l’Agrupament Escolta i 
Guia La Claca (AEiG La Claca) es van oferir per acollir-la, ex-
plicar i presentar la seva simbologia. Ja feia uns dies que les 
membres de la unitat de Truc de l'agrupament (joves d'entre 
17 i 18 anys), més algunes caps (educadores voluntàries) de 
l’agrupament, s’havien desplaçat fins a Lodève, França. Allà 
les esperaven per poder agafar la llum que aquest diumenge 
es va començar a distribuir amb llànties, fanalets i llantions.

Una celebració de poc menys d’una hora, conduïda des del 
mateix agrupament, i que es va desplegar amb la intervenció 
i presència de diferents parts de l’escoltisme. Una de les pri-
meres intervencions va ser a càrrec de Sònia Vicens i Sandra 
Ceballos, membres de la Taula Executiva de Minyons Escoltes 
i Guies de Catalunya (MEG). En el seu parlament, una reivindi-
cació ferma a treballar per la pau.

UN HOMENATGE A LES VÍCTIMES DELS BOMBAR-
DEJOS DE CASSÀ DE LA SELVA
L’acte va continuar amb intervencions de diversos infants i 
joves de l’agrupament, acompanyats de representacions par-
ticipatives i cançons. Per acabar, i un dels moments més 
emotius, va ser el parlament que van defensar dues joves 
de la branca de Truc de l'AEiG La Claca. "Els conflictes no 
sempre són a petita escala i es poden resoldre amb certa fa-
cilitat", començava el seu discurs, "en el nostre país i també 
al nostre poble, malauradament fa 86 anys en vam patir un 
i de molt important".

I és que les dues joves van voler forjar la memòria de les 
vuit persones que, durant la Guerra Civil Espanyola, van morir 
al municipi de Cassà. Vuit persones que, tot i que gràcies a 
l’alcalde d’aquella època el poble es va mantenir al marge del 
conflicte, no es va poder evitar un bombardeig que va posar 
fi a la seva vida: Maria Canals i Roig, Victòria Cassà Mestres, 
Caterina Payret Suñé, Concepció Riera Valentí, Dolors Salva-
dor Torras, Josep Sureda Casanovas, Rosa Torras Gispert i 
Lluïsa Xiberta Carbó.

L’acte, que va reunir un centenar llarg de persones, va 
acabar amb el repartiment de la flama. S’hi va poder veu-
re professorat de centres educatius, membres de diverses 

entitats de l’àmbit social i del lleure, membres de consells 
parroquials i centres de culte que, en aquest moment, feien 
cua per poder aconseguir la llum.

Al final, un esdeveniment cabdal per un teixit associatiu que 
s’entén treballant des de la pau i per a la pau. "Un treball que, 
malauradament, avui es torna més important que mai i que 
reivindica que la llum estigui encesa; que no s’apagui".

Autor: Oriol Roger / Minyons Escoltes i Guies de Catalunya

L'AEiG La Claca fa arribar la 
Llum de la Pau a Cassà 
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CONCERT DE NADAL
El dimecres 21 de desem-
bre, al gimnàs de l’escola, 
vam fer el Concert de Na-
dal. Cada curs, de I3 a 6è, 
ens va oferir la seva cançó 
i, per acabar, els mestres 
varen pujar a l’escenari i 
també varen cantar. 

Ens ho vam passar d’allò 
més bé!

SORTIDA A LA PLAÇA DE LA 
COMA A VEURE EL TIÓ
Els nens i nenes de I4 i I5 hem anat 
a la Plaça de la Coma a veure el tió 
gegant! Li hem cantat cançons i dit el 
vers de Nadal.

Vivències de les festes de 
Nadal a l'Escola Aldric

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORAL

A. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 
Correduria d'assegurances

Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)
Tel. 972 46 07 26 / WhatsApp: 640380539 Mail: immaserra@cassa.com
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VISITA DELS PATGES
Dilluns 19 de desembre els patges re-
ials van venir a visitar els nens i nenes 
de l’escola Aldric, els hi vam donar la 
carta perquè la facin arribar als tres 
reis.
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FEM CAGAR EL TIÓ
Els alumnes d’Educació Infantil, Cicle Inicial i 3r van fer cagar el 
tió. Gràcies al menjar que li havien donat, el tió va cagar, cagar 
i cagar!!!

DECORACIÓ DEL HALL
5è ha estat el curs encarregat de decorar el hall de l’es-
cola amb detalls nadalencs fantàstics. Moltes gràcies, 
nens i nenes de 5è!

FANALETS
Els nens i nenes de Infantil ja tenim els fanalets preparats 
per anar a esperar els tres reis, els hem fet relacionats 
amb el nom de la classe, I3A patufets, I3B Caputxeta 
vermella, I4A la rateta presumida, I4B l’aneguet lleig, 
I5A el gat amb botes i I5B Sant Jordi.

ARRIBA EL TIÓ
A l’escola Aldric ja han arribat els tions, a infantil n’han vin-
gut 6, un per cada classe, els hem trobat amagats al pati!.

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com
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AMIC INVISI-
BLE
Els nens i ne-
nes de 4t, 5è 
i 6è es van fer 
regals entre 
ells. Uns detalls 
preciosos!

Escola Aldric Entitats
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

Els nens i nenes de les diferents eta-
pes de La Salle Cassà van celebrar el 
Nadal amb un munt d’activitats de tot 
tipus. Després de dos anys de cele-
bracions alterades per les restricci-
ons per la COVID-19, enguany hem 
pogut a tornar a gaudir de les activi-
tats a l’escola i a diferents espais de 
la población. A més, els pares i mares 
han pogut gaudir de les actuacions, 

cantades i mercats celebrats a l’es-
cola, tal i com havia passat sempre. 

Una de les activitats més destaca-
des va ser la cantada de Nadales de 
primària i el Mercat Solidari, celebrats 
el dia 20 de desembre. Els nens i ne-
nes de cicle mitjà i superior van ofe-
rir als pares una cantada fantástica, 
amb tot un seguit de tonades típiques 
del Nadal. A més, tothom va poder 

gaudir del Mercat Solidari, on es podi-
en obtener tot tipus de productes na-
dalencs elaborats pels alumnes, com 
tions o decoracions per la llar. 

ELS PASTORETS DE LA SALLE 
TORNEN AMB PÚBLIC

A Secundària l’activitat estrella ha 
sigut, sens dubte, els pastorets, ce-
lebrats de manera ininterrompuda du-

Tres imatges del Nadal al col·legi La Salle: a dalt, els Pastorets; a sota, el Mercat Solidari de primària una activitat d'ESO.

Tornem a viure un Nadal 
amb activitats de tots tipus
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rant 45 anys. La pandèmia va dificul-
tar la celebració, però no la va poder 
impedir. 

Aquest any però, s’ha pogut tornar 
a la normalitat i els nois i noies de 4t 

d’ESO van poder oferir aquesta tradici-
onal obra de teatre als pares i mares 
i públic en genera en dues sessions, 
una dissabte dia 17 i l’altra diumen-
ge dia 18. Van ser dues sessions 

intenses, on es va poder comprovar 
tota la feina que l’alumnat, amb la col-
laboració dels tutors de 4t, havien fet 
durant les setmanes anteriors.

Imatges de la cantada de nadales i mercat solidari; a la part in-
ferior de la pàgina, moments de la representació dels Pastorets.
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FESTES DE NADAL A EDUCA-
CIÓ INFANTIL
Els més petits han gaudit d’allò 
més amb el Nadal. A més de rea-
litzar projectes i manualitats, han 
pogut gaudir de le vista dels pat-
ges reials, de... i de la cantada de 
Nadales de P-5, que es va realit-
zar el passat dia 19 de desembre.

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)                       TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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CONCURS DE DECORACIÓ DE 
PORTES DE NADAL 
A SECUNDÀRIA
Una de les novetats en la celebració 
del Nadal a l’escola ha sigut el con-
curs de portes nadalenques. Cada 
classe ha decorat la porta de l’aula 
amb tot allò que se’ls ha ocorregut. 
Els nois i noies han demostrat una 
imaginació espectacular, posant tot 
tipus d’elements decoratius que fe-
ien referència a tots els elements 
clàssics del Nadal. Els alumnes ho 
han gaudit d’allò més. La classe de 
2n d’ESO B va ser la guanyadora, 
amb la classe de 1r A com a segona 
classificada. 
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La tornada després de les vacances de Nadal sempre cos-
ta un mica, però de seguida tots plegats hem tornat a les 
classes amb ganes d’emprendre el segon trimestre amb 
energies renovades i molta il·lusió. Pel que fa a aquesta 
crònica de gener, com que tot just acabem de reincorpo-
rar-nos, la dediquem a explicar totes les activitats que vam 
dur a terme al centre durant les últimes setmanes de l’any, 
que van molt enriquidores.

L’últim dia abans de les vacances de Nadal, el 21 de de-
sembre, el vam dedicar a fer activitats diferents a cada 
curs. Els alumnes de 4t d’ESO i part del seu professorat van 
fer una sortida a Santa Pellaia. Durant el trajecte d’anada 
van haver de resoldre una sèrie de reptes matemàtics, a 
partir d’informació que anava apareixent al llarg de la ruta 

que transcorria per pistes forestals i corriols, fins arribar 
a Santa Pellaia. Un cop allà, van gaudir d’un bon esmorzar 
que els va servir per agafar forces per a la tornada i per 
acomiadar l'any compartint una bona estona plegats.

TALLERS DIVERSOS
L’alumnat de primer cicle d’ESO va dedicar l’última jorna-
da abans de vacances a fer activitats especials com ara 
tallers de decoració nadalenca (postals, arbres fets amb 
mans de paper, un pare Noel fet amb llana de colors, 
figures decoratives per a l’arbre, etc.); una represen-
tació del pessebre vivent; karaokes de nadales; jocs de 
taula; Just Dance; jocs de cucanya; papiroflexia; haikus 
(poemes breus d’origen japonès) nadalencs; Time’s up; 

Tornada a les classes amb 
records nadalencs

Reptes matemàtics per als alumnes de 4t d'ESO en la sortida a Santa Pellaia
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missatges amb tinta invisible, etc.
A 1r d’ESO, l’últim dia es va acabar amb un esmorzar 

col·lectiu a cada grup classe i a 2n d’ESO, després del pri-
mer pati, els professors van proposar un repte creatiu als 
alumnes titulat “Què ha passat?”. Es va presentar una es-
cena del crim al gimnàs, amb tot l’attrezzo necessari, i es 
va explicar als alumnes que la professora de socials havia 
desaparegut! Posteriorment, els alumnes en petits grups 
van haver d’escriure la seva hipòtesi sobre el que havia pas-
sat i van haver de recrear l’escena i representar-la davant 

VISITA DELS MOSSOS D'ESQUADRA
Els alumnes de 4t d’ESO van rebre la visita dels agents 
dels Mossos d’Esquadra que els van oferir una xerrada-
taller sobre l’odi i la discriminació, i possibles conductes 
que contribueixen a alimentar aquests sentiments que 
cal erradicar.

Activitats de tallers de diferents grups d'alumnes de 1r i 2n d'ESO de l'Ins-
titut de Cassà.

VISITA  A L'ESPAI JOVE L'ESCOR-
XADOR DELS ALUMNES 
DE 1R D'ESO
Els alumnes de 1r d’ESO van visitar 
l'espai del poble conegut com l’Escor-
xador, on els van donar la benvinguda 
a l’etapa de la joventut com a alumnes 
que comencen l’Educació Secundària. 
A més a més, els van presentar els 
diversos serveis l’àrea de joventut del 
poble: l’Espai Jove l'Escorxador, el Car-
net Cassà Jove, activitats de lleure, 
etc.
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VISITA A L'IRTA DE MONELLS
60 alumnes de l’optativa de biologia de 1r i 2n de batxille-
rat van visitar el centre d’investigació IRTA (Institut de Re-
cerca i Tecnologia Agroalimentàries) situat a Monells, a la 
comarca del Baix Empordà. Durant la visita els van explicar 
les principals línies d'investigació del centre i després els 
van fer una visita per la planta durant la qual es van haver 
d'equipar amb gorros, bates i peücs per no contaminar 
les mostres. També els van explicar com fan les proves de 
qualitat i característiques nutritives als diferents productes 
i els van ensenyar tota la maquinària que tenen per conser-
var i processar els aliments de forma adequada. Després 
de la visita van poder fer un volt pel poble.

dels companys d’aula. Cada classe va 
votar el seu grup preferit i, al final de 
la jornada, els cinc grups finalistes sor-
gits de cada classe de 2n d’ESO, van 
representar la seva escena al gimnàs 
davant de la resta de companys. La 
votació sobre l’escena més original va 

ser ajustada entre els professors i tu-
tors, però finalment el grup guanyador 
va ser el de 2n C.

TERCER ANY DEL PROJECTE 
ERASMUS +
I, finalment, també volem explicar que 

l’alumnat de tercer d’ESO de l’Institut 
es troba en el darrer any de l’aplicació 
del projecte Erasmus+ Don’t Wait to 
See the Destruction. Es tracta d’un 
projecte que té dos objectius princi-
pals: d’una banda, despertar el pen-
sament crític de l’alumnat envers la 

Trobada del projecte Erasmus +
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PREMIS DEL CONCURS DE LA SETMANA DE LA 
CIÈNCIA
Una altra activitat del mes de desembre va ser l’entrega de 
premis del Concurs de la Setmana de la Ciència, realitzada 
el mes de novembre, que es va dur a terme el dimarts dia 
20 durant al primer pati. Quatre representants de l'alum-
nat que va idear les preguntes del formulari que van res-
pondre els alumnes, tots ells membres de les optatives de 
Reptes de 1r de batxillerat, van ser els encarregats d'en-
tregar els premis a les persones que van treure la millor 

puntuació de cada nivell:
1r d'ESO: Paula Cienfuegos Roura, de 1A
2n d'ESO: empat triple: Gerard Codina Malet, de 2B; 

Mercè Torrentó Delgado, de 2E, i Pau Menció Besalú, de 
2A.

3r d'ESO: Marc Jiménez Llorente, de 3E.
4t d'ESO: empat a cinc: Roger Moncusí Lázaro, de 4E; 

Odet Comalada Coll, de 4E; Rosa Creus Pascual, de 4E; 
Isona Martín Coll, de 4E, i Joana Ortiz de Villacián Pascual, 
de 4E.

Dimarts, tancat per 
descans setmanal

contaminació, el canvi climàtic, l’es-
calfament global i l’ús racional de les 
energies; i, d’altra banda, promoure 
les bones pràctiques de respecte, 
cura i preservació del medi ambient 
i la natura.

Aquest projecte es va iniciar quan 
aquests alumnes van arribar a l’ins-
titut l’any 2020 per cursar 1r d’ESO 
i, des de llavors, l’alumnat d’aquesta 
promoció ha anat participant en més 
de 50 activitats educatives diferents 
amb l’objectiu d’assolir aquestes fina-

litats. A part de totes aquestes acti-
vitats educatives també hi hagut els 
intercanvis a Portugal, Itàlia, Turquia 
i l’acollida a Cassà, i encara falten els 
viatges a Macedònia i a Letònia.

La valoració del projecte està essent 
molt positiva, sobretot per a l’apre-
nentatge de l’alumnat, i volíem aprofi-
tar aquesta crònica per agrair a totes 
les persones que han col·laborat amb 
el projecte i ens van ajudar de manera 
altruista durant l’acollida a Cassà de 
la Selva: l’Alcalde; els regidors i tèc-

nics de l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva i l’Ajuntament de Riudellots de la 
Selva; el personal de Parramon Expor-
tap SL; el professorat i personal de 
l’INS Cassà de la Selva i els familiars 
dels alumnes. Moltes gràcies a tots!

I al final d'aquestes pàgines continu-
em descobrint les persones amb qui 
convivim al centre a partir d’aques-
ta secció titulada ‘Les cares de l’INS 
Cassà’, un espai d’entrevistes on col-
labora l’alumnat de tercer d’ESO, dins 
del projecte del Servei Comunitari.
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ESQUIADA O CASTELL PER A 1R 
DE BATXILLERAT
A l’alumnat de primer de batxillerat 
per al dia 21 de desembre  se’ls van 
oferir dues possibilitats de sortides 
per fer el dia 21 de desembre: una 
esquiada a Font Romeu o una visita 
cultural al castell de Sant Ferran de Fi-
gueres. La majoria de nois i noies van 
triar l’esquiada i van gaudir d’un dia 
assolellat i amb una neu perfecta per 
a l’esport. N’hi havia que no havien es-
quiat mai ni havien practicat snowbo-
ard, però també n’hi havia que n’eren 
uns experts. Tots van gaudir de tres 
hores de monitoratge i una estona lliu-
re per esquiar, cada un al seu nivell, 

però tots s’ho van passar genial!
Algunes alumnes, en canvi, es van 

estimar més visitar el castell de Sant 
Ferran de Figueres, la fortalesa balu-
ardada del segle XVIII més important 
d’Europa. Allà hi van fer dues activi-
tats: la primera va ser una visita gui-
ada a l'interior del castell i la segona, 
anomenada "La Catedral de l'Aigua", 
va consistir en una visita activa en 
què van poder realitzar un recorregut 
comentat pel fossat de la fortalesa 
(2.500 m) en vehicles tot terreny.

Va ser un dia diferent per a tots ple-
gats, ple d’aprenentatges, cohesió de 
grup i vivències interessants, que de 
ben segur recordaran durant temps.
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L’Àlex Hernández té 24 anys, és de 
Girona i és professor de llengua cata-
lana i literatura. És el professor més 
jove de l’Institut i aquest és el primer 
curs que treballa de docent.
Bona tarda, Àlex. A quin institut 
vas estudiar?
Vaig estudiar al FEDAC de Sant Nar-
cís.
 Vas estudiar batxillerat i vas anar 
a la universitat?
Sí, vaig fer el batxillerat social i vaig 
estudiar periodisme a la Universitat 
Pompeu Fabra.
Eres bon estudiant?
Sí, era molt bon estudiant.
De què treballaves abans de ser 
professor?
Vaig treballar com a periodista fins 
que va arribar la pandèmia, després 
vaig estar un any fent un màster i ara 
treballo aquí a l’Institut de Cassà de 
la Selva.
T'agrada la teva feina?
Sí, m’agrada molt, m’ho passo molt 
bé i cada dia és una experiència nova, 
un dia mai serà igual que l’anterior i 
això m’encanta.
Quant de temps t’agradaria treba-
llar de professor?
Doncs tot el que pugui, si ara en tinc 
24 i la jubilació és prop dels 65 doncs 
això són uns 40 anys.
Estàs còmode en el teu ambient de 
treball i amb els teus companys de 
feina?
Sí, estic molt còmode tant amb el pro-
fessorat com amb l’alumnat. Sento 
que m’han acollit molt bé i que m’han 
ajudat amb tot el que han pogut.
Algun cop has pensat a canviar de 
feina?
No, ara mateix no m’ho plantejo, però 
tal com he dit abans; la vida dona mol-
tes voltes i potser d'aquí a un temps 
prefereixo provar alguna cosa dife-
rent.
Com et sents en ser el professor 
més jove?
Doncs jo em pensava que potser no 
seria el més jove, però no ho veig 
com una pressió ni res, simplement 
em sento bé. Tot i ser jove, tothom 
m’ha tractat amb respecte des del 
primer dia. La diferència d’edat entre 
els meus companys i jo no és res con-
dicionant, aquí tothom és molt ama-
ble.
Ens podries explicar alguna anèc-
dota que t’hagi passat?

Bé, per exemple, el primer dia quan 
encara no coneixes els alumnes i n’hi 
ha algun que fa comentaris que et 
sorprenen de cop i no te'ls espera-
ves, però és aprendre a gestionar-ho 
i ja està.
Et veuries treballant de periodista, 
que és la carrera que vas estudi-
ar?
No, no m'hi veig! Com a mínim ara 
mateix, no, encara que la vida fa mol-
tes voltes… He trobat poques oportu-
nitats de feina de periodista, sobretot 
arran de la pandèmia, i com a docent 
hi ha més bones condicions i la feina 
m’agrada més que la de periodista, 
la veritat.
On et veus d'aquí a 4 anys?
Em veig en algun institut, no sé a quin, 
espero que a prop de casa, treballant 
de professor de llengua catalana que 
realment m’agrada molt.
Estàs casat o tens fills?
No, no estic casat ni tinc fills. Soc 
massa jove encara!
Què fas durant el teu temps lliure?
M’agrada molt fer esport, també lle-
gir i encara tinc la faceta de quan era 
més jove de jugar a videojocs, sobre-
tot quan em trobo amb el meu ger-
mà. Però sobretot m’agrada molt fer 
esport i mirar esport!
Practiques algun esport?
Vaig jugar durant molts anys a fut-
bol, però amb 16 anys ho vaig deixar, 
quan vaig començar el batxillerat. I 

ara simplement faig esport pel meu 
compte.
Quines penses que són les teves 
habilitats?
Em considero una persona responsa-
ble, amb capacitat per gestionar situ-
acions complicades i autoexigent amb 
mi mateix.

Què és el millor que has aconse-
guit?
Uf, quina pregunta més complicada. 
Doncs per mi la millor virtut que pot 
tenir una persona és ser bona perso-
na i penso que jo ho soc, per tant, per 
mi això és el millor que he aconseguit.

I ara, un qüestionari ràpid:
Un color? El taronja.
Un número? El 4.
Un animal? No m’agraden els ani-
mals, no te’n sabria dir cap.
Una pel·lícula? Qualsevol de la saga 
d’Spiderman.
Una sèrie? Breaking bad.
Una cançó? “Una foto en blanco y ne-
gro”, d’El canto del loco.
Un llibre? El príncep de la boira, de 
Carlos Ruiz Zafón.
Un lloc? Casa meva, que és on em 
sento més còmode.
Moltes gràcies, Àlex!
Gràcies a vosaltres.

Larissa Mihaela Necula i Elma Xifre   
alumnes de 3r d’ESO

Les cares de l’INS Cassà

Àlex Hernandez, el professor 
més jove de l'Institut de Cassà
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Des de la Llar aquest curs hem tornat 
a viure amb més il·lusió el Nadal perquè 
hem pogut gaudir de la presència i la 
participació de les famílies. Hem com-
partit molts d’aquests moments mà-
gics plegades! 

Un dia vam rebre la sorpresa dels ti-
ons. Alguns ens els vam trobar a les 
aules i altres els vam trobar amagats a 
fora la Llar sota les fulles dels arbres, 
estaven descansant perquè havien fet 
un llarg camí. Els infants cada matí en-
tràvem contents per donar-los menjar, 

posar-los la barretina i la manta i acaro-
nar-los. Els vam cuidar tan bé que el dia 
22 de desembre al matí ens van cagar 
uns trens petits de fusta molt bonics.

A l’endemà vam rebre la visita dels 
Patges Reials. Quina il·lusió ens va fer 
tenir-los a la nostra escola! Vam can-
tar amb ells la cançó de “Visca els tres 
Reis” i altres! A la tarda, van estar a 
la nostra aula polivalent i les famílies 
vam poder estar una estona amb ells 
i deixar les cartes a la bústia reial que 
havien portat.

I... vam tenir més sorpreses! Quan 
hem arribat després de les vacances 
de Nadal, ens hem trobat regals a l'Au-
la Polivalent.  Amb tot el material que 
ens han deixat Ses Majestats podrem 
viure un munt de noves sensacions i 
experiències.

Gràcies AFA de la Llar per contribu-
ir a fer possible tota aquesta màgia  i 
a totes les famílies per omplir de bons 
desitjos el nostre passadís! Segur que 
l’any 2023 ens permetrà que es vagin 
complint tots ells.

La màgia del Nadal a la Llar 
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Després de catorze jornades de cam-
pionat la situació del primer equip 
de la UD Cassà és força complicada 
ja que només s’han aconseguit dos 
punts,  sense haver guanyat cap par-
tit, i encara que el sistema de com-
petició en dues fases els dona alguna 
esperança, caldrà que hi hagi una 
gran reacció per evitar el descens a 
tercera catalana. En les darreres jor-
nades del 2022 i la primera del 2023 
la tònica va ser la mateixa: millor joc 
del Cassà que  no va ser inferior al 
seu rival; però l'enfonsament final i 

decisions arbitrals que perjudiquen de 
manera clara els homes de Marc Tei-
xidor. Un exemple el tenim al camp de 
Ca l’Aguidó al primer partit del 2023, 
on el Cassà es va saber avançar en 
el marcador; però un seguit de de-
cisions arbitrals contràries al nostre 
equip (amb dues expulsions incloses) 
els van acabar enfonsant (4-1).

Mostra que la mala sort s'acarnis-
sa amb el primer equip la tenim en 
l'últim partit de l'any, en què va per-
dre 1-3 contra el Farners; un resultat 
molt enganyós pel que es va veure en 

el camp, ja que amb l'1-1 en el mar-
cador, els jugadors d'en Teixidor van 
disposar de fins a 5 ocasions més 
que clares de marcar que no van en-
trar. En canvi, en una aproximació a 
l'àrea del Cassà, un jugador local es 
va marcar en pròpia porteria el que 
va suposar que amb l'1-2 entressin 
els nervis, l'equip se n'anés a l'atac i 
d'aquí arribés l'1-3.

Tot i això, l’equip no perd l‘esperan-
ça de salvar la temporada, ja que es 
lluita fins al final i el joc en algun mo-
ment ha de donar els seus fruits en 

SOPAR DE GERMANOR
Prop d’un centenar de jugadors, entrenadors i directius  de 
la UD Cassà, van compartir taula a les instal·lacions de la 
Talaia per celebrar el sopar de Nadal del club. El president 

Miquel Clapés va fer el brindis demanat que es mantingui 
la implicació de tots els estaments en el bon funcionament 
de tota l’entitat i tots plegats van fer vots per unes bones 
festes i un millor 2023.

El primer equip del Cassà 
continua sense reaccionar

Una celebració de l'equip Aleví B i el filial el sènior, a punt de començar el 
partit.
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forma de gols i punts.
Els altres dos equips sèniors del 

Cassà, el filial i el femení duen a terme 
una temporada més tranquil·la  tot i 
alguns ensurts; el femení no acaba 
de rendir al ritme esperat i li costa 
més del previst guanyar partits; actu-
alment ocupa el setè lloc al seu grup 
de  primera divisió

Per la seva banda el filial masculí és 
el sisè al seu grup de quarta catala-
na. Cal destacar en aquest equip, que 
entrena Eduard Grau, el partit jugat a 
casa contra la Batllòria que va acabar 
amb un munt de gols i triomf local per 
5-4;  al descans  s‘havia arribat amb 
empat a un gol (ambdós de penal) i a 
la represa el Cassà va assolir el 3-1 
que donava certa tranquil·litat; però 
els rivals van reaccionar i empatar; i 
encara que el Cassà va tornar a tro-
bar porta, els visitants van reaccio-
nar, però el Cassà va acabar guanyant 
per 5-4.

RESULTATS
Futbol masculí:
2a Catalana:

UD Cassà, 1 - Farners CE, 3
Cal Aguidó, 4 - UD Cassà, 1
4a Catalana:
Cal Aguidó AD, 2 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 5 - La Batllòria CE, 4
Juvenil A:
UD Cassà, 2 - Sant Gregori AE, 2
EF Gironès-Sàbat, 2 - UD Cassà, 1
Juvenil B:
Sils CF, 5 - UD Cassà, 4
Cadet A:
Tordera CF, 5 - UD Cassà, 0
UD Cassà, 2 - S Feliu de Guíxols CF, 4
Cadet B:
UD Cassà, 3 - Farners CE, 4
Malgrat CD, 1- UD Cassà, 0
Infantil A:
UD Cassà, 2 - Sant Feliu de Guíxols 
CF, 3
Infantil B:
UD Cassà, 2 - Penya Bons Aires, 5
Infantil C
UD Cassà, 7 - EMF Calonge-SantAn-
toni, 1
Santa Eugènia FC, 3 - UD Cassà, 6
Aleví A:
Bisbalenc AT, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - EF Gironès-Sàbat, X

Aleví B:
Bell Lloc CP, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Fornells UE, 1
Aleví C:
GEiEG, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - S Eugènia CF, 2
Aleví D:
Caldes Malavella UE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Farners CE, 2
Benjamí A:
Fornells UE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Sant Celoni FC, 2
Benjamí B:
Quart UE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Fornells UE, 2
Benjamí C:
Bell Lloc CP, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Descansa
Prebenjamí A
Lloret CF, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Olímpic Malgrat CE, 2
Prebenjamí B:
Lloret CF, - UD Cassà, 1
Santa Eugènia CF, - UD Cassà, 1

Futbol femení:
Sènior:
UD Cassà, 3 - Gimnàstic Manresa, 1

Els equips infantils A i C celebrant uns bons resultats.
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EL CANVI DE NOM DE LA UD CASSÀ 
POT ESPERAR
La Unió Deportiva Cassà va celebrar el 13 de desembre 
la seva assemblea general ordinària en la qual, amb una 
minsa assistència de socis, es va ratificar la gestió duta  a 
terme per l’actual junta directiva de l’entitat. Durant la reu-
nió es van aprovar les diferents propostes entre les quals 
la de modificar els estatuts, especialment per encabir la 
figura del soci familiar i per incloure la possibilitat d’es-
tablir comunicacions telemàtiques amb els socis. També 
es van aprovar la incorporació de Jordi Rodríguez i David 
Santamaria com a nous membres de la junta (a la foto)  i 
els comptes de la temporada anterior i l‘actual. La situa-
ció econòmica de l’entitat està  força sanejada tot i que 
l’exercici passat es va tancar amb un lleuger dèficit, fruit 
de la retallada d’ingressos de la quina, que es va haver de 
suspendre per la Covid-19. 

Pel que fa a l’any que ve es preveu un increment de 
pressupost degut  l’augment de fitxes i jugadors  tot i que 
caldrà fer molts  esforços per atendre les necessitats crei-
xents dels equips, tal com va explicar el president del club, 
Miquel Clapés. Clapés va convidar els socis a participar 
activament de les decisions del club i en els actes que l’any 
que ve es faran amb motiu de la celebració dels 110 anys 
de futbol a Cassà amb l’edició d’un llibre i un sopar popular. 
També va destacar la rellevància del Torneig Eurofirms que 
s’està consolidant com un dels de referència a les comar-
ques gironines en futbol formatiu.

Per altra banda en la reunió es va destacar que les no-
ves instal·lacions del camp de futbol7 poden servir per mi-
llorar de manera important  la gestió dels entrenaments i 
partits que  actualment pràcticament deixen col·lapsat el 
camp existent.

Sabadell FC, 4 - UD Cassà, 2

Juvenil:
UD Cassà, 2 - Penya Bons Aires, 0
UD Cassà, 3 - B Llagostera CF, 0

Infantil A:
UD Cassà, 5 - B Llagostera CF, 2
Infantil B:
Bescanó CD 5 - UD Cassà, 2
UD Cassà, 4 - Celrà UCE, 0

Aleví:
UD Cassà, - Monells AE, 2
UD Cassà, - Santa Susanna AE, X

Fotos: UD Cassà i J. C. C.
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A l'esquerra, l'Albert, actualment,  al pati del col·legi Puig d'Arques. A la dreta, a dalt, amb l'equip sènior de la temporada 2006-2007 de Copa Catalunya. 
Drets: Delemus, Bofill, Vilá, Geli, Morejón, Herrera, Danés, Horta, Josep Martorell, Dani Teixidor. Ajupits: Moisès Martorell, Anglada, Teixidor, Subils, 
Garriga, Joel Martorell. A la foto inferior, com entrenador la temporada 2007-2008 de l'equip Infantil masculí: drets: Teixidor, Esparraguera, Jimenez, 
Bosch, Martí, Romo; Ajupits: Vilá, Grifoll, Artero, Esteba, Castells, Cuixart.

Fa pocs dies en anar a buscar la 
meva neta, la Nora al col·legi el Puig 
d'Arques em vaig trobar a l'Albert Tei-
xidor Sabaté; feia temps que no ens 
saludàvem. He aprofitat per fer-li una 
foto al pati del col-legi on va començar 
a jugar a bàsquet amb el F.D. Cassa-
nenc. Fa poc que viu a Cassà  i abans 
vivia a Llagostera i porta la mainada al 
col·legi de Cassà de la Selva.

L'Albert és un dels jugadors del 
bàsquet cassanenc,  que ha fet tot el 
seu historial al F.D. Cassanenc com a 
jugador. Era un bon tirador a mitjana 
distància amb una suspensió que es 
feia molt difícil marcar pel seu defen-
sor; també buscava l'u contra u en 
entrar a cistella, ja que també domi-
nava molt bé la pilota amb les dues 
mans.

Va néixer el 9 d'agost del 1977.

Historial esportiu:
Com a jugador vaig començar a jugar 
als 8 anys al pati de les escoles (Puig 
d'Arques) amb el F.D. Cassanenc, co-
mençant la temporada a l'estiu; crec 
que el pavelló del Foment Deportiu 
Cassanenc l'estaven finalitzant aquell 
1985. Vaig estar jugant des dels 8 
anys fins als 30 anys, sempre al Fo-
ment des de Premini fins a Sènior on 
vam poder arribar a jugar a Copa Ca-
talunya i crec que en una temporada 
vam assolir el quart o cinquè lloc.

Com entrenador vaig començar a 
entrenar als 14 anys i vaig continuar 
fent-ho crec que fins que també vaig 
acabar de jugar a Cassà; d'entrena-
dor sí que vaig entrenar dues tem-
porades a Quart a l'equip Sots -21 
masculí quan vam quedar Campions 
Provincials i Campions de Catalunya, 

sense perdre cap partit en tota la lli-
ga; l'any següent en quedar Campions 
de Sots 21 vam poder jugar a tercera 
catalana sènior  on vam mantenir la 
categoria.
Família
Estic casat i tinc dos nens, en Roger 
(6 anys  ) i la Carla (2 anys)
Treball
Treballo d'enginyer fent controls 
d'instal·lacions de Baixa i Alta tensió 
al Tuv Rheinland.

En va explicar que el seu fill juga a 
futbol amb la U.D. Cassà; l'important 
és que fagi esport.

Li desitjo molta salut i sort per tota 
la família.

Xavier Carrera

Exjugadors i exjugadores del bàsquet cassanenc

Parlem amb  l'Albert Teixidor
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Repassem els resultats dels equips de 
bàsquet del Foment Deportiu Cassa-
nenc de les darreres jornades:
2A CATALANA SÈNIOR MASC.
Bàsquet Vilafant 66 - FD Cassanenc-
Automatismes Cassà 72
Cassanenc: Rodriguez (4), Miquel (9), 
Nuell (4), Jimenez (20), Milan (12), N. 
Boadella (8), Fusté, Biri Junior (10), 
Busquets (5). 18 faltes pers; cap eli-
minat; 6 de 14 tirs lliures; 10 triples: 
5 Jimenez, 2 Biri junior, Milan, Miquel, 
Busquest. Parcial cada 5 minuts: 12-
20, 34-35, 48-46, 66-72. 
Partit amb alternatives en el marcador 
i molta igualtat en tots dos equips. Al 
minut 35 de la segona part el resultat 
era de 55-57. Els cassanencs, amb 
més encert en els llançaments del tir 
exterior, a falta de 2 minuts s'ha posat 
58-70. Tot i que l'equip local no s'ha 
donat per vençut i ha reduït les diferèn-
cies al marcador, no va poder evitar la 
derrota. 
L'equip de 2a catalana ocupa el sisè lloc 
amb 10 partits jugats,  5 victòries i 5 
derrotes; 683 cistelles a favor i 684 
en contra. 

2ª CATALANA SÈNIOR FEMENÍ
FD Cassanenc 49 - CB Blanes A 55
Cassanenc: Busquets, Palet (10), Sau-
bi, Porsell (8), Teixidor (2), Barnés (13), 
Torres, Pagés (2), Josa (2), Albacete 
(10), Garcia (2), Ramírez. 22 faltes 
pers; cap eliminada; 8 de 12 tirs lliu-
res; 1 triple de Barnés. Parcial cada 5 
minuts: 14-20, 28-36, 39-45, 49-55. 
Partit jugat el divendres dia 23 de de-
sembre a 2/4 de 10 del vespre, ajor-
nat del dia 6 de novembre. 

L'equip cassanenc quasi sempre ha 
anat per darrere en el marcador enca-
ra que amb poques diferències. El Bla-
nes ha aprofitat que les nostres jugado-
res no han estat prou encertades per 
guanyar el partit. 

L'equip de 2a catalana ocupa l'onzè 
lloc amb 10 partits jugats, 4 victòries i 

6 derrotes; 491 cistelles a favor i 547 
en contra, 

3A CATEGORIA SÈNIOR MASCULÍ
C. B. Salt C 61 - FD Cassanenc B 59 
(amb dues prórrogues)
Cassanenc: Albacete (8), Martinez, 
Ortega (5), M. Torrent (14), B. Carré, 
Garcia, N. Boadella (22), Mundet, Tei-
xidor (6), Mejias. 15 faltes pers; cap 
eliminat; 4 de 13 tirs lliures;6 triples: 4 
M. Torrent, Albacete, Boadella. Parcial 
cada 5 minuts: 16-16, 29-20, 36-35, 
43-43. 1a Pròrroga: 48-48; 2a pror-
roga: 61-59. 
L'equip cassanenc ha estat a punt de 
donar la sorpresa a la pista del C. B. 
Salt C, quart classificat a la lliga. El par-
tit ha estat molt igualat i els cassanencs 
han anat de menys a més, arribant al 

L'equip de Mini masculí: drets Joel Abulí (entrenador), Andreu Solench, Denis Gauriluta, Arnau Fus-
té, Eloi Gascons, Jordi Vilá (2º entrenador). Ajupits: Sergi Riera, Nil Càceres, Pol Puig, Alex Hidalgo, 
Biel Pi, Oriol Pellicer. Falta a la foto: Niels Heitbrink i Aram Ayala.

Actualitat del bàsquet cassanenc

final dels 40 minuts amb empat a 43-
43. Al final de la primera pròrroga tam-
bé han acabat amb empat a 48-48. A 
la segona pròrroga els locals han estat 
més encertats assolint la victòria per 
61-59. 

L'equip de 3a categoria ocupa el vuitè 
lloc amb 10 partits jugats, 2 victòries i 
8 derrotes; 666 cistelles a favor i 691 
en contra. 

SOTS-21 MASCULÍ. 
FD Cassanenc 61 -. Nou Caulés 62
Cassanenc: Borrego, Avilés (2), Fabre-
gas (8), J. Torrent (14), Freixa (8), Co-
malada (10), Villalba (2), Fernandez (3), 
Cuellar (14). 18 faltes pers; eliminat: 
Avilés; 7 de 16 tirs lliures; 10 triples: 
4 Cuellar, 3 J. Torrent, 2 Freixa, Co-
malada. Parcial cada 5 minuts: 8-13, 
21-31, 37-43, 61-62. 

L'equip cassannec ha anat sempre 
per darrere en el marcador però ha 
estat a punt d'assolir la victòria a base 
de triples, ja que al quart i últim període 
(37 - 43) ha enganxat 6 triples i al final 
han perdut d'un punt (61-62). 
FD Cassanenc 39 - Campdevànol 62
Cassanenc: Borrego (7), Avilés, Fabre-
gas (6), Freixa, Comalada (4), B. Carré 
(8), Amores (3), Duran (3), Fernandez 
(5), Cuellar (3). 10 faltes pers; cap eli-
minat, 1 de 4 tirs lliures; 6 triples: 2 
Borrego, Cuellar, Amores, Duran, Fer-
nandez. Parcial cada 5 minuts: 12-17, 
24-30, 30-54, 39-62. 

Després d'una primera part força 
igualada al tercer període els visitants 
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A l'esquerra, l'equip del Foment infantil masculí: Yeray Ortega (entrenador), David Palomo, Albert Bazar, Adriá Solench, Jordi Torrent (ajudant d'entre-
nador); Manel Coris, Aran Valenti, Elias Cañadas. A la dreta, el Pre Mini masculí B: Damià Riera, Blai Baijet, Miquel Suñer, Marti Fajula, Àlex Gich, Salvi 
Huix, Marc Valentí.Ajupits: Marc Torrijos, Gerard Calzada, Adriá Matarrodona, Guillem Matarrodona, Aniol Gubau, Adriá Valenti.Falta a la foto liam 
Vilá. Entrenadors: Marti Vilá i Íker Cuéllar.

s'han escapat (30-54) sense reacció 
de l'equip cassanenc. 

Ocupa el novè lloc amb 9 partits ju-
gats, 3 victòries i 6 derrotes; 462 cis-
telles a favor i 566 en contra. 

JÚNIOR MASCULÍ. 
C. B. Quart 56 - FD Cassanenc 52
L'equip junior masculí ocupa el desè lloc 
amb 8 partits jugats, amb 4 victòries i 
4 derrotes; 531 cistelles a favor i 490 
en contra. 

CADET FEMENÍ
C. B. Vilobí 32 - FD Cassanenc 67
L'equip cadet femení ocupa el cinquè 
lloc amb 10 partits jugats amb 5 victò-
ries i 5 derrotes; 526 cistelles a favor i 
529 en contra. 

INFANTIL MASCULÍ
BC Fontajau 26 - FD Cassanenc 24
L'equip infantil masculí ocupa el novè 
lloc amb 9 partits jugats i cap victòria; 

454 cistelles a favor i 543 en contra. 

INFANTIL FEMENÍ. 
FD Cassanenc 40 - B. Girona 70
L'equip í ocupa el sisè lloc amb 8 par-
tits jugats, 4 victòries i 4 derrotes; 480 
cistelles a favor i 423 en contra. 

PRE-INFANTIL MASCULÍ 
FD Cassanenc 54 - CB Banyoles 59
L'equip ocupa el setè lloc amb 10 par-
tits jugats,4 victòries i 6 derrotes;  508 
cistelles a favor i 416 en contra. 

MINI MASCULÍ. 
CB St. Narcís 42 - FD Cassanenc 73
L'equip de Mini masculí ocupa el vuitè 
lloc amb 9 partits jugats, 3 victòries i 
6 derrotes; 560 cistelles a favor i 655 
cistellers en contra. 

MINI FEMENÍ A 
B. Girona 10 - FD Cassanenc A 60
L'equip de mini femení A ocupa el pri-

mer lloc amb 10 partits jugats amb 
10 victòries amb 684 cistelles a favor i 
369 cistelles en contra. 

MINI FEMENI B 
FD Cassanenc B 27 - CB Bescanó 77
L'equip de Mini femení B ocupa el desè 
lloc amb 10 partits jugats i cap victòria; 
177 cistelles a favor i 602 en contra. 

PREMINI MASCULÍ B 
FD Cassanenc B (guanyador) - C. B. 
Roses
L'equip de Pre-Mini masculí B ocupa el 
setè lloc amb 10 partits jugats, 4 victò-
ries i 6 derrotes; 368 cistelles a favor i 
458 en contra. 

PREMINI SALLE CASSÀ
B. Arbucies - Salle Cassà (perdedor)
L'equip de Premini de la Salle Cassà 
ocupa el setè lloc amb 9 partits jugats, 
3 victòries i 6 derrotes; amb 282 ciste-
lles a favor i 351 en contra.
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El dilluns, 26 de desembre, es van 
disputar els tradicionals partits de 
veteranes i veterans de bàsquet. Des 
de l'any 1985 quan es va inaugurar el 
pavelló Foment Deportiu Cassanenc, 
que s'ha anat celebrant la diada de 
veteranes i veterans, excepte els dos 
anys de pandèmia (2020 i 2021).

Els partits es van jugar al pavelló del 
Foment; a les onze del matí, el femení:

EQUIP BLAU, 17 - EQUIP BLANC, 
43

Equip BLAU: Sandra Paez, Raquel 
Font (4), Anna Vidal, Arianna Vilà (4), 
Núria Brugulat (4), Cristina Llombart 
(3), Marta Mascort (2).

Equip BLANC: Nuria Vila (2), Txell 
Rabionet (8), Mar Acosta, Sara Blan-
quera (5), Nuri Duran (5), Eva Vilà (5), 
Laura Trayter (3).

Àrbitre: J. M. Roch.
Taules: Clara Busquets i Laia Oller.
A les 12 del migdia es va jugar el 

partit masculí: 
EQUIP BLAU, 47 -  EQUIP BLANC, 

41
Equip BLAU: Pere Vilà (8), Eduard 

Ayach (2), Marc Viana (19), Jordi 
Ayach (14), Sergi Rojals (4).

Equip BLANC: Quim Gubau (10), 
Jordi Amores (2), Gerard Baiget (10), 
Modets Puig (9), Lluís Martí (3), J. M. 
Roch (7).

Josep Manel Roch, que havia jugat 
en l'FD Cassanenc en categoria Sèni-
or i també havia fet d'entrenador d'un 
equip de Sènior femení va arbitrar les 
noies i en Xevi Carrera l'escoleta.

Aquest any la novetat ha estat que 
a la mitja part dels dos partits tant de 
noies com de nois s'ha jugat un mini 
partidet de les Escoles de Bàsquet de 
la Salle Cassà i del FD Cassanenc.

Per la Salle Cassà han intervingut: 
Pau Serra Escamparter, Pau Dausá 
Casals, Cesc Nolla Galban, Ferran Es-
teve Genové, Jordi Pararols Boet.

Pel FD Cassanenc: Àlex Viana Viñue-

Diada del bàsquet veterà

la, Emma Rojals Roca, Berta Parés 
Aguilera, Sira Pajares Martinez, Lluc 
Puig Alguacil, Pep Casanovas Martin 
Cleto.Al final del partit es va lliurar una 
bossa de xuxeries a tots els partici-
pants.

Volem donar les gràcies a l'Ajunta-

ment de Cassà i a la secció de bàs-
quet per les facilitats en poder cele-
brar aquesta Diada de Veteranes i 
Veterans.

Text: Xavier Carrera Bosch
Fotos: David Diaz Carrera

Sobre aquests linies, els equips veterans de nois i noies; a la part superior, els menuts que també van 
partcipar de la diada i Xevi Carrera amb JM Roch.
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ENTRENAMENTS  DE  NADAL
Des de el 22 de desembre 2022 al 5 de gener 2023 es 
va celebrar els ENTRENAMENTS  DE  NADAL  a les instal-
lacions del pavelló triple (pv3). En aquests entrenaments 
els jugadors i jugadores han pogut gaudir de bon bàsquet, 
jocs cooperatius, competicions, i fins i tot, sessions de 
cinema cada cap de setmana!

Els jugadors i jugadores que han participat en aquestes 
sessions, juntament amb els monitors Andrea Albacete, 
Clara Busquets i Iker Cuellar, són: Pau Desplans, Arnau 
Fusté, Jan Fusté ,Guillem Riera, Arcadi Vilà, Pep Casano-
vas, Aran Camps, Pau Fajula, Martí Fajula, Nil Càceres, 
Leo Carrillo, Lucia Carrillo, Jordi Corral, Salvi Huix, Clara 
Huix, Alba Busquets, Aniol Gubau, Adrià Valentí, Aleix Va-
lentì, Alex Gich, Marc Gich, Biel Pi, Arnau Cañigueral, Sira 
Pajares, Arlet Vilà, Liam Vilà.

EL FOMENT, AL TORNEIG EL MOLINET EN LA 
CATEGORIA MINI BÀSQUET
El F.D. Cassanenc ha participat al 59è Trofeu El MOLI-
NET en categoria de Mini bàsquet en el qual participen 
els millors equips en categoria de Mini tant masculí 
com femení de tot Catalunya, al pavelló Joan Carles 
Navarro de Sant Feliu de Llobregat.

En el partit jugat el 2 de gener 2023 a les 4 de la 
tarda: F.D.Cassanenc 75 - B.F.Sant Adriá 64.

El dia 3 de Gener a les 3 de la tarda a quarts de 
final contra el Barça l'equip cassanenc va perdre per 
25-75 amb l'equip que després guanyaria el toprneig.

Enhorabona a l'equip de Mini femení “A” per la seva 
participació en aquest trofeu el més important de Ca-
talunya organitzat per la Federació Catalana de Bàs-
quet.

FD Cassanenc / Bàsquet Esports

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari
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Col·laboracions Ara fa 75 anys

Hola alcalde.- Tot just dos mesos des-
prés de l'última entrevista, el batlle sr. 
Rodà i Alemany tornà a atendre a la 
revista per conversar sobre els temes 
candents al municipi. Concretament i 
com és propi dels finals d’any es par-
lava del pressupost de l’any 1948 que 
s’incrementava fins a les 388.045,13 
pessetes, és a dir 2.332,198 euros. 
La principal raó de la pujada de la parti-
da d’ingressos venia donada per noves 
càrregues i obligacions que s’aplicari-
en aquell any. A part dels ingressos 
que provenien dels “arbitrios municipa-
les” també es rebrien 40.600 pesse-
tes en concepte d’impostos estatals. 
Per altra banda, el consistori encara 
arrossegava un deute anterior a la 
Guerra en concepte de la construcció 
del “Grupo Escolar” que els implicava 
haver de pagar 12.774’49 pessetes 
anuals durant vint anys. La quota paga-
da a l’any 1947 era la sisena anualitat 
i, en conseqüència, encara en queda-
ven catorze per pagar.

A part de la matèria pressupostà-
ria l’arranjament dels carrers era un 
altre dels temes estrella de l’època. Si 
bé l’alcalde manifestava que s’havien 
instal·lat fanals a uns quants carrers 
i s’havia empedrat l’entrada del C/ 
18 de Julio (actual C/ Barraquetes) 
a la vegada es lamentava que degut 
a l’estat econòmic del consistori no 
es podria avançar molt més. Tot i te-
nir molts projectes avançats i ideats 
aquests s’havien de quedar al calaix. 
Per exemple, es preveien actuacions 
com l’empedrament dels Carrers José 
Antonio (c/ Major), Calvo Sotelo ( c/ 
Indústria) o Avall, el trasllat de les pei-
xateries convertint la plaça en un jardí 
per la infància o bé l’enderroc del grup 
de cases situat al nord-est de la Plaça 
General Franco (Plaça de la Coma) per 
millorar-ne la vistositat (a la foto es veu 
un aspecte de la plaça amb les cases).

Nadal.- Una de les bases principals 
de l’època són, sens dubte, les cele-
bracions litúrgiques. “Ans” d’arribar en 
el dia del naixement del Salvador les 
festes ja eren ben presents a la Par-
ròquia cassanenca de l’any 1947. El 
7 de desembre se celebrava el Dia 
del Seminari on s’aprofitaria per or-
ganitzar una col·lecta extraordinària 
que va obtenir una gran resposta per 
part de tots els cassanencs que farien 
aportacions tant en metàl·lic com en 
espècies. El dia següent era la Festa 
de la Puríssima i per això es van dir và-
ries misses sent la més concorreguda 

la de la tarda. Cinc dies més tard es 
festejaria Santa Llúcia, patrona de les 
modistes i oculistes. Malauradament, 
el temps no acompanyà gaire fent que 
els habituals barrets de paper que pre-
paraven les “artistas de la aguja” no 
lluïssin de la forma que ho havien fet 
els anys previs. A la nit, en el Círculo 
Recreativo s’organitzaria un concert i 
festival ofert per les mateixes modis-
tes i que clausuraria la jornada dedica-
da a la seva protectora.

I una altra festivitat, en aquest cas 
la de la Nostra Senyora de les Sogues, 
Patrona de la Parròquia. Tot i caure 
en dia laboral molts cassanencs van 
assistir a l’ofici solemne i a la funció de 
la tarda. Des del Centre de Joventut 
Femenina d’Acció Catòlica festejaria la 
diada el diumenge següent amb una 
altra Missa, un esmorzar de germa-
nor, que fou molt animat i concorregut 
i que finalitzaria amb una visita als ma-
lalts de l’Hospital.

I no deixant els afers parroquials en 
aquell final d’any Mossèn Alfons Bosch 
hauria de ser traslladat a Girona on se 
li practicaria una delicada intervenció 
quirúrgica. La notícia s’escamparia 
ràpidament pel poble i les mostres 
d’afecte cap a ell no es van fer esperar. 
Mossèn Bosch a la vegada era l’orga-
nista de la parròquia.

Premi.- La guanyadora del IV con-
curs literari organitzat per la revista 
LUZ y Guía fou la barcelonina Rosario 
Carbajo Plaja amb el seu conte “El pas-
tor arrepentido”. També s’entregaria 
un accèssit obsequiat amb un exem-
plar del Quixot i la possibilitat de llegir el 
text a la representació dels Pastorets 

el dia de Nadal. El guanyador d’aquest 
seria el cassanenc Ramon Prior amb 
l’original “Un cuento de navidad”.

Futbol.- Tot fent el balanç de l’any 
1947 hom s’adona que a l’inici diver-
sos esports eren presents en aquesta 
secció. Malauradament, l’entrada del 
futbol en la vida dels casssanencs im-
plicà la disminució de l’interès en altres 
esports practicats anteriorment a la 
vila. Esperem que amb el temps canviï.

Feta la reflexió passem a parlar dels 
dos últims partits de l’any de la U.D. 
Cassà. El primer, disputat contra la E. 
y D. de Gerona disputat el 30 de no-
vembre de 1947 al Municipal de Cas-
sà. Tot i que els gironins venien amb 
la moral alta venent-se com a “los me-
jores” la realitat els hi va passar per 
sobre. 4-1 en un molt bon partit del 
Cassà. Una setmana més tard toca-
ria visitar el Banyoles. Només havien 
transcorregut dos mesos des de l’úl-
tim partit ja degudament comentat a 
la secció del novembre i on la boxa i 
els insults foren els protagonistes de 
la jornada. Òbviament, els aficionats 
banyolins ens esperaven i no pas pre-
cisament amb petons i abraçades. El 
cronista el defineix com a “extramada-
mente incorrecto” i tenint en compte la 
contenció verbal de l’època ens podem 
imaginar l’ànim que confluiria al camp. 
El resultat no fou l’esperat pels nostres 
interessos doncs es perdria per 3-1. 
Segona derrota de l’any que encara 
no ens descartava pel campionat de 
Segona Regional ja que manteníem el 
liderat provisional.

Xavier Casabó Rabassedas

La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (gener 1948)
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Ocells de Cassà Col·laboracions

34. Arpella pàl·lida 
Aquests mesos d’hivern, un desembre bastant càlid i un 
gener on s’han començat a normalitzar les temperatures, 
sempre són bons per anar als voltants de Cassà i veure 
quins ocells hivernants ens ronden abans de tornar a la 
primavera a les seves àrees de nidificació.

I avui no puc estar-me de compartir amb vosaltres un 
ocell que no és abundant a Cassà, però que en els últims 
anys apareix regularment per la plana d’Esclet, sobrevolant 
a baixa altura els conreus i prats de dall. Vull parlar-vos de 
l’ARPELLA PÀL·LIDA, Circus Cyaneus.

Les arpelles són un grup de rapinyaires diürns molt lli-
gats a estanys, rieres i rius. 

L’arpella pàl·lida es reconeix per la seva silueta molt es-
velta, amb la cua i les ales llargues i primes i un cos es-
tilitzat. Les femelles i els joves, amb els seus plomatges 
marronencs són més difícils d’identificar, però el mascle 
és inconfusible pel seu plomatge preciós, de coloració gris 
blavenca (d’aquí el seu nom científic cyaneus), amb unes 
petites taques negres a la punta de les ales. 

És un ocell majestuós quan vola planejant resseguint len-
tament les irregularitats del terreny amb una elegància i 
domini del vol incomparables, fent acrobàcies aèries en 
la seva recerca de les petites preses que constitueixen la 
seva font d’aliment. 

Amida de 45 a 55 cm de llargada i entre 97 i 118 cm 
amb les ales obertes. Cal tenir en compte que presenten 
un dimorfisme sexual molt accentuat, les femelles són molt 
més grosses que els mascles, aquests solen pesar uns 
350 gr, mentre que les femelles pesen uns 530 gr. Això és 
ben estrany! En la majoria d’animals, sobretot en els ma-
mífers, es dóna que és el mascle que és més gros que la 
femella, però en el nostre cas, el dels rapinyaires, tant els 
diürns com els nocturns es dóna aquest Dimorfisme Sexu-
al Invers (RSD, en anglès). Aquest fenomen encara està 
en estudi, però l’explicació que sembla més acceptada és 
(i aquí transcric íntegrament el que diu l’Abel Julien, en el 
seu bloc d’ornitologia): “...hi ha una forta correlació entre 
el dimorfisme sexual invers i el fet que sigui la femella qui 
defensa el niu. ... l'explicació evolutiva és relativament fàcil: 
les femelles grosses poden defensar el niu més fàcilment i, 
per tant, la seva descendència serà més grossa i les seves 
filles més grosses defensaran millor el niu i transmetran 
millor els seus gens. En canvi, la descendència mascle no 
tindrà aquesta pressió (mascles petits i mascles grossos 
transmeten els seus gens per igual) i no hi haurà aquesta 
selecció.”

ALIMENTACIÓ: Mengen serps, granotes i petits mamí-
fers. De vegades, emmagatzemen la presa capturada per 
menjar-la després.

REPRODUCCIÓ: A Catalunya només es reprodueix al Pi-
rineu i al Prepirineu, tot i que darrerament s’ha observat la 
seva nidificació a les planes lleidatanes.

EL CANT 
Els ocells d’espais molt oberts, on la visibilitat no està li-
mitada, no acostumen a tenir cants ni reclams aire ela-
borats, podem dir que la veu de la majoria de rapinyaires 
diürns són més aviat “crits” de posició. Escolteu l’arpella 
pàl·lida a:

https://xeno-canto.org/241953
L’arpella pàl·lida és un ocell força desconegut per al gran 

públic, però ben conegut per ornitòlogues i ornitòlegs per 
la seva elegància i bellesa.

Tu encara tens l’oportunitat de ser un d’aquests afor-
tunats que hem contemplat el vol majestuós de l’arpella 
pàl·lida a les planes d’Esclet.

Agafa els prismàtics i passeja de bon matí pels volts de 

l’ermita de Sant Vicenç, amb paciència, un dia i un altre, i 
quan la vegis, segur que diràs: “Uau, quina passada, aque-
lla noia tenia raó! 

Xon Vilahur Godoy
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Viure bé El Vi de la PIlar

Flores de Callejo 
(Sotillo de la Ribera - DO Ribera de Duero)
Era l’any 1989 quan en Félix Callejo i la seva muller Pilar, 
decideixen fundar la bodega familiar que porta el seu nom. 
Actualment és la segona generació qui porta el comanda-
ment de la mateixa, les seves filles i fill estant al davant: 
La Beatriz s’encarrega del mercat nacional, la Noelia i en 
José Félix a les vinyes i celler i la Cristina a l’exportació.

En Félix Callejo i el seu avi Faustino n’eran coneixedors 
d’aquest món, havien estat corredors i viatjants de vins a 
granel fins que l’any 1989 en Félix treu el seu primer propi 
vi al seu poble natal.

Sotillo de la Ribera és una petita població de la provincia 
de Burgos, dins la comunitat autònoma de Castella-Lleó, a 
prop es troben les poblacions de Aranda de Duero, com 
a nucli principal i industrial de la zona i Roa de Duero, seu 
de la DO.

La bodega administra 55 hectàreas de vinya, repartides 
amb 27 parcel·les, amb diversitat d’orientacions i altituds 
força elevades: 830 - 930 metres. Sòls calcaris en les 
parts més enlairades i graves (pedres de riu). Terrenys 
més sorrencs a les zones de pinars i argila a les cotes més 
baixes. Treballen les varietats: Tinta Fina, la més típica de 
la zona i que dóna singularitat a la DO Ribera de Duero, 
Merlot i ara s’han enamorat de la Garnatxa, una varietat 
molt més mediterrània però que els hi funciona prou bé 
amb els cupatges.

Segons em va explicar la Beatriz, en la meva visita al 
celler aquest passat estiu. En José Félix Callejo, havia es-
tat treballant a Petrus (França) i a Bodegues Torres(Xile) i 
la Noelia Callejo a Napa (Califòrnia) i a Cobos (Argentina). 
Aquestes experiències els van portar a tenir unes ments 
més obertes per treballar altres varietats. Van aconseguir 
després d’anys de lluita amb la DO que una varietat autòc-
tona de raïm blanc com és l’Albillo, fos reconeguda per la 
mateixa DO Ribera de Duero i poder etiquetar uns dels 
seus vins (El Lebrero) amb aquesta varietat.

Des de l’any 2000, fan agricultura ecològica i regenera-
tiva, donant molta vida a la terra. Al celler es treballa per 
gravetat amb llevats naturals presents a les pells del raïm. 
En la meva visita la Beatriz em va ensenyar l’ampliació de 
les seves instal·lacions i tota la reordenació interna de les 
sales. A destacar els grans dipòsits de ciment que van 
adquirir fa temps i que els permeten fermentacions molt 
naturals.

La col·lecció dels seus vins representen el paisatge em-
botellat del seu poble, buscant l’equilibri entre la moderni-
tat, la tradició, l’expressió de la terra i la maduresa dels 
nous coneixements.

FLORES DE CALLEJO, és un vi vermell, el més jove del 
celler. L’anomenen com un vi per disfrutar, la virtut de les 
coses senzilles. Elaborat amb la Tinta Fina de diferents 
parcel·les, bé a ser una aposta per la frescor i la natu-
ralitat d’aquesta varietat. Expressa molta fruita vermella i 
sobretot confitada. En la copa ens donarà unes tonalitats 
molt fosques i en nas olors a maduixes i herbes de bosc, 
en boca ens omplirà llargament tot el seu pas.

 Per l’ocasió el vi l’havia d’acompanyar amb una menja 
típica de la zona. La Beatriz em va recomanar Casa Floren-
cio (Aranda de Duero), un rostidor amb molta solera, ella 
mateixa va fer la reserva. Allà el vi va estar maridat amb 
el xai lletó fet al forn de llenya amb paciència i repós, una 
delicia a disfrutar.

Al anecdotari cassanenc, es comenta que en tot de viat-
ge sempre et trobaràs amb alguna persona del poble que 
no és massa de veure, però que quan ets lluny t’hi pots 
creuar. Això és el que em va passar abans d’entrar a Casa 

Florencio, segurament ell ja hi havia dinat.

Preu aproximat: 10 €
Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Per descomptat que perquè el resultat del tractament 
sigui el desitjat, cal fer un estudi previ: clínic, radiològic i 
protètic. Gràcies a aquests estudis, en certs casos podem 
col·locar els implants i la pròtesi fixa en la mateixa visita, 
cosa que fa que un pacient que no tenia cap peça dental 
natural a la boca, surti de la clínica, tan sols en un parell 
d'hores, amb dents fixes!

I cal recordar sempre: perquè es consideri exitós un im-
plant dental osseintegrat ha de complir certs criteris en 
termes de la funció (capacitat per mastegar), la fisiologia 
tissular (presència i manteniment de l'os al voltant de l'im-
plant, absència de dolor i altres processos patològics) i la 
satisfacció de l'usuari (estètica i comoditat amb la pròtesi 
dental col·locada sobre els implants dentals). Aquest és 
sempre el nostre objectiu.

No ho dubteu, més de 20 anys d'experiència en Implants 
dentals, pròtesis fixa i rehabilitació oral ens avalen. Con-
sulti'ns el seu problema bucal i li aconsellarem resoldre'l 
de manera detallada perquè pugui gaudir d'un somriure 
bonic i una correcta masticació, millo-
rant considerablement la seva qualitat 
de vida.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

Els implants monofàsics són, pel seu disseny, im-
plants més estrets, per la qual cosa són de gran 
ajuda en casos en què hi hagi poc os per poder ser 
col·locats i ancorats als maxil·lars.

Són implants per a càrrega immediata, un cop 
col·locats es pot col·locar una pròtesi funcional so-
bre ells.

Els implants bifàsics i per això el seu nom és per-
què es duen a terme normalment en dues fases 
de temps, una és la de curació (oseointegració) i 
una altra la de càrrega de la pròtesi; i, per altra 
banda, perquè estructuralment són de dues parts, 
d'una banda l'implant i de l'altra l'additament pro-
tètic que és la peça que subjecta la pròtesi sobre 
els implants. Aquest aditament protètic s'encaixa a 
l'implant per mitjà d'una connexió (mascle-femella) 
i s'estreny normalment mitjançant un cargol ( ge-
neralment de 0,7 mm de diàmetre, i que és el que 
suporta la majoria de la força a la unió pròtesi - im-
plant dental). Aquests implants solen tenir un diàmetre de 
3,5 o 3,75 mm de diàmetre, per la qual cosa necessiten 
força os maxil·lar per ser col·locats o recórrer a empelts 
d'os o farcits el que allarga el temps del tractament que 
pot ser de 4 a 9 mesos o fins a un any.

Davant d'aquesta explicació sobre els dos tipus d'im-
plants, queden clares les diferències, però en podem des-
tacar una mica més. Els pacients amb implants monofà-
sics presenten menys incidència de periimplantitis, però 
Per què? En el cas d'implants dentals, els bacteris són la 
causa de les infeccions. El coll llis de l'implant monofàsic 
repel·leix els bacteris, ja que troben molta dificultat per 
adherir-se a una superfície polida, sense buits i sense car-
gols.

D'altra banda, tenim l'implant convencional bifàsic de coll ru-
gós. La implantologia convencional utilitza un implant format 
per 3 peces: el mateix implant, un pilar, la corona i un cargol 
que uneix totes les peces. Sempre hi ha un engranatge i, per 
tant, un forat per on circulen i colonitzen els bacteris.

Un altre dels grans avantatges dels implants monofàsics 
és que encara amb poc os es poden col·locar i en la gran 
majoria dels casos les pròtesis seran fixes, com les dents 
naturals, donant al pacient una estètica, comoditat i potèn-
cia masticatòria que una pròtesi de treu i posa, no pot oferir.

A més a més, en molts casos la cirurgia es realitza sen-
se tallar amb bisturí la geniva i separar-la, donant com 
a resultat un millor postoperatori, ja que tampoc cal col-
locar punts de sutura.

Recupereu el somriure i torneu 
a mastegar en poques hores

Higiene dental Viure bé
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

Acaben de passar els Reis i m’han dei-
xat, entre altres obsequis, un puzle. I 
jo que m’havia promès no fer-ne mai 
més cap! Perquè, per culpa del darrer 
que vaig intentar fer vaig acabar en la 
consulta d’un psicòleg! 

Jo m’hi havia afeccionat perquè em 
varen dir que anava tan bé per esti-
mular les neurones cerebrals i, a la 
meva edat, un mica d’empenta mai és 
sobrera.

També aquesta tasca a favor del cul-
tiu neuronal m’havia portat a cercar 
l’etimologia d’aquesta paraula: Aquest 
nom tan curiós va aparèixer per pri-
mera vegada en un llibre publicat el 
1595: El viatge de Robert Dudley a 
les Índies Orientals” i significava quel-
com com “trobar-se davant un proble-
ma insoluble”, (que és el que estava a 
punt de passar-me a mi!) però ja va 
aparèixer com a joc en la novel·la Wa-
verley  de Sir Walter Scott’s el 1814. 
De modern res de res.

Vaig començar amb els de 500 
peces i ja he arribat fa temps a les 
1.000. No intento anar més enllà per 
manca d’espai físic i de capacitat ce-
rebral. Però em sentia tan feliç quan 
n’acabava un que li feia una foto que 
quedava guardada, com si fos un tro-
feu (que ho és!), en l’àlbum dels puz-
les.

Una cosa que m’havia prohibit a mi 
mateixa era no tocar ni una sola peça 
abans d’anar a dormir perquè sinó, 
els meus somnis s’omplien de peces 
que no encaixaven, cosa  que em pro-
voca somnis esgarrifosos. 

I, deixant-me de somnis, doncs això 
no ho he somniat ni m’ho he inventat 
per fer-me la graciosa, amb aquest 
darrer puzle em va passar un fet in-
creïble i inexplicable, tant extraordina-
ri i impensable, que vaig acabar dema-
nant hora al psicòleg i acomiadar-me 
d’aquest entreteniment amb el qual 
passava tan bones estones i que va 
estar a punt de fer-me embogir!

No us donaré detalls sobre el nom 
del puzle que es va quedar sense aca-
bar, ni d’on el vaig comprar, ja que la 
censura, que crec que fins i tot s’ama-
ga entre les tecles de l’ordinador, po-
dria caure’m a sobre per publicitat 
encoberta. I això que aquest nom de 
puzle no té res de català (que és un 
perill afegit), ja que se’l varen inventar 
els anglesos. Tan fàcil i bonic que ha-
gués estat dir-ne trencaclosques!

El que si m’he atrevit a fer és foto-
grafiar el culpable de l’ensurt que em 
vaig endur, foto que he afegit a aquest 
retall de les meves memòries impubli-
cables, per tal que em faci de testimo-
ni quan vagi a casa del psicòleg per 
veure si d’alguna manera ha afectat 
les meves neurones. 

Perquè, aquell ocellot parlava, ho 
podeu ben creure. Jo n’estic certa,  
certíssima! Veurem que dirà el psi-
còleg. Ja tinc ben estudiat el que li 
explicaré:

La cosa va anar de la següent ma-
nera: jo estava mirant i calculant qui-
nes peces encaixaven entre elles, tot 
repassant-ne el model, els colors, les 
formes, etc. quan de sobte un “pi, pi, 
pri pri, pic” clar i sonor em feu mirar 
al meu entorn per veure d’on podia 
venir: No em trobava ni en el jardí, 
ni en el carrer, sinó encarada al gran 
tauler on confecciono aquestes, per a 
mi, obres d’art.

Però, els crits estridents  seguien 
ficant-se a les meves orelles però, 
tot i que també estic perdent audició 
(coses de l’edat) els sentia claríssims. 
Per poc si no caic desmaiada! Mirant 
per totes bandes em vaig adonar que 
venia, sens cap mena de dubte,  de 
l’ocell dibuixat en la part dreta superi-
or del dibuix del puzle! Sí! D’aquell que 
tot aletejant ja se li notaven les seves 
ganes de xafardejar. 

Va començar a deixar anar aquells 
seus crits estridents quan jo estava 
provant quines peces encaixaven per 

posar-li aquelles ales tan boniques i  
ell, des de la capça, que em servia de 
model, seguia xerrant amb els altres 
ocells.  

Aquestes piulades extraterrestres, 
sonaven prepotents i exigents: Quan 
vaig ser capaç de creure que aquell 
ocell podia parlar, hi vaig apropar 
l’orella i es va oferir a explicar-me qui-
nes notícies estava divulgant als altres 
ocells del jardí... era tot tan surrea-
lista!

Però al final, enrabiada amb l’oce-
llot, amb les dificultats que em com-
portaven aquell miler de peces i, so-
bretot, enrabiada amb mi mateixa, el 
puzle va anar a parar al contenidor de 
davant de casa, el lloro a l’àlbum de 
fotos i una ferma voluntat de no tor-
nar a fer-ne mai més cap.

També val a dir que la meva esque-
na ho agrairia molt, ja que la postu-
ra a què m’obligava la tasca d’anar 
col·locant les peces, acabava amb un 
mal d’esquena i una bona spraïada de 
calmant. Perquè... ja no tinc edat per 
posturetes!

I ahir ses Majestats, en lloc de por-
tar-me un joiell, o un bolso o una peça 
de roba, o un bastó, o un parell au-
ditiu, com és propi de fer a les per-
sones de la meva edat, venen i em 
deixen un altre maleït puzle!
Aquest anirà a parar a Walapop. Espe-
ro que els Reis no s’ho prenguin ma-
lament.

M. Dolors Godoy Rotllens

Han passat els Reis

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Mots encreuats 
Núm. 439
HORITZONTALS
1.- Us esforceu per vèncer el rival, però com patiu per 
aconseguir-ho! Aquestes dues van a la festa agafades de 
la mà. 2.- Fa un pacte davant l’altar de la Mare de Déu 
de les Sogues. Aquesta bona pensada la deia malament. 
3.- És feliç amb una bíblia a les mans. No respon. 4.- Un 
enfilall a casa del tsar. Repara el cadenat. 5.- Final de pel-
lícula a la catalana, que acaba malament. L’Element més 
metàl·lic de l’enquiridió. Al fons del mar. 6.- El so de flabiol 
més típic del Tirol. Gat escuat. 7.- Predecessor de l’euro, 
avortat abans de veure la llum. Un angle recte. Mig em-
boscat, aquest boletaire. 8.- Ganxo de carnisser. Amago 
algunes peces del motocultor, de fet gairebé tot el motor. 
Nota de feminitat. 9.- Masos sense porta. Símbol cristià 
primitiu de Jesucrist, que ha esdevingut patològic. 10.- 
Es mostrà disposat a ajudar-lo però aquesta actitud el va 
ofendre. La té blanca aquell qui té llibertat per obrar com li 
plagui. 11.- Plena de riscos, aquesta c osa tan arrissada. 
Acaba fent-se fosc.

VERTICALS
1.- Són preludi de pastetes al terra. El metall que provoca 
més febre. 2.- Grup de llengües parlat cap a les antípo-
des. Hi té un parentiu, al cap i a la fi. 3.- De proporcions 
tan extraordinàries, que les fa temibles i tot. 4.- Terreny 
de pastura de l’Enric, prop de la riba. Una mica d’oxigen. 
Càries d’una dent trobada en un escorcoll. 5.- Podrien ser 
deu però estan mal repartits per l’Eduard. Esperança sen-
se fonament real. 6.- Triarà malament el so del clarí. Dos 
catets. Doble corba perillosa. 7.- Un pal d’escombra. Sana 
i sense febre. 8.- Que implica acomodació en ascens, tiu! 
9.- De sol, i no són ulleres. Aquest tampoc. A mi em sem-
bla bé, i a tu? El de Cervera no fa soroll però ressona molt 
a còpia d’aconseguir noves marques i títols per emmarcar. 
10.- El qui no en té dos dits, no té el pis gaire ben moblat. 
Ho podrien ser el futbolistes que tenen un apetit insacia-
ble. 11.- Macarà la fruita al so de la trompeta. Habitatge 
començat per la teulada.

 Una secció de Josep M. Fusté / Solucions, a la pàgina 5

Per passar l’estona Entreteniments
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Infantil, 
Primària i ESO

Coneix-nos!

Visites concertades

Jornada de portes obertes
Diumenge 5 de març 

972 460 261
cassa.lasalle.cat
escola@cassa.lasalle.cat

A partir del 9 de gener

Una escola
que mira
més enllà

Més informació 

Cassà de la Selva


